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Samenvatting 
 

Het Nieuwe Telen (HNT) is tien tot vijftien jaar geleden voortgekomen uit het collectieve programma 

Kas als Energiebron (KAE), waarbij energiebesparing in de glastuinbouw centraal staat. Het Nieuwe 

Telen (HNT) is een teeltmethode waarbij nieuwe inzichten op het gebied van kasklimaat en een 

verandering in het gedrag van de teler leiden tot een optimaal teeltresultaat in een kassen door slim 

te werken met schermen, minimumbuis, actieve ontvochtiging, verneveling en CO2, met als 

neveneffect het besparen van energie. Bij de toepassing van HNT staat de plant centraal. 

Het Nieuwe Telen (HNT) is een nieuwe manier van telen en klimaatregelen op basis van 

plantfysiologie en natuurkunde. De klassieke manier van telen is vooral gebaseerd op gevoel en 

praktijkervaring. Volgens HNT wordt er een stap gezet van ‘groene vingers’ naar wetenschap. 

 

In dit onderzoek ligt de focus op hoever de acceptatie van HNT staat bij de glastuinders, zijn de 

ondernemers bekend met HNT, is HNT al geïntegreerd binnen het bedrijf. Daarnaast is het van 

belang om te weten te komen, indien ze het niet accepteren en integreren waarom niet. Welk type 

telers is al bezig met HNT, welke type is geïnteresseerd maar afwachtend en welk type is er helemaal 

niet mee bezig? De primaire doelgroep is de groep bedrijven die nu nog niet of zeer beperkt HNT 

uitvoeren 

 

Het verslag is tot stand gekomen doormiddel van eerste eerst een brede enquête te hebben 

afgenomen onder de glastuinbouwers van Nederland en vervolgens zijn met diepte-interviews de 

daadwerkelijke knelpunten naar boven gehaald.  

 

Voor het grootste deel van de enquête en de verdere verwerking ervan is gebruikt gemaakt van de 

segmentatie op basis van type gewas. Het type gewas zegt veel over de manier van telen van de 

respondent. Het soort gewas is van groot belang bij de keuze van de teeltstrategie of teeltmethode.   

 

Het totaal aantal respondenten van de enquête is 195. Het aantal respondenten onder de 

gewasgroep bloemkwekerijgewassen is 99. Dit is weer onderverdeeld in de teelt van snijbloemen 

met 70 respondenten. De groep snijbloemen is onderverdeeld in de twee grootste groepen Chrysant 

(35 respondenten) en de groep Gerbera (8 respondenten). Het tweede type teelt onder de 

gewasgroep bloemkwekerijgewassen is potplanten. Dit segment heeft 29 respondenten behaald. Het 

segment potplanten is onderverdeeld in potplanten blad (12 respondenten) en potplanten bloeiend 

(11 respondenten). Het aantal respondenten onder de gewasgroep glasgroenten zijn in totaal 74. De 

gewasgroep glasgroenten is onderverdeeld in tomaat (23 respondenten), paprika (20 respondenten), 

komkommer (19 respondenten). 
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Voorwoord 
 

Dit is een onderzoeksrapport met als onderwerp de mate van acceptatie en implementatie van Het 

Nieuwe Telen (HNT). Het rapport is geschreven in opdracht voor het Lectoraat van de HAS 

Hogeschool in ’s-Hertogenbosch.  De HAS Hogeschool is een agrarische hogeschool die zich richt op 

alle groene en dierlijke hbo-sectoren. Dit onderzoek is specifiek geschreven door twee studenten, 

Nick Gommans en Juul Hoeijmakers. Voor de studenten is dit het afstudeeronderzoek van de studie 

Tuin & Akkerbouw aan de HAS Hogeschool in ‘s-Hertogenbosch. In deze afstudeeropdracht hebben 

de studenten onderzocht in hoeverre HNT al geaccepteerd is en in welke mate dat bedrijven HNT al 

geïmplementeerd hebben. Aan het einde van het rapport is er een advies uitgebracht hoe het 

draagvlak van HNT vergroot kan worden. Voor het schrijven van het rapport is veel gebruik gemaakt 

van persoonlijke communicatie. Hiervoor willen de schrijvers hun bronnen dan ook bedanken. 

Daarnaast willen de studenten Mark Verhoeven bedanken voor het begeleiden van de 

afstudeeropdracht en de goede feedback op de verschillende onderdelen van de opdracht. Mede 

door de goede begeleiding van Markt Verhoeven heeft dit tot een goed eindresultaat geleid.  

 

Nick Gommans 

Juul Hoeijmakers 
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1. Inleiding 
Het Nieuwe Telen (HNT) is tien tot vijftien jaar geleden voortgekomen uit het collectieve programma 

Kas als Energiebron (KAE), waarbij energiebesparing in de glastuinbouw centraal staat. Deze 

beroepsopdracht is een klein onderdeel in het grote geheel. Er zijn namelijk diverse partijen 

betrokken bij dit geheel namelijk: de 4 agrarische hogescholen, het CIV-Tuinbouw, kennisinstellingen 

WUR en Delphy, KAE/Letsgrow, brancheorganisaties, toeleveranciers en glastuinbouwbedrijven. De 

projectonderdelen bestaan uit een stappenplan transitie HNT, kennisoverdracht via onderwijs, 

creëren van een andere mindset en acceptatie bij telers en een bestendige samenwerking voor 

doorontwikkeling na de projectperiode (Nationaal Regie orgaan Praktijkgericht Onderzoek SIA, 2019).  

 

Zoals bovenstaand benoemd is deze beroepsopdracht een klein onderdeel binnen deze 

bovengenoemde samenwerking. De aanleiding voor deze beroepsopdracht is een 

subsidieverstrekking vanuit de overheid voor praktijkkennis voedsel en groen. Het einddoel van deze 

subsidie is het vergroten van kennis op het gebied van HNT, zorgen dat HNT breder geaccepteerd en 

geïmplementeerd wordt en dat er uiteindelijk energie bespaard gaat worden binnen de sector mede 

door HNT. Deze BO is een onderdeel in werkpakket twee van het totaalproject voedsel en groen. 

Werkpakket twee is gericht op doelgroep analyse en bedrijfsscan. Als deze BO is afgerond zal weer 

een ander projectteam verder gaan met de nieuwe verkregen inzichten vanuit deze BO (Nationaal 

Regie orgaan Praktijkgericht Onderzoek SIA, 2019).  

 

In deze BO ligt de focus onderzoeken hoever de acceptatie van HNT staat bij de glastuinders, zijn de 

ondernemers bekend met HNT, is HNT al geïntegreerd binnen het bedrijf. Daarnaast is het van 

belang om te weten te komen, indien ze het niet accepteren en integreren waarom niet. Welk type 

telers is al bezig met HNT, welke type is geïnteresseerd maar afwachtend en welk type is er helemaal 

niet mee bezig? De primaire doelgroep is de groep bedrijven die nu nog niet of zeer beperkt HNT 

uitvoeren (Nationaal Regie orgaan Praktijkgericht Onderzoek SIA, 2019). 

 

Het Nieuwe Telen (HNT) is een teeltmethode waarbij nieuwe inzichten op het gebied van kasklimaat 

en een verandering in het gedrag van de teler leiden tot een optimaal teeltresultaat in een kas door 

slim te werken met schermen, minimumbuis, actieve ontvochtiging, verneveling en CO2, met als 

neveneffect het besparen van energie. Bij de toepassing van HNT staat de plant centraal. (Nationaal 

Regie orgaan Praktijkgericht Onderzoek SIA, 2019).  
 

Ondanks de mogelijke voordelen van HNT blijkt dit ‘omdenken’ in de praktijk niet vanzelf te landen 

en is een nieuwe impuls nodig om de mindset op basis van kennis en kunde bij te stellen. Het 

knelpunt is vooral dat tuinders en adviseurs aarzelen om het toe te passen vanwege strijdigheid met 

hun ingeslepen praktijkmethoden en (veronderstelde) risico’s om die te veranderen. Inmiddels blijkt 

dat alleen een goede theoretische basis onvoldoende is om acceptatie te garanderen en impact te 

genereren (Nationaal Regie orgaan Praktijkgericht Onderzoek SIA, 2019).  

 

De in de praktijk gehanteerde teeltstrategieën zijn diepgeworteld, maar hoeven niet perse de ‘best 

practices’ te zijn, geredeneerd vanuit de behoefte van de plant. Drastisch afwijken van de gebaande 

paden brengt bedrijfsrisico’s met zich mee en de voorlopige beschikbaarheid en relatief lage kostprijs 

van aardgas, maken dat de drempel voor toepassing hoog kan zijn. Achterblijven van adoptie van 

praktijkrijpe toepassingen heeft o.a. te maken met het feit dat HNT-complex is in de uitvoering, dat 

de kosten en baten van toepassingen vaak nog onduidelijk of beperkt voordelig zijn en dat het 

sociaal-maatschappelijke aspect nog niet is geïntegreerd in de denkwijze van HNT (of andersom dat 

HNT nog geen onderdeel uitmaakt van het sociaal-maatschappelijke proces in en rondom het bedrijf) 

(Nationaal Regie orgaan Praktijkgericht Onderzoek SIA, 2019).  
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In 2020 waren er 3.828 glastuinbouwbedrijven in Nederland die geregistreerd waren bij het CBS. Het 

totale areaal van de glastuinbouwbedrijven was 10.078 ha glastuinbouw in Nederland. Het gewenst 

aantal geënquêteerde per gewasgroep is tot stand gekomen door verdeling naar rato aan te houden 

met betrekking tot aantal bedrijven en oppervlakte. Zo is bloemkwekerijgewassen 49% van het totaal 

aantal bedrijven en 39% bij de totale oppervlakte. Hierbij is uiteindelijk het gemiddelde van 

oppervlakte en aantal bedrijven overgenomen. Het hierboven beschreven glastuinbouwlandschap 

kan verdeeld worden in verschillende gewasgroepen namelijk (CBS, 2021): 

 
Tabel 1: CBS-cijfers over aantal glastuinbouwbedrijven en oppervlakte per gewasgroep (CBS, 2021). 

Gewasgroep Aantal 

bedrijven 

Oppervlakte 

(ha) 

Gewenst aantal 

geënquêteerde 

per gewasgroep 

Bloemkwekerijgewassen 1.866 3.921 84 

Boomkwekerijgewassen en vaste planten 596 474 19 

Fruit onder glas 115 98 4 

Glasgroenten 1.251 5.584 84 

Totaal glastuinbouw 3.828 10.078 191 

 

1.1 Onderzoeksvraag 
Bij hoeveel procent is Het Nieuw Telen (HNT) geïntegreerd in de glastuinbouw en hoe kan het 

draagvlak (acceptatie, integratie en implementatie) voor HNT worden vergroot?  

 

1.2 Deelvragen 
1. Wat is Het Nieuwe Telen? 

2. Hoe kunnen bedrijven worden gesegmenteerd met betrekking tot HNT?  

3. Wat is de stand van zaken met betrekking tot de acceptatie van HNT? 

4. Wat is de stand van zaken met betrekking tot de implementatie van HNT? 

5. Bij welke soort segmenten is HNT al geïmplementeerd en bij welke nog niet? 

6. Wat houdt bedrijven tegen om HNT te accepteren en implementeren? 

7. Waar hebben bedrijven behoefte aan om HNT te implementeren? 

8. Welke vervolgstappen zijn er nodig om de overstap naar HNT te verkleinen?  
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1.3 Materiaal en Methode 
 

Voor dit verslag zijn er verschillende vormen van onderzoek gebruikt. Voorafgaand aan het maken 

van dit verslag is er een plan van aanpak gemaakt dat goedkeuring heeft gekregen van de beide 

beoordelende docenten. Na het maken van het plan van aanpak is gestart met het opstellen van een 

enquête. De enquête verzorgt het kwantitatief deel van het onderzoek.  

 

De vragenlijst van de enquête is ontstaan door deels de aangeleverde vragenlijst van het HAS 

Lectoraat te gebruiken en deze naar eigen inzicht aan te passen en te verbeteren. Ook is de vragen 

lijst met twee vak experts (Jan Voogt en Robert Sollenveld) doorgenomen. Zij hebben goede 

aanbevelingen gedaan waardoor de vragenlijst aan niets ontbrak en niets aan het toeval werd 

overgelaten. De vragenlijst is vervolgens in de praktijk gecheckt door het uitvoeren van een testpilot. 

De pilot is uitgevoerd bij 10 ondernemers/ telers. De pilot bestond uit het mondeling doorlopen en 

invullen van de enquête. De deelnemers van de pilot konden dan aangeven wat ze onduidelijk of niet 

juist vonden. Dit werd vervolgens meteen aangepast zodat er geen fouten meer instonden bij het 

plaatsen van de enquête. 

 

Vervolgens is de enquête online geplaatst met behulp van Microsoft Forms. Dit is een digitale 

omgeving waarin enquêtes afgenomen kunnen worden. De keuze voor Microsoft Forms is gemaakt 

omdat dit gratis en onbeperkt is in het aantal respondenten. Ook gaf het op een mooie en correcte 

manier de resultaten weer en konden de resultaten naar Excel getransformeerd worden. 

 

Na het online plaatsen van de enquête is er veel reclame gemaakt voor het invullen van de enquête. 

Ook is er een Win Actie van 5 boeken en 5 jassen aan het invullen verbonden om de respons te 

vergroten. Het delen van de enquête is allereerste gedaan via GTN. Zij hebben de enquête via de mail 

naar al hun leden verzonden. Ook hebben verschillende online nieuwspagina’s de enquête gedeeld. 

Een aantal teeltadviseurs van de bedrijven van de ouders hebben ook de enquête gedeeld binnen 

hun klant groepen. Als laatste zijn er grote telersverenigingen aangeschreven om hun leden ook aan 

te sporen tot het invullen van de enquête. Uiteindelijk zijn er 195 respondenten bereid geweest om 

de enquête in te vullen.  

 

Er zijn een aantal berekeningen gedaan om aan te tonen hoe bruikbaar en betrouwbaar de data is en 

de uitspraken zijn. De totale steekproefgrootte bevatte 3.828 bedrijven. In totaal hebben er 195 

respondenten de enquête ingevuld, dit komt neer op 5%. Alle uitspraken die onderstaand gedaan 

worden kunnen worden aangenomen met een betrouwbaarheid van 95%. De nauwkeurigheid van de 

uitspraken kan worden aangenomen met een afwijking van 6,8%. Onderstaand een voorbeeld hoe de 

resultaten gelezen moeten worden. De berekening van de nauwkeurigheidsmarge is als volgt worden 

uitgerekend:  

 ! = 	 !" ∗ %!" ∗ 	&(
!
# −

!
$) 

! = 	 !" ∗ 1,96 ∗ 	&(
!
!%& −

!
'("() = 0,068 

De nauwkeurigsmarge is 0,068 (6,8%) afgerond 7%. Voorbeeld: als uit de enquête blijkt dat 70% van 

de respondenten bekend is met HNT zit hier een nauwkeurigheidsmarge in van 6,8% (7%) dit wil 

zeggen dat de 70% die we in de steekproef aantroffen, met 95% zekerheid in de gehele populatie 

(alle 3.828 bedrijven) zal liggen tussen 63% en 77%. 
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Nadat de enquête uit de lucht is gehaald en voor een groot deel geanalyseerd was kwam het 

volgende deel van het onderzoek. Het volgende deel van het onderzoek is het kwalitatieve 

onderzoek. Dit is vormgegeven doormiddel van het afnemen van diepte-interviews.  

 

De steekproefomvang (10-15 diepgaande interviews) is mede bepaald door de bereidheid van de 

respondenten om deel te nemen aan verdiepende interviews. Ook is er bij de rekrutering/ 

steekproefomvang rekening gehouden met de mate waarin respondenten HNT toepassen. Zo is er 

gekozen om alleen respondenten te interviewen die aangegeven hebben niet HNT toe te passen, het 

in zeer geringe mate toe te passen, het in geringe mate toe te passen of het gedeeltelijk toe te 

passen. Hiervoor is gekozen omdat er in deze groep respondenten de meeste slagen te maken zijn 

met betrekking tot HNT. Ook is er rekening gehouden met de verdeling binnen de segmenten. Zo was 

de opzet dat er minimaal twee tomatentelers, twee komkommer kwekers, twee paprika telers, twee 

snijbloemen kwekers en twee potplanten kwekers. Dit heeft te maken met de hoeveelheid 

respondenten per segment tijdens de enquête.  De rekrutering van de ondernemers/ teeltmanagers 

is gedaan doormiddel van het gebruik van de contact gegevens die de respondenten achter gelaten 

hebben tijdens de enquête. Alle ondernemers/ teeltmanagers die benaderd zijn voor het 

verdiepende interview waren enthousiast over de enquête en wilde graag meewerken aan een 

interview.  

 

Voorafgaand aan de interviews is er voor elk interview een specifieke vragenlijst opgesteld op basis 

van de antwoorden die de respondent hadden gegeven in de enquête. Tijdens de interviews waren 

de taken als interviewers goed verdeeld. Om en om werden de vragen gesteld en degene die de 

vraag niet stelde moest het antwoord goed notuleren dan kon de andere zich concentreren op het 

gesprek. De vragen werden veel al gesteld met de kanttekening om aan te sturen op kennis, houding 

en gedrag.  

 

Nadat het interview was afgenomen werd het dezelfde dag nog door een van de interviewers 

uitgewerkt in Word. De andere vulde het met zijn aantekeningen aan en zo werden alle interviews 

degelijk uitgewerkt doormiddel van vraag antwoord. De uitgewerkte interviews zijn te vinden in 

Bijlage 2: Diepte-interviews. 

 

Nadat het kwalitatieve deel van het onderzoek was afgerond kwam het onderzoek in de laatste fase. 

In de laatste fase van het onderzoek zijn de tussenconclusies van het kwantitatieve deel en het 

kwalitatieve deel samengevat tot een eindconclusie. Vervolgens zijn er een aantal aanbevelingen 

gedaan richting het HAS Lectoraat en Glastuinbouw Nederland. De aanbevelingen staan beschreven 

in het onderdeel conclusie en aanbevelingen. De eindconclusie en de aanbevelingen zijn vervolgens 

uitgebreid bediscussieerd in de discussie. Na afloop van het schrijven de discussie is er teruggekeken 

op het verloop van het onderzoek. Dit is uitgeschreven in het hoofdstuk evaluatie.  
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2. Het Nieuwe Telen (HNT) 
 

Deelvraag 1: Wat is Het Nieuwe Telen? 

 

Het Nieuwe Telen (HNT) is een nieuwe manier van telen en klimaatregelen op basis van 

plantfysiologie en natuurkunde. De klassieke manier van telen is vooral gebaseerd op gevoel en 

praktijkervaring. Volgens het nieuwe telen wordt er een stap gezet van ‘groene vingers’ naar 

wetenschap.  

 

Bij HNT zijn er een aantal hoofdlijnen die kort zullen worden toegelicht. Hierbij is er onderscheid 

tussen speerpunten en leerpunten. Eerst volgen vier speerpunten, hier is al veel ervaring mee 

opgedaan in het verleden en deze vormen de vaste waarden voor toepassen van HNT. Daarna volgen 

vier leerpunten die perspectief bieden voor een bredere invoering.  

 

2.1 Speerpunten 
1. Temperatuurgelijkheid in de kas 

Temperatuurgelijkheid is de basis voor klimaatbeheersing. Maatregelen om temperatuurongelijkheid 

te voorkomen zijn gevelisolatie, goed aangelegd verwarmingssysteem en nokschotten in de kas om 

horizontale luchtstromen boven het scherm tegen te gaan. Daarnaast is het vermijden van 

schermkieren essentieel. Schermkieren zorgen namelijk voor kouval, tocht en ongelijkheid in 

temperatuur in de kas (Geelen, Voogt , & Weel, 2015). 

 

2. Luchtbeweging in plaats van minimumbuis 

Bij het traditionele telen wordt een verhoging van de minimumbuistemperatuur bij oplopende 

vochtigheid gezien als dé manier om vocht af te voeren. Volgens de natuurkundige wetten blijkt 

echter dat dit juist een extra vochtproductie veroorzaakt en dus tegengesteld werkt. Het positieve 

hieraan is dat er luchtbeweging is door oplopende warme buis (Geelen, Voogt , & Weel, 2015).  

 

3. Gebruik van energieschermen 

Uitstraling is lange tijd een oorzaak gebleken van diverse gewasproblemen. Met één enkel scherm 

kan er al aanzienlijke uitstraling zijn, vandaar de aanbeveling om een dubbel scherm toe te passen. 

Dit verhoogt de isolatiewaarde (Geelen, Voogt , & Weel, 2015).  

 

4. Afvoeren van vocht  

Als bij gesloten scherm en gesloten ramen de vochtafvoer door condensatie onvoldoende is, dient 

eerst geventileerd te worden door de ramen boven het gesloten scherm. Hiervoor kan ook gelucht 

worden met de windzijde. Als dit onvoldoende effect blijkt te hebben is het pas zinvol om de 

vochtafvoer te stimuleren door droge lucht van buiten of boven het scherm in de kas te brengen 

(Geelen, Voogt , & Weel, 2015).  

 

2.2 Leerpunten 
1. Temperatuur/lichtsom balans op dagbasis 

Om het gewas in balans te houden is het van belang de juiste verhouding te houden tussen 

etmaaltemperatuur en lichtsom. Vaak wordt er gestuurd op gemiddelde balans met correctie 

achteraf. Gemiddeld is de plant dan in balans maar in feite elke dag uit balans. Het is daarom de 

kunst de balans elke dag aan te houden en dan anticiperend in plaats van corrigerend (Geelen, Voogt 

, & Weel, 2015).  
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2. Beheersing van de plantbelasting 

Onbalans geeft veel problemen in de teelt. Een belangrijke factor daarbij is een te hoge 

plantbelasting. Bij een te hoge plantbelasting moet de etmaaltemperatuur naar beneden worden 

bijgesteld voor de kwaliteit en groei, maar dan heeft de plantbelasting de neiging om nog verder op 

te lopen. Bij wisselende weersomstandigheden en bij afnemende lichtsommen in de nazomer is een 

lage plantbelasting veel gunstiger. Bij de gewasbehandeling en het snijden, knippen van vruchten en 

bloemen moet dus meer aandacht zijn voor uniformiteit en plantbelasting, of de sinksterkte van alle 

plantorganen gezamenlijk (Geelen, Voogt , & Weel, 2015).  

 

3. Telen bij hogere temperaturen 

Als er weinig verschil is tussen de kascondities en de buitenomstandigheden is het afvoeren van 

vocht en energie uit de kas veel lastiger dan bij een groot verschil. Anderzijds is het isoleren van de 

kas tegen verlies aan warmte relatief eenvoudig en goedkoop te realiseren. Voor een effectieve en 

energiezuinige klimaatbeheersing moet het streven zijn naar een teeltmethodiek met hogere 

kastemperaturen dan nu gebruikelijk is in plaats van naar lagere (Geelen, Voogt , & Weel, 2015).  

 

4. Ventileren met windzijde in combinatie met luwe zijde 

Vanouds wordt de windkant van de ramen zo lang mogelijk dichtgelaten, is gaandeweg ontdekt dat 

met windzijdig ventileren hetzelfde effect kan worden bereikt met een veel lagere raamstand. Het is 

hierdoor mogelijk meer controle te houden over uitwisseling van energie en vocht met buiten. Het 

gevolg is een gelijkmatiger klimaat que temperatuur en vocht over het hele kasoppervlak (Geelen, 

Voogt , & Weel, 2015).  

 

2.3 Innovaties voor en door HNT 
Luchtbehandeling: 

Actieve ontvochtigingssystemen zoals de Luchtbehandelingskosten, Airmix en DryGair werken het 

beste met een gesloten schermdoek. Droge lucht wordt van buiten of van boven het scherm de kas 

in getransporteerd om ervoor te zorgen dat de RV optimaal kan worden geregeld, droge lucht is 

zwaarder en zakt daardoor naar beneden. Traditioneel gebeurt dit door een kier in het scherm te 

trekken, hierdoor gaat er veel energie verloren. Luchtvochtigheid is belangrijk om huidmondjes open 

te houden. Fotosynthese is niet mogelijk met volledig gesloten huidmondjes. Als dit proces stopt, zal 

de plant op dat moment niet groeien. Door het vochtgehalte in de kas en rondom de plant op peil te 

houden, blijft het voor de plant mogelijk om de huidmondjes open te houden. Hierdoor kan CO2 

worden opgenomen en kan de planttemperatuur via verdamping worden geregeld en kunnen ook 

voedingsstoffen met de sapstroom naar alle delen worden getransporteerd. Aan dit soort systemen 

kleven een aantal voor- en nadelen, namelijk: 

 

Voordelen: 

- Geen kier in het scherm (bespaart energie) 

- Meer gelijk in het klimaat 

- Meer uniforme groei en oogst 

- Betere bladkwaliteit 

- Gewassen zijn eerder droog (na een gietbeurt van boven), dus minder kans op schimmels 

- Minder binnenvliegen van insecten 

 

Nadelen: 

- Bij overmatig gebruik verdwijnt energiebesparing (Roelofs, Luchtbehandeling, 2020) 
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Meerdere schermdoeken: 

Er zijn een aantal mogelijke redenen om permanente, tijdelijke of beweegbare schermen in een kas 

te installeren en te gebruiken, dit is afhankelijk van specifieke functies:  

o Vermindering van het energieverbruik  

o Vermindering van zonlicht (schaduwwerking) en/of het licht diffuus maken. 

o Voorkomen van afkoeling van het gewas tot onder de luchttemperatuur vanwege uitstraling 

naar een koud kasdek. 

o Voorkomen van lichtemissie door kunstlicht ‘s nachts. 

o Vermindering van lokale, koude verticale luchtstromen (kouval en tocht) 

o Verbetering van de vochtbalans van de kas door: 

o Vermindering van vochtafvoer (door gebruik van niet-poreuze schermen) 

o Verbetering van vochtafvoer (door bewust gebruik van poreuze schermen) 

 

Elke functie vereist andere kenmerken van het schermmateriaal, dus het is moeilijk om een 

schermsysteem te maken dat voor alle doeleinden is geoptimaliseerd. Soms kan dit worden opgelost 

door meerdere schermen te installeren, maar de investeringskosten kunnen onoverkomelijk zijn 

(Geelen, Voogt, & Weelen, 2020). 

 

Een voorbeeld is een Harmonyscherm, dit is een is een diffuusscherm, deze heeft een hoge 

hortiscatter. Hortiscatter geeft iets aan over de breedte van de lichtinval. Als de hortiscatter 100% is 

wordt het licht 100% diffuus en wordt het licht verdeeld over de volledige oppervlakte. Het 

bovenstaande beschreven scherm de Harmony 2047FR heeft de hoogste hortiscatter van 85%. Hoe 

hoger de hortiscatter hoe lager de puntbelasting van de straling in het gewas, hoe minder kans op 

bladverbranding hoe beter de spreiding van het licht (Haenen, 2020) (Roelofs, Energiescherm, 2020). 

 

 

Sensoren voor plantmonitoring: 

 

Om het klimaat in de kas te kunnen regelen en de plant te kunnen monitoren zijn er verschillende 

sensoren nodig. De sensoren leveren hierbij de informatie waarop geanticipeerd kan worden 

wanneer de waarde afwijken van de gewenste waarde. In de huidige glastuinbouw wordt er 

voornamelijk gebruik gemaakt van sensoren die de luchttemperatuur en vochtigheid meten in de 

kas. Dit zorgt ervoor dat er alleen gereageerd kan worden als er zich afwijkingen voordoen in de kas. 

Er wordt pas gestuurd als het eigenlijk te laat is. Doordat er pas gestuurd wordt als er afwijkingen zijn 

zorgt dit voor een onstabiel en fluctueren klimaat in de kas (Geelen, Voogt, & Weel, 2020).  

 

Door middel van HNT toe te passen en met behulp van buitensensoren kan er eerder geanticipeerd 

worden op klimaatveranderingen buiten de kas. De buitensensoren leveren informatie waarop 

gereageerd kan worden zodat het klimaat in de kas stabiel blijft (Geelen, Voogt, & Weel, 2020).  

 

Verschillende sensoren voor buiten de kas (Geelen, Voogt, & Weel, 2020): 

o Buitentemperatuur en luchtvochtigheid sensor 

Omdat buitentemperatuur en vochtigheid naast zonnestraling de meest invloedrijke factoren 

zijn voor de kasomstandigheden vormen deze sensoren de basis voor elke geavanceerde 

klimaatregeling. 

o Zonnestralingssensor 

De tweede sensor is de zonnestralingssensor. Deze is ook onbreekbaar voor een teelt in de 

kas of buiten op het veld. De zon zorgt namelijk voor het grootste deel PAR licht en energie. 

o Windsnelheid en windrichting sensoren 

Een geavanceerde klimaatregeling kan niet zonder een gedegen windsnelheid en 

windrichtingsensor. De wind heeft namelijk grote invloed op de ventilatie van de kas maar 
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ook op de warmte verliezen. Bovendien moeten de ramen boven een bepaalde windsnelheid 

gesloten worden om schade aan de kas te voorkomen. 

o Regen en neerslag detector 

Regen moet in een geavanceerde klimaatregeling snel gedetecteerd worden om op de juiste 

manier te kunnen anticiperen. Bij een regenbui moeten de ramen namelijk zo snel mogelijk 

gesloten worden om het gewas niet nat te laten worden. Ook heeft een regenbui een sterke 

invloed op de warmteverliezen van een kas. 

o Pyrgeometer 

Waar de zonnestraling sensor stopt met het meten van de hoeveelheid licht gaat de 

pyrgeometer verder. De zonnestraling sensor meet het licht van 300 tot en meet 700 Nm. Dit 

wordt ook wel het PAR licht genoemd. De Pyrgeometer heeft een meetbereik van 300 tot en 

met 3000 nm. Door het grotere bereik meet deze meter niet alleen het zichtbare licht maar 

ook de totale hoeveelheid zonne-energie. De informatie die deze meter oplevert wordt 

uitgedrukt in de eenheid W/m2. Het bereik van de meter ligt rond de 0 tot en met 1250 W/ 

m2.   

 

Verschillende sensoren voor in de kas ( (Geelen, Voogt, & Weel, 2020): 

o Kastemperatuur en RV sensor 

De kastemperatuur en de relatieve luchtvochtigheid (RV) zijn parameters die onmisbaar zijn 

in de kas. Kastemperatuur en RV worden meestal gemeten vanuit een meet box. In elke 

afdeling van een kas hangt minimaal een meet box en mogelijk zelfs meer om meer inzicht te 

krijgen in verticale en horizontale verschillen in een afdeling. Met een zo gehete droge en 

natte bol meting wordt het verschil in temperatuur gemeten bij een natte meter en een 

droge meter in de box bij een constante lucht beweging. Vervolgens kunnen er verschillende 

waarden berekend worden zoals: RV, AV, VD, dauwpunt en Enthalpie. 

o Luchttemperatuur en RV sensor boven het scherm 

Met een meetbox boven het scherm kan er meer inzicht gecreëerd worden in de verticale 

temperatuur en RV verschillen. Zo wordt er namelijk ook inzichtelijk wat er buiten het 

microklimaat boven de planten gebeurt en kan je gericht luchten boven het scherm en heb je 

meer inzicht wat er met je klimaat in de kas gaat gebeuren wanneer je het scherm open laat 

lopen. 

o CO2 sensor 

CO2 is net als licht een van de essentiële voor de groei van een plant (fotosynthese). Deze 

sensor is dan ook van belang om de hoeveelheid CO2 in de kas te bepalen en eventueel CO2 

toe te voeren of de ramen openzetten wanneer er een tekort is aan CO2 in de kas. CO2 kan 

aangevoerd worden door middel van een ketel of WKK (warmtekrachtkoppeling) of kan 

aangekocht worden als vloeibare CO2. 

o Planttemperatuur sensor 

De planttemperatuur sensor is een van de eerste en een van de meest essentiële plant 

sensoren. Hij werkt op basis van infrarood en geeft weer wat de invloed is van 

luchttemperatuur, RV, zonnestraling, PAR-niveau in de kas en het openen en sluiten van het 

scherm op de plant temperatuur. Met een planttemperatuur meter kan ook inzicht gegeven 

worden over dampdrukverschil (VPD). Het VPD kan gelinkt worden aan de waterbalans van 

de plant. 

o PAR licht sensor 

Met een PAR licht sensor binnen de kas kan de hoeveelheid PAR-licht die weggevangen 

wordt door bijvoorbeeld het kas dek, kas constructie, krijten enz. bepaald worden. Zo weet je 

ook wat het overige aanbod aan PAR-licht is voor de plant. 

o Stomata sensor module 

Met de stomata (huidmondjes) sensor kan de stand van de huidmondjes gemeten worden. 

Met de stand van de huidmondjes worde bedoeld of ze open of dicht zijn. De huidmondjes 
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zijn de enige mechanische regel organen van een plant. Zo kan er dus vanaf de stand van de 

huidmondjes bepaald worden of de plant warmte of vocht stres heeft. 

o Thermo grafische camera 

Een thermo grafische camera kan een beeld geven van de tempratuur opbouw van de plant 

en zijn omgeving. Deze sensor wordt vooral gebruikt voor onderzoeksdoeleinden en is vaak 

te duur om in de praktijk toe te passen. 

o Netto stralingssensor 

De netto straling sensor meet de kort en langgolvige straling in de kas. Hij meet het verschil 

tussen de inkomende straling en de uitgaande straling. Wat overblijft is de netto straling in 

de kas. Deze meter is een aanvulling op de pyranometer buiten de kas. 

o Weegschalen en watergehaltesensor 

Met weegschalen en water sensoren kan er gericht water gegeven worden. Bij weegschalen 

wordt er gebruik gemaakt van een waarde waaronder de plant een beurt water krijgt. Een 

mat met tomatenplanten erop weegt bijvoorbeeld 15 kg wanneer hij goed vochtig is. 

Wanneer het gewicht van de mat onder de 12,5 kg komt wordt er water gegeven. Een 

watergehalte sensor werkt ongeveer hetzelfde alleen meet hij het vocht gehalte van het 

substraat. 

o Worteltemperatuur sensor 

De worteltemperatuur sensor bepaalt de temperatuur in de wortelzone. De temperatuur in 

de wortelzone heeft invloed op de activiteit van de wortels. Een te hoge worteltemperatuur 

kan zelfs zorgen voor verbranding van het wortelgestel van de plant. 

o Draadloze sensorsysteem 

Met de nieuwste technieken kunnen de oudere bekabelde sensoren ondersteund worden 

met draadloze extra tempratuur en RV sensoren. Zo kan een beter beeld verkregen worden 

van de temperatuur en RV verdeling in de kas. 

o Speciale sensoren voor onderzoeksdoeleinde 

Verder zijn er nog een aantal specifieke sensoren die voornamelijk voor 

onderzoeksdoeleinde gebruikt worden. Dit zij bijvoorbeeld: 

o Fotosynthese sensor (Chlorofyl fluorescentie sensor) 

o Porometers (Huidmondjes geleiding meter) 

o Bladdikte of stengeldikte sensoren 

o Sapstroom sensoren 

o Vruchtgroei sensoren 
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3. Segmentatie van bedrijven bij HNT 
Deelvraag 2: Hoe kunnen bedrijven worden gesegmenteerd met betrekking tot HNT? 

 

Ondernemers kunnen allereerst verdeeld worden op basis van inovativiteit. Er zijn verschillende fase 

waarin een innovatie geadopteerd kan worden. Voor het onderscheiden van de verschillende 

groepen ondernemers heeft Rogers een model ontwikkeld. Hieronder in Figuur 1 is het model 

afgebeeld. 

 

Het model kent vijf verschillende groepen. In de eerste groep spreken we van de innovators. 

Innovators zijn de ondernemers die avontuurlijk zijn en die open staan voor nieuwe ontwikkelingen 

en bereid zijn om hierin te investeren. In de tweede fase spreken we over de early adopters. De Early 

adopters wachten een tijdje af en gaan dan snel over tot de aanschaf van bijvoorbeeld de nieuwste 

innovaties. De early adopters is een belangrijke groep, deze vergroten vroegtijdig het aandeel van de 

innovatie in de sector. De derde groep wordt de early majority genoemd. De early majority wil eerst 

meer zekerheid hebben over de nieuwe innovatie voordat zij overgaan tot de aanschaf van de 

nieuwe innovatie. De groep kijkt sterk naar wat andere doen. De vierde groep zijn de late majority. 

De late majority zijn de afwachtende ondernemers. De groep gaat pas over tot het investeren nadat 

de meerderheid van de bedrijven is overgestapt op de nieuwe innovatie. De vijfde en laatste groep 

zijn de laggards. Deze groep wordt ook wel de achterblijvers genoemd. Deze groep gaat enkel over 

tot de aanschaf omdat ze hier min of meer toe gedwongen worden. De groep hecht veel waarde aan 

hoe het altijd al gedaan wordt. Ze houden graag vast aan hun vaste principes en teelt methodieken 

(Kotler & Armstrong, het besluitvormingsproces, 2016).  

 

Verder kan de glastuinbouw op verschillende manieren gesegmenteerd worden met betrekking tot 

HNT. Allereerst kan de glastuinbouw gesegmenteerd worden op basis van geografische ligging. De 

geografische segmentatie is een indeling van de markt naar geografische eenheden zoals 

economische samenwerkingsverbanden en regio’s. Voor de Nederlandse glastuinbouw kan er een 

verdeling er het beste een verdeling gemaakt worden op basis van glastuinbouwregio’s, maar omdat 

het aantal respondenten per glastuinbouw regio erg laag zou worden bij het afnemen van de 

enquête zijn bij dit onderzoek de geografische segmenten verdeeld naar provincie (Kotler & 

Armstrong, Marktsegmentatie, 2016). 

 

Een andere manier van segmenteren is op basis van psychografische segmentatie. Bij 

psychografische segmentatie worden de verschillende bedrijven verdeeld op basis van 

persoonlijkheid, manier van werken en type ondernemerschap. Bij psychografische segmentatie kan 

gebruik gemaakt worden van het model van Rogers waarmee ondernemers worden geclassificeerd 

op basis van inovativiteit (Kotler & Armstrong, Marktsegmentatie, 2016).  

Figuur 1: Classificatie van ondernemers naar de snelheid waarmee zij nieuwe producten adopteren (Kotler & Armstrong, het 
besluitvormingsproces, 2016). 
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De derde methode om bedrijven te segmenteren met betrekking tot HNT is op basis van gedrag. Dit 

wordt ook wel gedragssegmentatie genoemd. Bij gedragssegmentatie worden bedrijven verdeeld op 

basis van hun kennis over, houding tegenover, gebruik van of reactie op een product of ontwikkeling 

(Kotler & Armstrong, Marktsegmentatie, 2016).  

 

Op basis van bovenstaande drie manieren van segmenteren kunnen bedrijven worden ingedeeld 

hierbij zal de focus komen te liggen bij type gewas, ligging en ondernemerschap. 

 

Uit de enquête blijkt dat de segmentatie op ondernemerschap erg lastig uit een enquête te halen is. 

Hierbij speelt ook dat daar niet de focus op gelegd is bij het maken van de enquête. De ligging van de 

bedrijven is wel onderdeel geweest van de enquête. Bij een aantal vragen kan dan ook de 

segmentatie naar geografische ligging gebruikt worden. 

 

Voor het grootste deel van de enquête en de verdere verwerking ervan wordt gebruikt gemaakt van 

de segmentatie op basis van type gewas. Het type gewas zegt veel over de manier van telen van de 

respondent. Het soort gewas is van groot belang bij de keuze van de teeltstrategie of teeltmethode. 

Hierdoor speelt het type gewas ook een sterke rol bij het toepassen van HNT.  
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4. Resultaten 
 

4.1 Algemeen 
In Figuur 2 hieronder zijn de resultaten weergegeven van het aantal respondenten in totaal en per 

teeltsegment. Het totaal aantal respondenten van de enquête is 195. Het aantal respondenten onder 

de gewasgroep bloemkwekerijgewassen is 99. Dit is weer onderverdeeld in de teelt van snijbloemen 

met 70 respondenten. De groep snijbloemen is onderverdeeld in de twee grootste groepen Chrysant 

(35 respondenten) en de groep Gerbera (8 respondenten). Het tweede type teelt onder de 

gewasgroep bloemkwekerijgewassen is potplanten. Dit segment heeft 29 respondenten behaald. Het 

segment potplanten is onderverdeeld in potplanten blad (12 respondenten) en potplanten bloeiend 

(11 respondenten). 

Het aantal respondenten onder de gewasgroep glasgroenten zijn in totaal 74. De gewasgroep 

glasgroenten is onderverdeeld in tomaat (23 respondenten), paprika (20 respondenten), 

komkommer (19 respondenten). 

De overige groepen respondenten zijn te klein per segment om er uitspraken over te doen daarom 

vallen de groepen boomkwekerijgewassen en vaste planten, fruit onder glas, veredeling en anders 

onder de groep anders/ overig. 

 

Gewasgroep Aantal 
bedrijven (CBS)

oppervlakte 
(ha) (CBS)

Gewenst aantal 
geënquêteerde 
per gewasgroep

Totaal behaalde 
enquête

Bloemkwekerijgewassen 1.866 3.921 84 99
Snijbloemen 1.006 1.896 43 70

Chrysant 115 445 7 35
Gerbera 46 164 3 8

Potplanten 591 1.418 28 29
Blad 243 460 10 12
Bloeiend 406 958 19 11

Boomkwekerijgewassen en vaste planten 596 474 19 3
Fruit onder glas 115 98 4 1
Glasgroenten 1.251 5.584 84 74

Tomaat 263 1.872 24 23
Paprika 253 1.532 21 20
Komkommer 214 595 11 19
Aardbei 241 504 11 8

Veredeling 9
Anders 9
Totaal 3.828 10.078 191 195

Figuur 2: Gewenste en behaalde aantal respondenten per teeltsegment (N. Gommans en J. Hoeijmakers). 
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Figuur 3: Aantal respondenten per gewasgroep (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 4: Aantal respondenten per teelt (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.2 Functie binnen het bedrijf 
In totaal hebben 195 respondenten de 

enquête ingevuld. Hiervan was 69% 

ondernemer in de glastuinbouw, zie 

Figuur 5. De overige respondenten 

waren bedrijfsleiders, operationeel 

verantwoordelijke en teeltmanagers.  

 

4.3 Geografische verdeling 
Als er naar de geografische indeling 

wordt gekeken op basis van provincie 

valt op dat de grootste twee 

tuinbouwprovincies Zuid-Holland 44% 

en Limburg 20% het best 

vertegenwoordigd zijn onder de 

respondenten zie Figuur 6. 

 

Naast dat de geografische verdeling 

inzichtelijk is gemaakt is hierbij ook 

gekeken naar de 

warmtevoorziening per provincie. 

Dit is te zien in Figuur 7. Het 

grootste gedeelte van de warmte 

wordt in alle provincies gemaakt 

met behulp van een WKK in 

combinatie met de ketel, in bijna 

alle provincies zorgt dit voor 80% 

van de warmte. Verder valt op te 

maken dat er in de 

oostelijke provincies 

Noord-Brabant, Limburg 

en Gelderland geen 

kassen worden verwarmd 

met geothermie. 

Mogelijke oorzaak hiervan 

is dat in het verleden 

duidelijk is geworden dat 

door de breuklijnen die 

rond deze gebieden liggen 

het niet of nauwelijks 

mogelijk is om warmte 

omhoog te pompen. 

Hiertegen over staat dat 

dit in de provincies Noord- 

en Zuid-Holland wel goed 

mogelijk blijkt te zijn. In 

Zuid-Holland wordt 10% van de kassen verwarmd met geothermie en in Noord-Holland 16%. In 

Limburg lijkt biomassa een alternatief hiervoor te zijn hier wordt 15% van de kassen verwarmd met 

biomassa.  

Figuur 5: Functie binnen het bedrijf (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 6: Respondenten verdeeld over provincie (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 

Figuur 7: Hoe worden kassen verwarmd per provincie (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.4 Typte teelt en verdeling teelt 
Om een verdere vergelijkingen 

te kunnen maken is het van 

belang inzichtelijk te maken om 

welk type teelt het gaat. Hierin is 

vooraf de verdeling van het CBS 

aangehouden zoals deze ook is 

benoemd in Tabel 1. Daarnaast 

is onderstaand de verdeling 

verder gespecificeerd op 

gewasniveau met betrekking tot 

aantal bedrijven en totale 

oppervlakte in Nederland. Zie 

Figuur 2. Hierin zijn 

bloemkwekerijgewassen 

opgedeeld in snijbloemen en 

perk- en potplanten. Deze 

twee soorten teelten hebben 

namelijk totaal verschillende 

teelt/ 

klimaatomstandigheden. Van 

de respondenten is 40% 

gerelateerd aan de 

glasgroenten, 38% 

gerelateerd aan snijbloemen 

en 15% aan de perk-en 

potplanten, zie Figuur 8. In de 

verdere resultaten zal de 

focus liggen op de zojuist 

benoemde teelten omdat dit 

landelijk de grootste en 

belangrijkste groepen zijn en 

daarnaast de respons onder deze groepen het grootst waren.  

 

Onder de respondenten van de 

glasgroenten is de verdeling als 

volgt, zie Figuur 9. De grootste 

groepen die vertegenwoordigd 

zijn tomaat met 31%, paprika met 

27% en komkommer met 25%. Als 

dit wordt vergeleken met Figuur 2 

verdeling oppervlakte en aantal 

bedrijven komt dit redelijk 

overeen met de verdeling uit de 

enquête.  

 

Als vervolgens wordt gekeken 

naar de verdeling bij snijbloemen 

komt hieruit naar voren dat deze 

niet volledig overeenkomen met 

de werkelijkheid. Uit de enquête 

Figuur 8: Type teelt (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 9: Verdeling glasgroenten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 10: Verdeling snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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blijkt dat 50% van de respondenten chrysantenteler is onder de snijbloemen. Het totale oppervlakte 

snijbloemen bestaat echter niet voor 50% uit chrysant maar voor 11,4%. Chrysant blijkt echter wel 

een van de grootste groepen te zijn met betrekking tot oppervlakte van de snijbloemen in Nederland, 

zie Figuur 10 een overzicht hiervan.  

 

De verdeling van pot-en 

perkplanten is onderverdeeld in 

enkele grote groepen. Zie Figuur 

11. Hiervoor is gekozen omdat 

er veel verschillende soorten 

planten worden geteeld met 

overal maar een kleine 

oppervlakte van. Daarom is er 

gekozen om de pot- en 

perkplanten onder te verdelen 

in vijf groepen. Deze groepen 

worden zo ook aangehouden bij 

het CBS. Onder de 

respondenten is de verdeling 

tussen potplant, blad en potplant 

bloeiend gelijk. Beide groepen 

worden voor 41% vertegenwoordigd.  

 
 
 

4.5 Glasoppervlakte 
Als er wordt gekeken naar de totale 

oppervlakte per onderneming kan het 

volgende resultaat gedeeld worden, 

zie Figuur 12:  

26% van de bedrijven heeft een 

oppervlakte tussen de 5 en 9,9 ha.  

18% van de bedrijven heeft een 

oppervlakte tussen de 10 en 19,9 ha.  

17% van de bedrijven heeft een 

oppervlakte tussen de 1,49 en 2,9 ha.  

15% van de bedrijven heeft een 

oppervlakte tussen de 3 – 4,9 ha.  

 

Figuur 11: Verdeling potplanten en perkplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 12: Verdeling glasoppervlakte totaal (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 
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Als vervolgens per 

type teelt wordt 

gekeken naar de 

verdeling dan valt op 

dat bij de 

glasgroenten 31% 

van de bedrijven een 

oppervlakte heeft 

tussen de 5 – 9,9 ha. 

27% van de bedrijven 

heeft een 

oppervlakte tussen 

de 10 – 19,9 ha zie 

Figuur 13.  

  

Als wordt gekeken 

naar de verdeling in 

gemiddelde 

glasoppervlakte bij de 

snijbloemen zijn de 

oppervlaktes van de 

bedrijven een stuk 

kleiner dan bij de 

glasgroenten, zie 

Figuur 14.  

26% van de bedrijven 

heeft een oppervlakte 

tussen de 5 en 9,9 ha.  

23% van de bedrijven 

heeft een oppervlakte 

tussen de 1,5– 2,9 ha.  

21% van de bedrijven 

heeft een oppervlakte 

tussen de 3 – 4,9 ha.  

 

Figuur 13: Gemiddelde glasoppervlakte glasgroente (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 14: Gemiddelde glasoppervlakte snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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De pot- en perkplanten 

zijn de kleinste bedrijven 

qua oppervlakte van de 

drie typte teelten. 

Hierbij is namelijk geen 

enkel bedrijf met een 

oppervlakte boven de 10 

ha zie Figuur 15. 

32% van de bedrijven 

heeft een oppervlakte 

tussen de 1,5 en 2,9 ha.  

29% van de bedrijven 

heeft een oppervlakte 

tussen de 0,75 – 1,49 ha.  

29% van de bedrijven 

heeft een oppervlakte 

tussen de 5 – 9,9 ha.  

11% van de bedrijven 

heeft een oppervlakte tussen de 3 en 4,9 ha. 

 

Als er gekeken wordt naar de significante verschillen onderling dan scoren de glasgroentetelers het 

hoogst gevolgd door de snijbloementelers en als laatste de pot-en perkplantentelers. Dit betekend 

dat de glasgroente bedrijven gemiddeld de grootste oppervlakte hebben en pot-en perkplaten 

kwekers gemiddeld de kleinste glasoppervlakte hebben. Zie Tabel 2, Tabel 3, Tabel 4 en Tabel 5 in  

Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

4.6 Gemiddelde leeftijd glasopstand 
Als de resultaten over de gemiddelde leeftijd van de glasopstand worden geanalyseerd, zie Figuur 16. 

Valt op 18% van de glasopstanden jonger is dan 10 jaar. Het grootste gedeelte, 31% van de 

glasopstanden is tussen de 11 – 15 jaar oud. Gevolgd door 27% van de glasopstanden die tussen de 

16 – 20 jaar oud zijn. Mogelijke redenen dat de laatste 10 jaar niet veel nieuwbouw heeft 

plaatsgevonden zou kunnen zijn dat 

de crisis van de jaren 2008-2010 

dermate lange nawerking heeft 

gehad tot dat het herstel zichtbaar is 

geworden.  

 

De gemiddelde leeftijd van de 

glasopstand verschillen onderling 

allemaal significant. Hieruit blijkt dat 

de glasgroentetelers gemiddeld de 

nieuwste kassen hebben en de pot-

en perkplantentelers gemiddeld de 

oudste kassen hebben. Zie Tabel 2, 

Tabel 3, Tabel 6 en Tabel 7 in  Bijlage 

1: SPSS-uitwerkingen. 

 
  

Figuur 15: Gemiddelde glasoppervlakte pot en perkplanten (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 

Figuur 16: Gemiddelde leeftijd glsopstanden (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.7 Gasverbruik 
Als er wordt gekeken naar het totale gasverbruik van 

alle bedrijven stookt de grootste groep, 21% tussen 

de 30 – 39,9 m3. Dit wordt gevolgd door 18% van de 

bedrijven die tussen de 20 – 29,9 m3 gas per m2 per 

jaar stoken, zie Figuur 17 voor een overzicht van het 

totale gasverbruik. Een belangrijk punt waarbij 

rekening gehouden moet worden is dat er bij 

bedrijven met een belichte teelt vaak gas verstookt 

wordt om hierbij de stroom te verkopen aan het net. 

Dit gas wordt dan indirect niet verstookt voor het 

bedrijf zelf, maar puur om de opgewekte energie te 

verkopen.  

 

Bij het gasverbruik van de glasgroenten stookt 

30% tussen de 30 – 39,9 m3 gas per m2 en 16% 

tussen de 20 – 29,9 m3 gas per m2, zie Figuur 18. 

Dit komt overeen met het totale gasverbruik zoals 

in Figuur 17 te zien is.  

 

Bij de snijbloemen ligt het gemiddelde 

gasverbruik een stuk hoger ten opzichte van 

de glasgroenten. 28% van het gasverbruik ligt 

tussen de 50 – 59,9 m3 gas. Gevolgd door 

18% tussen de 30 – 39,9 m3. Zie Figuur 19. 

Bij de pot- en perkplanten ligt het 

gasverbruik aanzienlijk lager ten opzichte van 

zowel de glasgroenten als de snijbloemen. 36% van het verbruik bij de pot- en perkplanten ligt tussen 

de 20 en 29,9 m3 gas per m2. 18% van het verbruik 

bij de pot- en perkplanten ligt tussen de 15 – 19,9 m3 

gas per m2. Zie Figuur 20 voor een overzicht van het 

gasverbruik bij de pot- en perkplanten.  

 

Bij het analyseren van de significante verschillen in 

Tabel 2, Tabel 3, Tabel 8 en Tabel 9 in  Bijlage 1: 

SPSS-uitwerkingen. Kan er geconcludeerd worden 

dat er overal significante verschillen zijn. In de teelt 

van de snijbloemen wordt significant het meeste gas 

verbruikt per m2, gevolgd door de glasgroentetelers. 

De pot-en perkplantenkwekers gebruiken significant 

het minste gas per m2.  

 

 

Figuur 17: Totale gasverbruik (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 19: Gasverbruik snijbloemen (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 

Figuur 20: Gasverbruik pot en perkplanten (N. Gommans & 
J. Hoeijmakers). 

Figuur 18: Gasverbruik glasgroenten (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 
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4.8 Gasverbruik de laatste jaren 
Als het gasverbruik over de laatste jaren wordt geanalyseerd valt op dat bij alle gewasgroepen het 

gasverbruik het grootste gedeelte gelijk is gebleven. Bij de pot-en perkplanten geeft 41% aan dat dit 

hetzelfde is gebleven, bij de snijbloemen 59% en bij de glasgroenten 36%. Verder is te zien dat bij de 

pot-en perkplaten 31% aangeeft dat het gasverbruik is afgenomen met 0 – 4,9 m3 per m2. Bij de 

snijbloemen is in diezelfde categorie een afname zichtbaar van 19% en bij de glasgroenten is in deze 

categorie een afname van 28% zichtbaar. Zie Figuur 21 voor een totaaloverzicht van het gasverbruik 

de laatste jaren.  

 

De snijbloemenkwekers scoren significant lager dan de glasgroentekwekers en de pot-en perkplanten 

kwekers. Dit betekent dat de snijbloemenkwekers de laatste jaren significant minder gas hebben 

bespaard dan de andere twee gewasgroepen. Zie Tabel 2, Tabel 3, Tabel 8 en Tabel 9 in  Bijlage 1: 

SPSS-uitwerkingen. 

 

  

Figuur 21: Gewas groep laatste jaren (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.9 Belichting 
In Figuur 22 zijn de resultaten weergegeven 

over het belichtingsgebruik per 

teeltsegment. Zo is te zien dat in de teelt 

van snijbloemen 90% van de bedrijven 

gebruik maakt van belichting en 10% geen 

gebruik maakt van belichting. In de perk en 

potplantenteelt maakt 54% gebruik van 

belichting en 46% geen gebruik van 

belichting. In te teelt van glasgroenten 

gebruikt 48% van de bedrijven belichting en 

52% geen belichting. 

 

Per teeltsegment is er ook gekeken naar 

welk soort belichting de respondent 

gebruikt. In Figuur 23 zijn hiervan de 

resultaten weergegeven. De 

resultaten geven weer dat het 

gebruik van 100% SON-T in alle 

gewassegmenten het meeste wordt 

toegepast. Het percentage 100% LED 

is bij alle gewasgroepen nog relatief 

laag. Ruim een kwart van de 

snijbloementelers gebruikt hybride 

belichting, bij de pot-en perkplanten 

wordt hybride belichting nog niet 

toegepast. Bij glasgroenten heeft 

14% van de belichte bedrijven 

hybride belichting. Groeibelichting 

wordt in elke teelt in kleine mate 

gebruikt. 

 

In de teelt van snijbloemen wordt 

significant het meeste gebruik gemaakt 

van belichting. Het verschil in 

belichtingsgebruik tussen glasgroenten en 

pot-en perkplanten is niet significant 

aangetoond. Zie Tabel 2, Tabel 3, Tabel 10 

en Tabel 11 in  Bijlage 1: SPSS-

uitwerkingen. 

 

In het algemeen blijkt uit de enquête dat 

de meeste respondenten vertrouwen 

hebben in hun belichtingsstrategie. In 

Figuur 24 hiernaast is het verschil per 

teeltsegment weergegeven. Opvallend aan 

het resultaat is dat de glasgroentekwekers 

wel anders kijken tegen hun strategie dan 

dat de pot-en perkplanten en de 

snijbloemen kwekers dat doen. 

 

Figuur 23: Soort belichting per teeltsegment (N. Gommans en J. Hoeijmakers). 

Figuur 22: Gebruik van belichting per teeltsegment (N. Gommans en J. 
Hoeijmakers). 

Figuur 24: De mate van vertrouwen in hun huidige belichting strategie 
(N. Gommans en J. Hoeijmakers). 
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4.10 Schermen 
 

Het gebruik van aantal schermen is 

weergegeven in Figuur 25 hiernaast. Uit de 

resultaten bleek dat er geen bedrijven waren 

die geen gebruik maakte van een scherm. 

Verder is te zien dat het meeste gebruik 

gemaakt wordt van één scherm. Behalve in de 

teelt van perk en potplanten daar maakt 59% 

gebruik van twee schermen en 38% gebruik 

van 1 scherm. 

 

Bij het gebruik van aantal schermen gebruiken 

de pot-en perkplanten kwekers significant de 

meeste schermen. Zie Tabel 2, Tabel 3, Tabel 

12 en Tabel 13 in  Bijlage 1: SPSS-

uitwerkingen. 

 

Per teeltsegment zijn in Figuur 26 de 

resultaten van de keuze van het type scherm 

weer gegeven. Hierin valt op dat er in de teelt 

van snijbloemen meer gewerkt wordt met een 

verduisteringsdoek en in de andere twee 

teeltsegmenten wordt er meer gewerkt met 

gewone energieschermen die niet werken als 

een verduisteringsdoek. Verder is er te zien 

dat in de teelt van pot-en perkplanten het 

meest gebruik wordt gemaakt van een 

zonnewering scherm.  

 

 

 

 

Tijdens de enquête is er ook gevraagd aan 

de respondenten hoe ze momenteel kijken 

tegen hun gebruikte schermstrategie. 

Vertrouwen ze volledig hun huidige 

strategie of willen ze graag meer informatie 

over de verschillende mogelijkheden met 

hun type schermen. Hiernaast in Figuur 27 

zijn de resultaten getoond van de enquête. 

Hierin valt op dat veruit de meeste 

respondenten volledig vertrouwen op hun 

scherm strategie. Verder is er te zien dat ze 

in de teelt van perk en potplanten het 

minste behoeft hebben aan nieuwe kennis 

over schermstrategieën.  

 

  

Figuur 25: Gebruik van aantal schermen per teelt segment (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 

Figuur 26: Keuze van het schermtype per teeltsegment (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 

Figuur 27: De mate van vertrouwen in hun huidige schermstrategie (N. Gommans 
en J. Hoeijmakers). 
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4.11 Teelt optimalisatie 
 

De respondenten is gevraagd wat zij van 

hun huidige teelt methodiek dachten. 

Hierbij gaf het grootste deel van de 

respondenten aan dat een teeltmethodiek 

nooit optimaal is. Verder valt op dat erin de 

teelt van pot-en perkplanten 

verhoudingsgewijs het meeste aantal 

respondenten aangeeft dat de huidige teelt 

methodiek wel optimaal is. Hiernaast in 

Figuur 28 zijn de resultaten per segment 

weergegeven.  

 

 

 

 

Om de teeltmethode te optimaliseren wil 

30% van de respondenten meer kennis 

hebben over LED-belichting en het maximale 

belichtingsniveau. Op de tweede plaats met 

28% willen de respondenten meer weten 

over HNT, plantbalansen en het klimaat. 

Verder willen de respondenten graag meer 

weten over schermstrategieën, planmatig 

telen, ontvochtiging, bodemvitaliteit en als 

laatste autonoom telen. Hiernaast in Figuur 

29 zijn de resultaten weergegeven welke 

kennis de respondenten graag meer hun 

eigen willen maken om de teelt te kunnen 

optimaliseren. 

 

Figuur 28: De kijk van respondenten op de huidige teeltmethodiek (N. Gommans 
& J. Hoeijmakers). 

Figuur 29: Benodigde kennis voor teelt optimalisatie (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 
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4.12 Investeringen 
 

Als er wordt gekeken naar de investeringen de afgelopen 5 tot 7 jaar valt op dat er bij alle type 

teelten is geïnvesteerd in de afgelopen jaar. Enkel bij snijbloemen en pot-en perkplanten is er niet 

geïnvesteerd in een biomassa-installatie. Bij glasgroenten springen twee investeringen eruit, 17% 

heeft geïnvesteerd in een (extra) energiescherm en 17% heeft geïnvesteerd in een 

waterzuiveringsinstallatie.  

 

Bij de snijbloemen zijn er drie investeringen die er bovenuit springen waarmee energie bespaard kan 

worden. 20% van de snijbloemen telers heeft geïnvesteerd in LED-belichting, 19% heeft geïnvesteerd 

in ontvochtigingssystemen en tot slot heeft nog 15% geïnvesteerd in ventilatoren voor 

luchtcirculatie.  

 

Bij de pot-en perkplanten zijn de meeste drie investeringen gedaan met 16% in een (extra) 

energiescherm, 16% in ontvochtigingssystemen en ook heeft 16% geïnvesteerd in ventilatoren voor 

luchtcirculatie. Zie Figuur 30. 

 

 
Als wordt geanalyseerd of de ondernemers hun investeringen volgens hunzelf momenteel optimaal 

benutten valt op dat de glasgroenten en snijbloemen eenzelfde beeld vertonen. Iets meer dan de 

helft van de ondernemers geeft bij deze groepen aan dat er altijd ruimte is voor verdere 

optimalisatie. Van de glasgroenten en snijbloemen ondernemers vindt ongeveer 40% dat hun 

investering optimaal benut worden. Bij de pot-en perkplanten geeft 57% aan dat de investering 

Figuur 30: investeringen die gedaan zijn in de laatste 5-7 jaar (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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optimaal benut wordt op het moment, 36% ziet hier nog verbetering in. Bij alle groepen geeft een 

klein percentage tussen 4-7% aan dat hun investering niet optimaal wordt benut. Zie Figuur 31.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aan de ondervraagden die aangaven niet het optimale uit de investeringen te halen of 

verbetermogelijkheden te zien is doorgevraagd hoe hun deze wel optimaal kunnen inzetten. Deze 

open antwoorden zijn vervolgens gegroepeerd. 59% van de ondernemers gaf aan dat het nodig is om 

kennis te blijven ontwikkelen en verder onderzoek nodig is. 14% gaf aan dat het ligt aan de juiste 

klimaatregeling en de ervaring die ermee opgedaan moet worden in combinatie met de teelt. Verder 

gaf 10% aan dat het geoptimaliseerd kan worden door verdere automatisering van inbiedingen met 

de WKK in combinatie met onbalans en CO2. Zie Figuur 32. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Figuur 31: Worden de investeringen optimaal benut (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 32: Optimalisatie van investeringen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.13 Duurzaamheid 

 

Meer dan de helft van de respondenten geeft aan 

dat hij/zij verwacht dat duurzaamheid samen kan 

gaan met een hoger teelt rendement. Verder is 

het weinig verschil tussen de verschillende 

teeltsegmenten. Zie Figuur 33 hiernaast. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Het grootste deel van de respondenten geeft aan 

dat de huidige teeltmethodiek de beste is qua 

duurzaamheid. Op de tweede plaats denken de 

respondenten dat technologische ontwikkelingen 

en investeringen het meeste kunnen werken voor 

meer duurzaamheid. In Figuur 34 zijn alle 

resultaten weer gegeven per segment. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Meer dan 60% van de respondenten is bereid om 

ten behoeve van duurzaamheid en rendement een 

nieuwe teeltmethodiek aan te leren ook als dit 

risico’s met zich meebrengt. Hierbij valt op dat de 

pot-en perkplanten kwekers het meest bereid zijn 

om dit risico te nemen. In Figuur 35 hiernaast de 

uitwerkingen van de resultaten. 

 

 

 

  

Figuur 33: Hoe teelt rendement samengaat met duurzaamheid (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 34: technologische ontwikkelingen of aangepaste 
teeltmethodieken (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 35: Nieuwe teelttechnieken aanleren ten behoeve van 
duurzaamheid en rendement (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.14 Toekomst en investeren 
 

Als er wordt gekeken naar de bereidheid om te investeren onder de respondenten zijn de 

belangrijkste drie redenen om te investeren bij alle gewastype zie Figuur 36: 

o Belangrijkste reden: teeltoptimalisatie met ongeveer 23% bij alle teelten 

o Tweede belangrijkste reden: indien rendabel met ongeveer 20% 

o Derde belangrijkste reden: ten behoeve van automatisering met 18%  

 

 

  

Figuur 36: Bereidheid om te investeren in de toekomt (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.15 Sensoren 
 

Bent u op de hoogte van 

mogelijkheden van sensoren? 

In ieder teelttype blijkt meer dan de 

helft van de respondenten bekend te 

zijn met de mogelijkheden van 

sensoren. Bij de glasgroenten is de 

bekendheid van sensoren het 

grootste, maar liefst 83% van de 

respondenten is bekend met 

sensoren. Bij de snijbloemen en pot-

en perkplanten is 60% bekend met 

sensoren. 33% geeft bij beide 

groepen aan dat ze geen kennis 

hebben over de mogelijkheden van 

sensoren hierbij. Zie Figuur 37. 

 

De glasgroentetelers zijn significant het 

meest op de hoogte van sensoren. Tussen 

de snijbloementelers en de pot-en 

perkplanten zit geen significant verschil. 

Zie Tabel 2, Tabel 3, Tabel 14 en Tabel 15 

in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen.  

 

Als er wordt gekeken naar welke 

sensoren al aanwezig zijn op de bedrijven 

is de meetbox bij alle teelttype de meest 

voorkomende sensor. Bij de glasgroenten 

zijn daarnaast de Pyrgeometer en de 

meetbox (boven het scherm en/of buiten) 

nog twee belangrijke sensoren die bij 

ongeveer 75% van de bedrijven aanwezig 

zijn. Zie Figuur 38. 

 

Bij snijbloemen is na de meetbox bij de 

plant, de meetbox (boven het scherm 

en/of buiten) met 46% aanwezig op de 

bedrijven. Bij de potplanten volgt na de 

meetbox bij de plant de PAR meter die 

aanwezig is bij 46% van de bedrijven.  

 
 
 
 
 
 
 
 
  

Figuur 37: Bent u op de hoogte van de mogelijkheden van sensoren (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 

Figuur 38: Aanwezige sensoren op het bedrijf (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Als naar onderstaande Figuur 39 wordt gekeken valt meteen op dat bij de pot-en perkplanten 30% 

niet bereid is om te investeren in de genoemde sensoren. Bij de pot-en perkplanten valt op dat 22% 

bereid is om te investeren in de Pyrgeometer.  

 

Bij de snijbloemen valt op dat de bereidheid om te investeren in alle sensoren ongeveer gelijk is. 

Alleen de Pyrgeometer steekt iets boven de rest uit met de bereidheid om hierin te investeren. 

Verder geeft 15% aan niet bereid te zijn om te investeren.  

 

Bij de glasgroenten valt op dat de bereidheid om te investeren in alle sensoren ongeveer gelijk is. 

Verder geeft 13% aan al over alle bovengenoemde sensoren te beschikken.  

 
 
 

 

  

Figuur 39: Bereidheid om te investeren in sensoren (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.16 Data 
 
Volgens de respondenten uit alle type 

teelten gaat data een belangrijke rol 

spelen bij toekomstgericht/ autonoom 

telen. Bij de glasgroenten vindt 99% dat 

data een belangrijke rol gaat spelen bij 

toekomstgericht/ autonoom telen. Bij 

de snijbloemen vindt 91% dat data 

hierin een belangrijke rol gaat spelen. 

Bij de pot- en perkplanten is deze groep 

het kleinst namelijk 86%. Zie Figuur 40. 

 

De glasgroentetelers denken significant 

het meest dat data in de toekomst een 

rol gaat spelen. Tussen de 

snijbloementelers en de pot-en 

perkplanten zit geen significant verschil. 

Zie Tabel 2, Tabel 3, Tabel 16 en Tabel 

17 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen.  

 

Volgens een kleine groep gaat data 

geen belangrijke rol spelen in de 

toekomst. Reden die deze 

respondenten aangaven waren als volgt 

voor 40% eruit dat dit niet geschikt was 

voor hun teelt. 30% was van mening 

dat ieder jaar anders is en hierdoor 

toekomstige metingen niet gebaseerd 

kunnen worden op data uit het 

verleden. Zie Figuur 41. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Figuur 41: Waarom date geen rol gaat spelen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 40: Speelt data een belangrijke rol bij toekomst gericht telen (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 
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De bereidheid om de eigen teelt data te 

delen is het grootste onder de 

snijbloemen telers. Maar liefst 91% 

geeft aan bereid te zijn hun eigen teelt 

data te delen. De bereidheid om de 

eigen teelt data te delen is het laagst 

onder de glasgroenten telers, hier staat 

69% open om hun teeltdata te delen. Bij 

de pot- en perkplanten is 75% bereid 

om hun eigen teelt data te delen. Zie 

Figuur 42. 

 

De snijbloemenkwekers zijn significant 

het meest bereid in de toekomst om 

hun data te delen met andere. Tussen 

de glasgroentetelers en de pot-en 

perkplanten zit geen significant verschil. 

Zie Tabel 2, Tabel 3, Tabel 18 en Tabel 

19 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen.  

 
 
Bij de respondenten die 

aangaven niet bereid te zijn 

hun eigen teelt data te delen 

gaf 22% aan de data niet te 

delen wegens 

concurrentiegevoeligheid 

gevolgd door 17% omdat 

partijen zullen proberen de 

data te verkopen. Zie Figuur 

43. 

  

Figuur 42: Bereidheid eigen teelt data te delen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 43: Niet bereid om data te delen en waarom (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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4.17 Kennis 
 

Uit het resultaat van de enquête blijkt dat de 

meeste respondenten wel bekend zijn met de 

lopende en afgeronde onderzoeken. Wat opvalt 

is dat in de teelt van pot-en perkplanten met 

48% van de respondenten zegt dat ze niet op de 

hoogte zijn van de onderzoeken. In Figuur 44 

zijn de resultaten inzichtelijk weergegeven. 

 

De glasgroentetelers denken significant het 

meest op de hoogte te zijn van onderzoeken. 

Tussen de snijbloementelers en de pot-en 

perkplanten zit geen significant verschil. Zie 

Tabel 2, Tabel 3, Tabel 20 en Tabel 21 in Bijlage 

1: SPSS-uitwerkingen. 

 

 

 

 

 

  

Veel van de respondenten geven aan 

dat ze graag gewas specifiek meer 

kennis willen opdoen door middel van 

bijvoorbeeld kennissessies. Hiernaast 

in Figuur 45 zijn de verschillen per 

teeltsegment weergegeven. 

  

Figuur 44: De mate waarin respondenten bekend zijn met afgeronde en 
lopende onderzoeken (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 45: De mate waarin respondenten gewas specifiek meer kennis willen op doen 
(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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5. Stand van zaken acceptatie van HNT 
Deelvraag 3: Wat is de stand van zaken met betrekking tot de acceptatie van HNT? 

5.1 Acceptatie  
Als er wordt gekeken naar de algemene stand van zaken met betrekking tot HNT kan bij de 

glasgroenten gezegd worden dat 97% bekend is met HNT. Van deze 97% past 53% HNT gedeeltelijk of 

zelfs volledig toe. 3% van de glasgroenten telers zegt onbekend te zijn met HNT.  

 

Bij de snijbloementelers is in totaal 90% bekend met HNT, 46% past HNT gedeeltelijk of zelfs volledig 

toe in de teelt. 10% van de snijbloemen telers zegt onbekend te zijn met HNT.  

 

Bij de pot- en perkplantentelers is in totaal 86% bekend met HNT. Hiervan past 46% HNT gedeeltelijk 

of zelfs volledig toe in de teelt. 10% van de pot- en perkplantentelers is onbekend met HNT. Zie 

Figuur 46. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bij de stand van zaken in het algemeen zijn geen significante verschillen waargenomen tussen de 

verschillende teeltsegmenten. Zie Tabel 22 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

In Figuur 47 is de acceptatie van HNT weergegeven. Hierin is te zien dat 74% van de respondenten 

het er mee eens is of zelf er sterk mee eens is dat HNT op dit moment een belangrijk onderwerp in 

de sector is. Verder is 67% van de respondenten het er mee eens tot sterk mee eens dat HNT een 

belangrijk middel is in de verduurzaming van de sector.  

 

73% van de respondenten is het eens of sterk mee eens dat HNT zijn bedrijf kansen biedt. HNT heeft 

bij 53% de aandacht bij de ontwikkeling en innovatie van het bedrijf waar de respondent werkzaam 

of eigenaar van is.  

 

Respondenten denken dat andere bedrijven (concullega’s) er in mindere mate mee bezig zijn want 

hier is 42% het mee eens of sterk mee eens.  

 

66% van de ondervraagden geeft aan dat HNT toepasbaar is binnen hun bedrijf. 8% geeft aan dat 

HNT niet toepasbaar is binnen hun bedrijf. 

Figuur 46: Stand van zaken algemeen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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AIs er gekeken wordt naar hoe de concullega’s de uitgangspunten van HNT toepassen binnen het 

bedrijf valt op dat 43% hier een neutrale mening over heeft. 39% van de bedrijven is het mee eens 

tot sterk mee eens dat hun concullega’s de uitgangspunten van HNT toepassen binnen hun 

bedrijfsvoering. Op dit moment geeft 45% van de respondenten aan actief vorm te geven aan HNT op 

hun bedrijf. 32% geeft echter aan hier op dit moment niet actief mee bezig te zijn op hun bedrijf. 

Bij de acceptatie van HNT zijn geen significante verschillen waargenomen tussen de verschillende 

teeltsegmenten. Zie Tabel 23 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

5.1.1 Conclusie acceptatie 
Aan de hand van Figuur 46 en Figuur 47 kan het volgende geconcludeerd worden. Er is geen 

significant verschil aanwezig tussen de gewasgroepen. Van alle respondenten is 92% bekend met Het 

Nieuwe Telen. Hiervan past bijna de helft (49%) het gedeeltelijk tot zelfs al volledig toe binnen hun 

teelt. Het positieve hieraan is dat het grootste gedeelte wel al bekend is met HNT en het zelfs al 

gedeeltelijk of zelfs volledig toepast in de huidige teeltstrategie. 8% van de respondenten gaf aan 

niet bekend te zijn met HNT.  

 

Over het algemeen vindt ongeveer 70% dat HNT op dit moment een belangrijk onderwerp is in de 

sector, het een belangrijk middel is in de verduurzaming en dat het kansen biedt. Het beeld richting 

HNT is dus zeer positief. Verder kan geconcludeerd worden dat HNT op dit moment bij de helft van 

de bedrijven onder de aandacht is en zij hiermee bezig zijn met implementeren. Bij 45% wordt actief 

vormgegeven aan HNT binnen het bedrijf. 

 

5.2 Integratie  
In Figuur 48 hieronder is de integratie van HNT weergegeven. Hierin is te zien dat 59% van de 

respondenten het ermee eens is of sterk mee eens is dat er ervaring is binnen het bedrijf met het 

experimenteren rondom HNT.  

 

Van de respondenten geeft 38% aan dat het op lukt om vorm te geven aan HNT binnen het bedrijf. 

Hier tegenover staat dat 27% aangeeft dat het momenteel niet lukt om vorm te geven aan HNT. 

 

Op de bedrijven van de respondenten zijn activiteiten ondernemen om meer informatie te verkrijgen 

om HNT toe te kunnen passen binnen het bedrijf. 69% van de respondenten geeft aan het eens of 

sterk mee eens te zijn met het ondernemen van activiteiten om meer te weten te komen over HNT 

en HNT toe te kunnen passen binnen het bedrijf. 

 

Figuur 47: Acceptatie van HNT (N. Gommans en J. Hoeijmakers). 
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53% van de ondervraagde geeft aan dat ze ondersteuning krijgen van derden bij het begrijpen en 

vormgeven van HNT binnen het bedrijf. 

 

Van de respondenten geeft 45% aan dat dat adviseurs voldoende en juiste ondersteuning bieden bij 

het doorvoeren van HNT. 23% is echter van mening dat hier meer uitgehaald kan worden, zij zijn het 

namelijk niet eens tot zeer sterk mee oneens met deze stelling. 

 

Van de respondenten geeft 37% aan meer ondersteuning nodig te hebben bij het begrijpen en 

vormgeven van HNT en haar uitgangspunten. Hier tegenover staat dat 29% vindt dat het niet nodig is 

om meer ondersteuning nodig te hebben bij het begrijpen en vormgegeven van de uitgangspunten.   

 

48% van de respondenten is het eens tot sterk mee eens en tevreden over de kwaliteit en 

beschikbaarheid van de bronnen over HNT. 

 

Als er gekeken wordt naar de beschikbare ondersteuning bij het leren en begrijpen en vormgeven 

van HNT geeft 45% van de respondenten aan het eens te zijn met deze stelling. 44% geeft aan hierin 

neutraal te zijn. En 11% geeft aan het niet eens of sterk mee oneens te zijn met de stelling. 

 

Uit de Kruskal-Wallis test (Tabel 24 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen) is gebleken dat er alleen 

significante verschillen zijn bij de vraag: op het bedrijf zijn we tevreden over de kwaliteit en 

beschikbaarheid van bestaande bronnen over HNT. Hierbij scoort pot- en perkplanten significant 

hoger dan snijbloemen. 

 

Verder blijk uit de vervolg test Mann-Whitney (Tabel 25 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen) dat er geen 

significant verschil is tussen glasgroenten en pot-en perkplanten. Wel toont de Mann-Whitney test 

(Tabel 26 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen) aan dat glasgroenten significant hoger scoort dan 

snijbloemen.  

 

5.2.1 Conclusie integratie  
Nadat er gekeken is naar de acceptatie zal nu een korte conclusie worden toegelicht bij de integratie. 

Aan de hand van de significante verschillen kan geconcludeerd worden dat de snijbloemen significant 

lager scoren dan de glasgroenten en pot- en perkplanten bij de tevredenheid over de kwaliteit en 

beschikbaarheid van de bestaande bronnen over HNT. Verder kan geconcludeerd worden dat meer 

dan de helft van de respondenten inmiddels ervaring heeft met experimenteren rondom HNT. Wel 

lukt het maar 38% om goed vorm te geven aan HNT binnen het bedrijf. Tot slot is 45% van de 

respondenten tevreden met de beschikbare ondersteuning en kwaliteit bij het vormgeven aan HNT. 

Figuur 48: Integratie (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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6. Stand van zaken implementatie van HNT 
Deelvraag 4: Wat is de stand van zaken met betrekking tot de implementatie van HNT? 

In onderstaande figuren zijn teelttechnische aspecten uitgelicht, hierin zijn de respondenten 

ondervraagd in welke mate ze de teeltmaatregel toepassen. De bovenste twee stellingen zijn een van 

de speerpunten van HNT. Deze maatregelen zijn makkelijk toe te passen in de teelt waar geen extra 

investeringen voor nodig zijn.  

 

 

 

 

 

 

 

Figuur 49: Implementatie totaal 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 50: Implementatie totaal 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Onderstaand zal per stelling aangegeven worden of er sprake is van significante verschillen tussen de 

drie teelttypen: glasgroenten, snijbloemen en pot-en perkplanten. Zie Tabel 27 en Tabel 46 in Bijlage 

1: SPSS-uitwerkingen.  

 

Bij schermen tegen uitstraling scoren glasgroenten significant lager dan snijbloemen en pot-en 

perkplanten. Verder zijn er geen significante verschillen aanwezig. Zie Tabel 27, Tabel 28 en Tabel 29 

in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er gekeken wordt naar luchten boven het gesloten scherm voor afvoer van vocht zonder kier 

scoren snijbloemen significant hoger dan glasgroenten. Zie Tabel 27, Tabel 30 en Tabel 31 in Bijlage 

1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Bij het gebruik van data uit de meetbox boven het scherm scoren glasgroenten significant hoger dan 

snijbloemen en pot-en perkplanten. Glasgroentetelers maken significant meer gebruik van data uit 

de meetbox. Zie Tabel 27, Tabel 32 en Tabel 33 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er gekeken wordt naar de beschikking en toepassing van RV-meter buiten kas, scoren 

glasgroenten significant hoger dan de snijbloemen en pot-en perkplanten. Glasgroenten beschikken 

meer over deze meter en passen deze ook significant meer toe. Zie Tabel 27, Tabel 34 en Tabel 35 in 

Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er gekeken wordt naar gebruik van AV bij vochtregeling, scoren glasgroenten significant hoger 

dan de snijbloemen en pot-en perkplanten. Glasgroenten gebruiken AV significant meer ten opzichte 

van de andere gewasgroepen. Zie Tabel 27, Tabel 36 en Tabel 37 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Het gebruik van horizontale/verticale ventilatoren voor luchtbeweging is bij alle gewasgroepen gelijk. 

Zie Tabel 27 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Bij het gebruik van verlaagde minimumbuis voor luchtbeweging bij dood klimaat scoren glasgroenten 

en snijbloemen significant hoger dan pot-en perkplanten. Zie Tabel 27, Tabel 38 en Tabel 39 in Bijlage 

1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Bij het toepassen van de RTR-regeling scoren glasgroenten significant hoger dan snijbloemen en pot-

en perkplanten. Daarnaast scoren snijbloemen ook significant hoger dan pot-en perkplanten. Zie 

Tabel 27, Tabel 40 en Tabel 41 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er gekeken wordt naar de beschikking en toepassing van de PAR-meter scoren glasgroenten en 

pot-en perkplanten beide significant hoger dan snijbloemen. Zie Tabel 27, Tabel 42 en Tabel 43 in 

Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er gekeken wordt naar de beschikking en toepassing van de plant-temperatuurmeter scoren 

snijbloemen en pot-en perkplanten significant lager dan glasgroenten. Zie Tabel 27, Tabel 44 en Tabel 

45 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Met betrekking tot het gebruik van de VPD scoort glasgroenten significant hoger dan de snijbloemen 

en pot-en perkplanten. Glasgroenten passen de VPD meer toe ten opzichte van snijbloemen en pot-

en perkplanten. Zie Tabel 46, Tabel 47 en Tabel 48 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

Bij het vernevelen voor verhoging van de RV tijdens hoge instraling zijn er geen verschillen tussen de 

gewasgroepen. Zie Tabel 46 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Met betrekking tot het toepassen van variabele minimumbuis voor luchtbeweging zijn er geen 

verschillen aanwezig tussen de gewasgroepen. Zie Tabel 46 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 
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Met betrekking tot de toevoeging van droge buitenlucht voor ontvochtiging scoren de snijbloemen 

significant hoger dan glasgroenten en pot-en perkplanten. Zie Tabel 46, Tabel 49 en Tabel 50 in 

Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Bij het aanhouden van een hoger RV setpoint voor de vochtregeling en bij een kastemperatuur die 

lijdend is voor ventilatie zijn er geen verschillen tussen de gewasgroepen. Zie Tabel 46 in  Bijlage 1: 

SPSS-uitwerkingen. 

 

Met betrekking tot een sterke verlaging van de temperatuur in de voornacht scoren de glasgroenten 

significant hoger dan de snijbloemen en de pot-en perkplanten. Daarnaast scoren de snijbloemen 

ook significant hoger dan de pot-en perkplanten. Zie Tabel 46, Tabel 51 en Tabel 52 in Bijlage 1: SPSS-

uitwerkingen. 

 

Bij schermkieren met een lichtafschermingsdoek voor vochtafvoer, scoren snijbloemen significant 

hoger dan glasgroenten en pot-en perkplanten. Daarnaast scoren glasgroenten significant hoger dan 

pot-en perkplanten. Zie Tabel 46, Tabel 53 en Tabel 54 Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Tot slot zijn bij het vernevelen voor koeling van de kaslucht en toepassen van variabele minimumbuis 

voor vochtafvoer bij beide geen verschillen aanwezig tussen de gewassen. Zie Tabel 46 in Bijlage 1: 

SPSS-uitwerkingen. 
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6.1 Resultaten implementatie glasgroenten 

 

 

 

In Figuur 51 hierboven zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van de glasgroenten 

voorgelegd. Onderstaand zal per stelling aangegeven worden of er sprake is van significante 

verschillen tussen de drie gewastypen bij de glasgroenten: tomaat, paprika, komkommer. Zie Tabel 

55 t/m Tabel 60 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen voor wel of geen significante verschillen. 

 

Bij schermen tegen uitstraling zijn er geen significante verschillen aanwezig tussen de gewassen. Zie 

Tabel 55 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 62% geeft aan schermen tegen uitstraling toe te passen of 

zelfs in sterke mate toe te passen. 32% geeft aan het schermen tegen uitstraling in geringe of zelfs 

zeer geringe mate toe te passen. 

 

Als er gekeken wordt naar luchten boven het gesloten scherm voor afvoer van vocht zonder kier is er 

sprake van een significant verschil. Paprika scoort significant lager dan tomaat en komkommer. 

Verder zijn er geen significante verschillen aanwezig. Bij paprika past minder dan 61% van de 

respondenten luchten boven het gesloten scherm zonder een kier toe.  Zie Tabel 55, Tabel 56 en 

Tabel 57 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. Ongeveer een kwart van de respondenten geeft aan in 

geringe of zeer geringe mate te luchten boven het gesloten scherm.  

Figuur 51: Glasgroenten implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 52: Glasgroente implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Als er wordt gekeken naar de sensoren die klimaatdata meten waardoor het klimaat op 

nauwkeurigere manier gestuurd kan worden vallen een aantal zaken op. 75% van de respondenten 

heeft de beschikking over een meetbox boven het scherm. 53% hiervan geeft aan deze ook toe te 

passen binnen de teelt. Precies een kwart van de respondenten geeft aan geen meetbox boven het 

scherm te hebben in de kas. Tussen de gewassen zijn hierin geen significante verschillen. Zie Tabel 55 

in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er gekeken wordt naar de beschikking en toepassing van RV-meter buiten de kas, scoort paprika 

significant lager dan tomaat en komkommer. Paprika telers beschikken minder over deze meter en 

passen deze ook significant minder toe. Ruim 30% van de glasgroentetelers heeft nog geen RV-meter 

buiten de kas. Zie Tabel 55, Tabel 58 en Tabel 59 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er gekeken wordt naar het AV binnen en buiten geeft aan 43% deze toe te passen tot in sterke 

mate toe te passen bij de vochtregeling. 19% geeft aan niet de beschikking te hebben over deze 

regeling bij hun klimaatcomputer. Tussen de gewassen zijn er hierbij geen significante verschillen 

aanwezig. Zie Tabel 55 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Binnen de glasgroenten maakt 61% gebruik van horizontale/ verticale ventilatoren voor verdamping 

te stimuleren. 20% geeft aan geen ventilatoren te hebben. Onderling zijn er geen significante 

verschillen aanwezig tussen de gewassen. Zie Tabel 55 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er wordt gekeken naar de verlaagde minimumbuis bij een dood klimaat geeft 42% aan deze toe te 

passen in de teelt, ook hierbij zijn er geen significante verschillen aanwezig. Zie Tabel 55 in Bijlage 1: 

SPSS-uitwerkingen. Als er wordt gekeken naar de RTR-regeling geeft 63% aan deze toe te passen in 

hun teelt. Hier zijn geen significante verschillen aanwezig tussen de gewassen. Zie Tabel 55 in Bijlage 

1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Na bovengenoemde sensoren zijn er nog enkele andere sensoren. De PAR-meter wordt in de 

glasgroenten nog niet veel toegepast, 46% van de ondervraagden geeft aan niet de beschikking te 

hebben over een PAR-meter. 54% geeft aan te beschikken over een PAR-meter, 15% hiervan past 

deze toe binnen hun teelt. Binnen de verschillende teelten zijn hierin geen significante verschillen zie 

Tabel 55 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Een andere sensor is de plant-temperatuurmeter, 69% van de respondenten geeft aan de 

beschikking te hebben over deze sensor. 36% hiervan geeft aan deze ook toe te passen in hun teelt. 

Hierin zijn ook geen significante verschillen, zie Tabel 55 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

Als er wordt gekeken naar het VPD valt op dat slechts 17% deze regeling toe past om de toestand van 

de plant te beoordelen. 35% van de respondenten geeft aan niet de beschikking te hebben over de 

VPD. Hierin zijn geen significante verschillen tussen de gewassen aanwezig. Zie Tabel 60 in Bijlage 1: 

SPSS-uitwerkingen. 

 

Een andere techniek die in veel glasgroenten kassen niet aanwezig blijkt te zijn is een 

vernevelingsinstallatie, 66% van de respondenten geeft aan hier niet over te beschikken. Van de 34% 

respondenten die aangeven over een vernevelingsinstallatie te beschikken, past 26% deze ook toe 

tot in sterke mate. Wel wordt het vernevelen voor verhoging van RV tijdens hoge instraling 

significant meer toegepast in komkommers dan tomaat en paprika. Zie Tabel 60, Tabel 61 en Tabel 

62 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 
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Van de respondenten geeft 69% aan een variabele minimumbuis en ventileren toe te passen voor 

luchtbeweging. Hierin zijn geen significante verschillen tussen de gewassen aanwezig, zie Tabel 60 in 

Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. Een andere methode om te ontvochtigen is met toevoeging van droge 

buitenlucht. 58% van de respondenten geeft hierbij aan niet te beschikken over een dergelijk 

systeem. Hierbij zijn er ook geen significante verschillen aanwezig tussen de gewassen. Zie Tabel 60 

in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 32% van de ondervraagden geeft aan een hoger RV setpoint toe te 

passen voor de vochtregeling. Hierbij zijn er geen significante verschillen aanwezig tussen de 

gewassen. 

 

De onderste vijf regelingen zijn regelingen die meer van toepassing zijn op het traditionele telen. 48% 

geeft aan dat de kastemperatuur leidend is voor de ventilatie bij hun klimaatregeling. Verder geeft 

45% aan dat er een sterke verlaging in de temperatuur in de voornacht wordt toegepast. Hierbij zijn 

er geen significante verschillen aanwezig tussen de gewassen. Zie Tabel 60 in Bijlage 1: SPSS-

uitwerkingen. 

 

Van de glasgroenten respondenten geeft 51% aan dat zij geen belichting hebben. Bij paprika hangt er 

geen belichting en scoort daarom significant lager dan tomaat en komkommer. Zie Tabel 60, Tabel 63 

en Tabel 64 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 65% van de bedrijven heeft geen vernevelingsinstallatie, 

bij komkommers is dit percentage lager en wordt er significant meer verneveld dan bij tomaat en 

paprika. Zie Tabel 60, Tabel 65 en Tabel 66 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen.  

 

Bij het toepassen van variabele minimumbuis voor vochtafvoer scoort komkommer significant hoger 

dan tomaat en paprika. Verder zijn er geen significante verschillen aanwezig. Zie Tabel 60, Tabel 67 

en Tabel 68 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. 

 

6.1.1 Conclusie implementatie glasgroenten  
Bij de glasgroenten kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de implementatie 

van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT worden beide voor ruim 60% toegepast in de teelt, hier 

wordt al een klein gedeelte aan energie mee bespaard. Hier zit in de gewassen geen verschillen met 

schermen tegen uitstraling. Met betrekking tot luchten boven een gesloten scherm voor afvoeren 

van vocht zonder kier passen ze dit in mindere mate toe bij paprika ten opzichte van tomaat en 

komkommer. Verder beschikt ongeveer 75% van de glasgroentetelers ook over sensoren die bij HNT 

worden voorgedragen. Paprika telers hebben minder de beschikking over een RV-meter buiten de 

kas tegenover de tomaten en komkommer bedrijven. Daarnaast beschikt al meer dan de helft ook 

over een PAR-meter en planttemperatuurmeter. Met betrekking tot de overige stellingen past ook 

meer dan de helft deze allemaal toe in de teelt. Dit geeft al een positief beeld dat meer dan de helft 

alles al toepast.  

 

Met betrekking tot het VPD past slechts 17% dit toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat meer dan de helft van de glasgroenten respondenten hier niet over beschikt. Bij 

het schermkieren met een lichtafschermingsdoek wordt dit meer toegepast bij tomaat en 

komkommer dan paprika, mogelijk reden hiervoor is dat paprika’s onbelicht zijn. Ook passen 

komkommerkwekers meer de variabele minimumbuis toe voor vochtafvoer dan de tomaat en 

paprika telers. 

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen.  Er kan 

geconcludeerd worden dat minder dan de helft nog volledig op deze wijze telen. Vele respondenten 

telen namelijk al meer volgens de principes van HNT.  



 

51 

 

6.2 Resultaten implementatie snijbloemen 

 

 

Onderstaand zal per stelling aangegeven worden of er sprake is van significante verschillen tussen de 

twee hoofdgroepen van de respondenten bij snijbloemen: chrysant en gerbera. Alle significante 

oordelen zijn te herleiden in Tabel 69 en Tabel 70 in Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen. In Figuur 53 en 

Figuur 54 hierboven zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van de snijbloemen 

voorgelegd. 

 

85% geeft aan schermen tegen uitstraling toe te passen of zelfs in sterke mate toe te passen. Hierbij 

zijn er geen significante verschillen tussen chrysant en gerbera. 76% van de respondenten geeft aan 

te luchten boven het gesloten scherm zonder een kier. Er zijn geen significante verschillen aanwezig 

tussen deze gewassen.  

 

Als er wordt gekeken naar de sensoren die klimaatdata meten waardoor het klimaat op 

nauwkeurigere manier gestuurd kan worden vallen een aantal zaken op. 52% van de respondenten 

geeft aan de beschikking te hebben over een meetbox boven het scherm. 35% hiervan geeft aan 

deze ook toe te passen binnen de teelt. Hierbij zijn er geen significante verschillen aanwezig. 

Daarnaast geeft 73% van de ondervraagden aan niet de beschikking te hebben over een RV-meter 

buiten de kas. Slechts 14% geeft aan de data van de RV-meter toe te passen in de teelt. Ook hierbij 

zijn geen significant verschillen aanwezig tussen de gewassen.  

Figuur 53: Snijbloemen implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 54: Snijbloemen implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Als er gekeken wordt naar het AV binnen en buiten geeft 63% aan van deze regeling gebruik te 

kunnen maken met de klimaatcomputer. 39% hiervan past de regeling ook toe bij de vochtregeling. 

14% geeft aan de AV in de vochtregeling in geringe tot zeer geringe mate toe te passen. Er zijn geen 

significante verschillen aanwezig tussen chrysant en gerbera. 

 

Binnen de snijbloemen respondenten beschikt 76% over horizontale/verticale ventilatoren voor 

verdamping te stimuleren. Meer dan de helft (59%) geeft aan deze ook toe te passen binnen hun 

teelt. Hierbij zijn er geen significante verschillen aanwezig tussen de snijbloemen. Als er wordt 

gekeken naar de verlaagde minimumbuis bij een dood klimaat geeft 43% aan deze toe te passen in 

de teelt. Hierbij wordt dit significant meer toegepast gerbera dan chrysant. Als er wordt gekeken 

naar de RTR-regeling geeft 43% aan deze toe te passen in hun teelt, bijna een kwart (24%) geeft aan 

niet de beschikking te hebben over de RTR-regeling. Bij de gerbera wordt de RTR-regeling significant 

meer toegepast dan in chrysant.  

 

Na bovengenoemde sensoren zijn er nog enkele andere sensoren. De PAR-meter wordt in de 

snijbloemen nog niet veel toegepast, 63% van de ondervraagden geeft aan niet de beschikking te 

hebben over een PAR-meter. 18% geeft aan deze te gebruiken in de teelt, bij gerbera wordt deze 

significant meer gebruikt dan bij chrysant. Een andere sensor is de plant-temperatuurmeter, 68% van 

de respondenten geeft aan niet de beschikking te hebben over deze sensor. 13% van de 

respondenten geeft aan de plant-temperatuurmeter ook toe te passen in hun teelt. Ook hierbij 

wordt dit in de gerbera significant meer toegepast dan in chrysant.  

 

Als er wordt gekeken naar het VPD valt op dat slechts 7% deze regeling toe past om de toestand van 

de plant te beoordelen. De VPD wordt significant meer toegepast bij gerbera dan in chrysant, echter 

heeft 60% van de respondenten niet de beschikking over de VPD. Een andere techniek die bij veel 

snijbloemen respondenten niet aanwezig blijkt te zijn is een vernevelingsinstallatie, 57% van de 

respondenten geeft aan hier niet over te beschikken. 33% geeft aan deze installatie ook toe te 

passen. Er zijn hierin geen significante verschillen tussen chrysant en gerbera.   

 

Van de respondenten geeft 54% aan een variabele minimumbuis en ventileren toe te passen voor 

luchtbeweging. Dit wordt significant meer toegepast in gerbera dan chrysant. Een andere methode 

om te ontvochtigen is met toevoeging van droge buitenlucht. 52% van de respondenten geeft aan de 

beschikking te hebben over een ontvochtigingssysteem. Hiervan past 43% dit ook toe in de teelt. In 

chrysant wordt het toevoegen van droge buitenlucht met ontvochtigen significant meer toegepast 

dan in gerbera.  

 

17% van de ondervraagden geeft aan een hoger RV setpoint toe te passen voor de vochtregeling. Een 

relatief grote groep van 27% heeft bij deze regeling een neutrale inspraak. Hierbij is er geen 

significant verschil tussen de gewassen.  

 

De onderste vijf regelingen zijn regelingen die meer van toepassing zijn op het traditionele telen. 57% 

geeft aan dat de kastemperatuur leidend is voor de ventilatie bij hun klimaatregeling. Hierbij zijn er 

geen significante verschillen tussen de gewassen. Sterke verlaging van voornacht is meer gericht op 

de glasgroenten, 43% geeft ook aan deze regeling in geringe tot zeer geringe mate toe te passen. 

Hierbij zijn er geen significante verschillen tussen chrysant en gerbera. Op de snijbloemen bedrijven 

is bij 71% belichting aanwezig, bij 40% van deze groep wordt schermkieren voor vochtafvoer bij 

belichting toegepast. In gerbera wordt dit significant meer toegepast dan in chrysant. Verder geeft 

57% van de bedrijven aan geen vernevelingsinstallatie te hebben. 27% van de bedrijven geeft aan de 

vernevelingsinstallatie toe te passen in de teelt voor koeling van de kaslucht. Hierin zijn er geen 

significante verschillen tussen de gewassen. Tot slot past 48% van de bedrijven de variabele 

minimumbuis toe voor afvoeren van vocht. 32% geeft aan dit maar in geringe tot zeer geringe mate 

toe te passen. Hierbij zijn er ook geen significante verschillen aanwezig tussen de gewassen.  
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6.2.1 Conclusie implementatie snijbloemen 
Bij de snijbloemen kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de implementatie 

van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT worden beide voor ruim 75% toegepast in de teelt, hier 

wordt al een klein gedeelte aan energie mee bespaard. Het gebruik van de sensoren die worden 

voorgedragen door HNT is er bij de snijbloementelers maar 25-50% die hierover beschikt, 50 – 75% 

beschikt niet over deze sensoren. Veel snijbloemen telers beschikken niet over de meetbox boven 

het scherm (48%) of een RV meter buiten de kas (73%). Ook beschikken er veel niet over een PAR-

meter (63%) en een plant-temperatuur meter (68%). Wel passen de gerberatelers beide sensoren 

meer toe dan de chrysantentelers. 

 

Met betrekking tot het VPD past slechts 7% dit toe. Wel beschikken meer gerberatelers hierover en 

passen deze ook meer toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief onbekende term voor vele, 

dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar technieken 

(vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het gasverbruik 

blijkt dat ongeveer de helft van de snijbloemen respondenten hier de beschikking over hebben. Zo 

heeft ongeveer 33% bij vernevelingsinstallatie en 43% bij ontvochtiging aan deze ook echt toe te 

passen in de teelt. Voor de ontvochtiging is het gebruik bij chrysantentelers hoger dan bij gerbera-

telers. Echter beschikt ongeveer de helft van de telers niet over een ontvochtigingssysteem. Voor de 

vochtafvoer bij een lichtafschermingsdoek wordt dit in gerbera meer toegepast dan in de chrysant.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen.  Er kan 

geconcludeerd worden dat meer dan de helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde aspecten 

met betrekking tot schermen en ontvochtigen wordt er wel al veel geteeld volgens HNT. Maar er zijn 

ook nog enkele aspecten waarbij bijvoorbeeld temperatuur leidend is voor ventilatie en 

minimumbuis wordt toegepast voor afvoeren van vocht niet volgens de principes van HNT wordt 

geteeld.  
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6.3 Resultaten implementatie pot- en perkplanten 

 

 

Onderstaand zal per stelling aangegeven worden of er sprake is van significante verschillen tussen de 

twee hoofdgroepen van de respondenten bij pot-en perkplanten: potplant, bloeiend en potplant, 

blad. Alle significante oordelen zijn te herleiden in Tabel 71 en Tabel 72 in Bijlage 1: SPSS-

uitwerkingen. In Figuur 55 en Figuur 56  hierboven zijn de teelttechnische aspecten onder de 

respondenten van de pot-en perkplanten voorgelegd. 

 

76% geeft aan schermen tegen uitstraling toe te passen of zelfs in sterke mate toe te passen. Er zijn 

geen significante verschillen aanwezig tussen de gewassen. 68% van de respondenten geeft aan te 

luchten boven het gesloten scherm zonder een kier. Er zijn geen significante verschillen aanwezig 

tussen de gewassen.  

 

Als er wordt gekeken naar de sensoren die klimaatdata meten waardoor het klimaat op 

nauwkeurigere manier gestuurd kan worden vallen een aantal zaken op. 36% van de respondenten 

geeft aan de beschikking te hebben over een meetbox boven het scherm. 20% hiervan geeft aan 

deze ook toe te passen binnen de teelt. Hierbij zijn er geen significante verschillen tussen de teelten. 

Daarnaast geeft 72% van de ondervraagden aan niet de beschikking te hebben over een RV-meter 

Figuur 55: pot en perkplanten implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 56: pot en perkplanten implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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buiten de kas. Slechts 16% geeft aan de data van de RV-meter buiten toe te passen in de teelt. Er zijn 

hierbij geen significante verschillen tussen de teelten.  

 

Als er gekeken wordt naar het AV binnen en buiten geeft 60% aan van deze regeling gebruik te 

kunnen maken met de klimaatcomputer. 16% hiervan past de regeling ook toe bij de vochtregeling. 

Er zijn hierbij geen significante verschillen tussen de teelten.  

 

Binnen de pot-en perkplanten respondenten beschikt 60% over horizontale/verticale ventilatoren 

voor verdamping te stimuleren. 44% geeft aan deze ook toe te passen binnen hun teelt. Er zijn hierbij 

geen significante verschillen tussen de teelten. Als er wordt gekeken naar de verlaagde minimumbuis 

bij een dood klimaat geeft 20% aan deze toe te passen in de teelt, daarnaast geeft 40% aan dat deze 

regeling niet van toepassing is voor het bedrijf. Er zijn hierbij geen significante verschillen tussen de 

teelten. Als er wordt gekeken naar de RTR-regeling geeft 32% aan deze toe te passen in hun teelt, 

meer dan de helft (52%) geeft aan niet de beschikking te hebben over de RTR-regeling. Er zijn hierbij 

geen significante verschillen tussen de teelten.  

 

Na bovengenoemde sensoren zijn er nog enkele andere sensoren. De PAR-meter wordt in de pot- en 

perkplanten bij 44% toegepast in de teelt, 36% van de ondervraagden geeft aan niet de beschikking 

te hebben over een PAR-meter. Er zijn hierbij geen significante verschillen tussen de teelten. Een 

andere sensor is de plant-temperatuurmeter, 72% van de respondenten geeft aan niet de 

beschikking te hebben over deze sensor. 12% van de respondenten geeft aan de plant-

temperatuurmeter ook toe te passen in hun teelt. Er zijn hierbij geen significante verschillen tussen 

de teelten. 

 

Als er wordt gekeken naar het VPD valt op dat slechts 4% deze regeling toe past om de toestand van 

de plant te beoordelen. 58% van de respondenten geeft aan niet de beschikking te hebben over de 

VPD. Er zijn hierbij geen significante verschillen tussen de teelten. Een andere techniek die bij veel 

pot- en perkplanten respondenten niet aanwezig blijkt te zijn is een vernevelingsinstallatie, 46% van 

de respondenten geeft aan hier niet over te beschikken. 50% van de bedrijven geeft aan de 

vernevelingsinstallatie ook toe te passen in de teelt. Er zijn hierbij geen significante verschillen tussen 

de teelten. 

 

Van de respondenten geeft 59% aan een variabele minimumbuis en ventileren toe te passen voor 

luchtbeweging. Hierin zijn geen significante verschillen tussen de gewassen. Een andere methode om 

te ontvochtigen is met toevoeging van droge buitenlucht. Meer dan de helft 67% van de 

respondenten geeft aan niet de beschikking te hebben over een ontvochtigingssysteem. Maar 4% 

geeft aan dit ook toe te passen in de teelt. Er zijn hierbij geen significante verschillen tussen de 

teelten. 

 

44% van de ondervraagden geeft aan een hoger RV setpoint toe te passen voor de vochtregeling. 

25% van de respondenten geeft aan dat het aanhouden van een hoger RV setpoint niet van 

toepassing is. Hierbij zijn er ook geen significante verschillen aanwezig.  

 

De onderste vijf regelingen zijn regelingen die meer van toepassing zijn op het traditionele telen. 44% 

geeft aan dat de kastemperatuur leidend is voor de ventilatie bij hun klimaatregeling. Hierbij zijn er 

geen significante verschillen tussen de teelten. Sterke verlaging van voornacht is meer gericht op de 

glasgroenten, 58% van de pot-en perkplanten respondenten geeft aan dat deze regeling niet van 

toepassing is. Hierbij zijn er geen significante verschillen tussen de teelten. Op de pot-en perkplanten 

bedrijven is bij 67% geen belichting aanwezig, bij 33% van deze groep is belichting aanwezig in de 

kas. Hiervan wordt bij 26% de schermkier voor vochtafvoer bij belichting toegepast. Hierbij zijn er 

geen significante verschillen tussen de teelten. Verder geeft 46% van de bedrijven aan geen 

vernevelingsinstallatie te hebben. Van de 54% die wel een vernevelingsinstallatie hebben past 34% 
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deze regeling toe tot in zeer sterke mate. Hierbij zijn er geen significante verschillen tussen de 

teelten. Tot slot past 83% van de bedrijven de variabele minimumbuis toe voor afvoeren van vocht. 

Hiervan geeft 54% aan deze toe te passen binnen de teelt. Hierbij zijn er geen significante verschillen 

tussen de teelten. 

 

6.3.1 Conclusie implementatie pot-en perkplanten 
Bij de pot-en perkplanten kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de 

implementatie van HNT. Er zijn geen teelttechnische verschillen tussen potplant, bloeiend en 

potplant blad. De twee speerpunten vanuit HNT worden beide voor ongeveer 70% toegepast in de 

teelt, hier wordt al een klein gedeelte aan energie mee bespaard. Het gebruik van de sensoren die 

worden voorgedragen door HNT is er bij de pot- en perkplantentelers maar 25% die hierover 

beschikt, ongeveer 75% beschikt niet over deze sensoren. Uitzondering hierop is de PAR-meter, hier 

beschikt 64% wel over.  

 

Met betrekking tot het VPD past slechts 4% dit toe. Het VPD is waarschijnlijk nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat ongeveer de helft van de pot-en perkplanten respondenten hier over een 

vernevelingsinstallatie beschikt en ongeveer 70% niet beschikt over een ontvochtigingssysteem.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen kan er 

geconcludeerd worden dat minder dan de helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde 

aspecten met betrekking tot schermen en ontvochtigen wordt er nog niet veel geteeld volgens de 

principes van HNT. Maar er zijn ook enkele aspecten waarbij wel volgens de principes van HNT 

geteeld wordt. Bijvoorbeeld temperatuur leidend is voor ventilatie en minimumbuis wordt toegepast 

voor afvoeren van vocht.  

 

6.4 Conclusie Enquête 
Aan de hand van de resultaten uit de enquête kunnen een aantal zaken geconcludeerd worden. Op 

alle bedrijven zijn sensoren aanwezig. Hoe meer sensoren aanwezig zijn, hoe meer gegevens er 

gebruikt kunnen worden om het klimaat te sturen. Verder is de bereidheid om te investeren in 

nieuwe sensoren redelijk groot. Bij de glasgroenten is 76% bereid om te investeren in sensoren, bij 

snijbloemen 80% en bij pot-en perkplanten 67%. 30% gaf bij de pot-en perkplanten aan niet bereid te 

zijn om te investeren in sensoren, een relatief hoog aantal. Dit is mogelijk te verklaren doordat 34% 

van de pot-en perkplanten respondenten aangaf niet op de hoogte te zijn van de mogelijkheden van 

sensoren en hier geen kennis over te hebben, ook bij de snijbloemen geeft 33% aan hier geen kennis 

over te hebben.  

 

6.4.1 Investeringen 
Als er wordt gekeken naar investeringen kan het volgende geconcludeerd worden. Bij de 

glasgroenten heeft 17% geïnvesteerd in een energiescherm, dit bespaart extra energie. Daarnaast 

heeft 10% geïnvesteerd in LED-belichting, deze besparen ook meer energie ten opzichte van HPS-

lampen. Ook heeft 12% geïnvesteerd in ventilatoren of ontvochtigingssysteem. Bij de snijbloemen is 

geïnvesteerd in LED-belichting 20%, 35% in ontvochtigingssysteem of ventilatoren en 10% in 

energiescherm. In de snijbloemen is veel geïnvesteerd ten opzichte van energiebesparingen. Bij de 

pot-en perkplanten heeft ook 32% geïnvesteerd in ontvochtigingssysteem of ventilatoren. Daarnaast 

heeft hier 16% geïnvesteerd in energiescherm en 13% geïnvesteerd in LED-belichting. In alle 

gewassen is veel geïnvesteerd in energiebesparende maatregelen die helpen met het 

energieverbruik te verminderen. Ongeveer de helft van de ondernemers geeft aan dat de 

investeringen niet optimaal benut worden en er altijd ruimte is voor verdere optimalisatie. Ongeveer 
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60% geeft aan dat dit kan door kennis blijven ontwikkelen en verder onderzoek. 14% geeft aan dat 

dit kan door de juiste klimaatregeling in combinatie met meer ervaring de teelt.  

Verder geeft ongeveer 15% aan nog bereid te zijn om te investeren in energiebesparing en 23% om 

te investeren voor teeltoptimalisatie. Bij de glasgroenten en snijbloemen is 12% bereid om te 

investeren ten behoeve van HNT, bij de pot-en perkplanten ligt dit lager namelijk 7%.  

 
6.4.2 Acceptatie 

Er kunnen een aantal zaken geconcludeerd worden met betrekking tot de acceptatie van HNT. 92% 

van de respondenten is bekend met HNT, hiervan past bijna de helft het gedeeltelijk of zelfs volledig 

toe in de teelt. Verder gaf 8% aan niet bekend te zijn met HNT, hoofdreden hiervan is dat ze er geen 

tijd in gestoken hebben en geen interesse in HNT te hebben. Onderling zit hier geen verschil in tussen 

de gewassen. Verder is gebleken dat meer dan de helft positief gestemd is over HNT. De 

respondenten vinden het een belangrijk onderwerp in de sector dat helpt bij het verduurzamen. Wel 

is gebleken dat 30% zelf al aangaf op het moment niet actief bezig te zijn met HNT op hun bedrijf. 

Onderling zit hier geen verschil in tussen de gewassen.  

 

Als er wordt gekeken naar de integratie van HNT op de bedrijven heeft 69% acties ondernomen over 

HNT om het te kunnen toepassen. Verder heeft ook 59% ervaring met het experimenteren rondom 

HNT. Iets minder dan de helft (42%) van de respondenten geeft aan dat het op dit moment lukt om 

vorm te geven aan HNT op het bedrijf. Met betrekking tot de tevredenheid geeft 45% aan tevreden 

te zijn met de beschikbare ondersteuning en bronnen bij het vormgeven en in de vingers krijgen van 

HNT. Enkel de snijbloemen waren hier minder tevreden over.  

 

6.4.3 Implementatie 
Als er wordt gekeken naar de implementatie kunnen een aantal zaken geconcludeerd worden. 

Snijbloemen en pot-en perkplanten schermen meer dan glasgroenten. Daarnaast luchten 

snijbloemen telers ook meer boven het gesloten scherm zonder kier dan glasgroentetelers. In beide 

gevallen past ongeveer 70% dit toe. Ook passen glasgroenten-en snijbloementelers de verlaagde 

minimumbuis bij een dood klimaat meer toe ten opzichte van pot-en perkplanten telers. Met 

betrekking tot het gebruik van horizontale/verticale ventilatoren voor luchtbeweging zit er tussen de 

drie gewastype geen onderling verschil, ongeveer de helft beschikt hier over.  

 

Bij het analyseren van de gegevens met betrekking tot sensoren kan het volgende geconcludeerd 

worden. Glasgroenten beschikken en gebruiken de meetbox boven het scherm meer ten opzichte 

van de snijbloemen en pot-en perkplanten. Hetzelfde geldt ook voor het gebruik en de beschikking 

hebben over de RV-meter buiten, het gebruiken AV bij de vochtregeling en het toepassen van de 

RTR-regeling. Glasgroenten bedrijven en pot-en perkplanten beschikken meer over een PAR-meter 

en passen deze ook meer toe. Tot slot beschikken meer glasgroenten bedrijven ook over een plant-

temperatuurmeter ten opzichte van snijbloemen en pot-en perkplanten bedrijven. Ongeveer de helft 

van de bedrijven beschikt over bovengenoemde sensoren. 

 

Het gebruik en toepassen van het VPD passen de glasgroenten meer toe dan de snijbloemen en pot-

en perkplanten. Wel moet hierbij opgemerkt worden dat slechts 11% hier gebruik van maakt. Over 

de aanwezigheid en het gebruik van een vernevelingsinstallatie zijn geen verschillen tussen de 

gewassen, ongeveer 60% heeft geen vernevelingsinstallatie. Er is wel een verschil bij het hebben en 

toepassen van een ontvochtigingssysteem dit wordt meer toegepast bij snijbloemen ten opzichte van 

de glasgroenten en pot-en perkplanten. In de glasgroenten wordt logischerwijs meer gebruik 

gemaakt van sterke verlaging in temperatuur in de voornacht ten opzichte van snijbloemen en pot-

en perkplanten. Het schermkieren bij een lichtafschermingsdoek voor vochtafvoer wordt in de 

snijbloemen weer meer toegepast ten opzichte van glasgroenten en pot-en perkplanten. 
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7. Implementatie in de verschillende segmenten 
Deelvraag 5: Bij welke soort segmenten is HNT al geïmplementeerd en bij welke nog niet? 

 

7.1 Tomaat 

In Figuur 58 en Figuur 57 hierboven zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van de 

tomatentelers voorgelegd. Onderstaand zijn de conclusies weergegeven en wordt er aangegeven 

waar winst te behalen is.  

 

7.1.1 Conclusie implementatie tomaat 
Bij de tomatenkwekers kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de 

implementatie van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT worden beide voor ongeveer 60% 

toegepast in de teelt, hier wordt al een klein gedeelte aan energie mee bespaard. Als de 40% het ook 

Figuur 57: Tomaat implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 58: Tomaat implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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nog gaat toepassen wordt er nog meer energie bespaard, iedereen heeft namelijk al een 

energiescherm, ze passen het alleen nog niet toe.  

 

Het gebruik van de sensoren (meetbox boven het scherm, RV-meter buiten, PAR-meter, plant-

temperatuurmeter) die worden voorgedragen door HNT is er bij de tomatentelers ongeveer 80% die 

hierover beschikt, en ongeveer 20% beschikt niet over deze sensoren. Hiervan past ruim 50% het ook 

toe in de teelt, dit zou de overige kwekers moeten kunnen overhalen met het tonen van de juiste 

resultaten om deze sensoren ook meer toe te passen. Uitzondering hierop is de PAR-meter, hier 

beschikt 64% wel over en past een derde dit maar toe.  

 

Met betrekking tot de AV binnen en buiten beschikt 96% hierover, daarvan past 65% het ook nog toe 

in de teelt. Dit is ruim de helft, ook hierbij zou dit verhoogd kunnen worden als er een goede 

onderbouwing aangetoond kan worden door de huidige gebruikers. 

 

Binnen de tomatentelende respondenten beschikt 74% over horizontale/verticale ventilatoren voor 

verdamping te stimuleren. 52% geeft aan deze ook toe te passen binnen hun teelt. Ook hierbij zou de 

22% die het in geringe mate toepast overtuigd moeten worden door de meerderheid. 

 

Met betrekking tot het VPD past slechts 13% dit toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat 83% van de tomaten respondenten niet beschikt over een 

vernevelingsinstallatie en ongeveer 57% niet beschikt over een ontvochtigingssysteem. Van de 

respondenten geeft 74% aan een variabele minimumbuis en ventileren toe te passen voor 

luchtbeweging. Op deze manier kan makkelijk energie bespaard worden, hier zou ook de 26% 

overtuigd kunnen worden.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen. Kan er 

geconcludeerd worden dat minder dan de helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde 

aspecten met betrekking tot schermen en sensoren teelt meer dan de helft volgens de principes van 

HNT. Maar er zijn ook enkele aspecten waarbij niet volgens de principes van HNT geteeld wordt. 

Bijvoorbeeld vernevelen voor koeling van de kaslucht wordt bijna niet toegepast in de tomatenteelt. 

Dit komt omdat weinig kassen de beschikken hebben tot een vernevelingsinstallatie. 
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7.2 Paprika 
In Figuur 60 en Figuur 59 hieronder zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van de 

paprikatelers voorgelegd.  

 

7.2.1 Conclusie implementatie paprika 
Bij de paprikakwekers kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de implementatie 

van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT wordt schermen tegen uitstraling voor 75% toegepast in 

de teelt. Hier zou de laatste 25% makkelijk overtuigd moeten raken van de voordelen en 

energiebesparing die het oplevert als de 75% die het al toepast. Luchten boven een gesloten scherm 

wordt toegepast voor 35%, dit is maar een relatief kleine groep ten opzichte van de vorige stelling.  

 

Het gebruik van de sensoren die worden voorgedragen door HNT heeft 80% van de paprikatelers de 

beschikking over een meetbox boven het scherm, hiervan past 60% het ook toe, dit zou de andere 

20% die erover beschikken makkelijker moeten overtuigen deze ook toe te passen. Bij de RV-meter 

buiten beschikt ongeveer 55% over deze meter, 40% past deze ook daadwerkelijk toe, dit zou de 

Figuur 59: Paprika implementatie (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 60: paprika implementatie (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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overige 15% moeten aansporen om deze ook toe te passen. Over de planttemperatuur meter 

beschikt ongeveer 70% niet.  

 

Binnen de paprika respondenten beschikt 85% over horizontale/verticale ventilatoren voor 

verdamping te stimuleren. 65% geeft aan deze ook toe te passen binnen hun teelt. De overige 20% 

zou overtuigd moeten raken van het feit dat het grootste gedeelte dit al toepast.  

 

Met betrekking tot het VPD past slechts 10% dit toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat 85% van de paprika respondenten niet beschikt over een vernevelingsinstallatie 

en ongeveer 70% niet beschikt over een ontvochtigingssysteem. 65% past de RTR-regeling toe tijdens 

de teelt. 

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen. Kan er 

geconcludeerd worden dat meer dan de helft nog volledig op deze wijze telen. Kastemperatuur die 

leidend is voor ventilatie en sterke verlaging in voornacht zijn hier principes van. Op bepaalde 

aspecten met betrekking tot schermen, minimumbuis en RTR  wordt er wel geteeld volgens de 

principes van HNT. Maar er zijn ook enkele aspecten waarbij niet volgens de principes van HNT 

geteeld wordt. Bijvoorbeeld vernevelen voor koeling van de kaslucht en ontvochtigen wordt bijna 

niet toegepast in de paprikateelt. Dit komt omdat weinig kassen de beschikken hebben over een 

vernevelingsinstallatie of ontvochtigingssysteem. 

 

7.3 Komkommer 
In Figuur 61 en Figuur 62 hieronder zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van de 

komkommertelers voorgelegd.   

 

 

 

 

 

Figuur 61: Komkommer implementatie 1/1 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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7.3.1 Conclusie implementatie komkommer 
Bij de komkommertelers kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de 

implementatie van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT worden beide voor ongeveer 75% 

toegepast in de teelt, hier wordt al een gedeelte aan energie mee bespaard. Schermen tegen 

uitstraling wordt voor 68% toegepast. Luchten boven een gesloten scherm zelfs voor 84%. De laatste 

16% zou overtuigd moeten raken dat zo’n grote groep het al toepast.  

 

Als er wordt gekeken naar de sensoren die klimaatdata meten waardoor het klimaat op 

nauwkeurigere manier gestuurd kan worden vallen een aantal zaken op. Het gebruik van de sensoren 

die worden voorgedragen door HNT zoals de meetbox boven het scherm en RV-meter buiten is er bij 

de komkommer telers 75% die hierover beschikt, 50% hiervan past het ook toe. Dit zou de overige 

25% moeten overtuigen om deze sensoren ook meer toe te passen in de teelt.  

 

79% komkommertelers beschikken horizontale/verticale ventilatoren voor verdamping te stimuleren. 

Hiervan past 63% deze ook toe in de teelt, dit zou de overige 16% ook moeten overtuigen om deze 

ook toe te passen als er goede resultaten worden aangetoond. Bij de RTR-regeling past 73% deze toe 

in de teelt, 16% werkt er niet of nauwelijks mee en zouden hierdoor moeten overtuigd.  

 

Met betrekking tot het VPD past 39% dit toe. Dit is in de glasgroenten het hoogste percentage. Het 

VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht 

moeten worden. Als er gekeken wordt naar technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die 

kunnen helpen bij het verminderen van het gasverbruik blijkt dat 55% van de komkommer 

respondenten de beschikking hebben over een vernevelingsinstallatie, hiervan past 12% deze weinig 

toe in de teelt. Ze zouden ervan overtuigd kunnen worden dat dit positieve effecten heeft op de teelt 

gezien de groep die erover de beschikking heeft en de grootte groep die het daarvan ook toepast.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen. Kan er 

geconcludeerd worden dat minder dan de helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde 

aspecten met betrekking tot het toepassen van een variabele minimumbuis voor het afvoeren van 

vocht en ventileren voor luchtbeweging en luchten boven het scherm zonder kier wordt er geteeld 

volgens de principes van HNT.  

 

 

 

Figuur 62: Komkommer implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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7.4 Chrysant 
In Figuur 63 en Figuur 64 hieronder zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van 

chrysant toegelicht.  

 

7.4.1 Conclusie implementatie chrysant  

Bij de chrysanten kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de implementatie van 

HNT. De twee speerpunten vanuit HNT schermen tegen uitstraling en luchten boven het scherm 

zonder kier worden beide voor 90% toegepast in de teelt, hier wordt al een klein gedeelte aan 

energie mee bespaard. De laatste 10% zou hiermee ook overtuigd kunnen worden met het feit dat 

bijna iedereen hier al gebruik van maakt.  

 

Als er wordt gekeken naar de sensoren die klimaatdata meten waardoor het klimaat op 

nauwkeurigere manier gestuurd kan worden vallen een aantal zaken op. 68% van de respondenten 

geeft aan de beschikking te hebben over een meetbox boven het scherm. 55% hiervan geeft aan 

deze ook toe te passen binnen de teelt. Hiermee zou de overige 13% ook overtuigd kunnen worden 

dat het grootste gedeelte wat over deze sensor beschikt deze ook toepast. Als er wordt gekeken naar 

het toepassen van AV binnen en buiten kan 68% van deze regeling gebruik maken, hiervan past 58% 

Figuur 63: Chrysant implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 64: Chrysant implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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het toe, dit zou ook een reden moeten zijn voor de overige 10% die erover beschikt, er meer op te 

gaan sturen.   

 

Binnen de chrysanten respondenten beschikt 77% over horizontale/verticale ventilatoren voor 

verdamping te stimuleren. 71% geeft aan deze ook toe te passen binnen hun teelt. 23% geeft aan 

geen ventilatoren te hebben. Slechts 6% geeft aan de ventilatoren in geringe tot zeer geringe mate 

toe te passen. Deze zouden overtuigd kunnen worden door het feit dat de grootste groep dit veel 

toepast. 

 

Met betrekking tot het VPD past slechts 3% dit toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat iets minder dan de helft van de chrysantentelers beschikt over een 

vernevelingsinstallatie en 77% beschikt over een ontvochtigingssysteem. Wel geeft ongeveer 36% bij 

vernevelingsinstallatie en 71% bij ontvochtiging aan deze ook echt toe te passen in de teelt. Dit zou 

bij beide groepen de 6% die erover beschikt maar niet toepast moeten overtuigen het wel toe te 

gaan passen.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen. Kan er 

geconcludeerd worden dat ongeveer de helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde aspecten 

met betrekking tot schermen en ontvochtigen wordt er wel al veel geteeld volgens HNT. Maar er zijn 

ook nog enkele aspecten waarbij bijvoorbeeld temperatuur leidend is voor ventilatie en 

minimumbuis die wordt toegepast voor afvoeren van vocht en het gebruik van sensoren niet volgens 

de principes van HNT wordt geteeld. Wel wordt er al veel geteeld met het schermen tegen 

uitstraling, luchten boven gesloten scherm en ontvochtigen met ontvochtingssysteem.  

 

7.5 Gerbera 
In Figuur 65 en Figuur 66 hieronder zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van 

gerbera toegelicht.  

 

Figuur 65: Gerbera implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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7.5.1 Conclusie implementatie Gerbera  
Bij de teelt van Gerbera kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de 

implementatie van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT worden beide al toegepast. Schermen 

tegen uitstraling wordt zelfs al voor 100% toegepast in de teelt. Luchten boven het scherm zonder 

kier wordt voor 63% toegepast in de teelt, dit zou de overige 37% die erover beschikken maar het 

niet toepassen moeten overtuigen het wel te gaan toepassen.  

 

Het gebruik van de sensoren die worden voorgedragen door HNT is er bij de Gerbera telers maar 25% 

die niet hierover beschikt, ongeveer 75% beschikt wel over deze sensoren. Bij de meetbox boven het 

scherm past 38% dit toe en 38% niet. Als wordt gekeken naar de PAR-meter beschikt en gebruikt 75% 

de PAR-meter, dit zou de overige 25% moeten overtuigen om deze ook te gaan toepassen en 

gebruiken. Over de planttemperatuurmeter beschikt 76%, 63% past deze ook toe, dit zou de laatste 

13% er ook van moeten overtuigen om dit wel toe te passen.  

 

Bij de gerbera kwekers beschikt 87% over horizontale/verticale ventilatoren voor verdamping te 

stimuleren. 63% geeft aan deze ook toe te passen binnen hun teelt. Deze grote groep zou de 26% die 

over ventilatoren beschikken moeten overtuigen om deze ook meer te gaan toepassen in de teelt. 

Verder is het ook zeer positief dat 88% de RTR-regeling toepast.  

 

Met betrekking tot het VPD past 38% dit toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat 13% van de respondenten hier beschikt over een vernevelingsinstallatie en 

ongeveer 25% beschikt over een ontvochtigingssysteem.  

 

Van de gerbera kwekers geeft 76% aan een variabele minimumbuis en ventileren toe te passen voor 

luchtbeweging dit zou de laatste 24% ervan moeten overtuigen om dit ook meer toe te gaan passen.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen.  Kan er 

geconcludeerd worden dat minder dan de helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde 

aspecten met betrekking tot schermen, gebruik van ventilatoren en toepassen van variabele 

minimumbuis en ventileren voor vochtafvoer wordt er veel geteeld volgens de principes van HNT. 

Maar er wordt ook al veel gebruik gemaakt van de PAR-meter en de planttemperatuurmeter, maar 

Figuur 66: Gerbera implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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er zijn ook enkele aspecten waarbij niet volgens de principes van HNT geteeld wordt. Bijvoorbeeld 

vernevelen voor koeling van de kaslucht en ontvochtigen, maar ook het gebruik van de meetbox 

boven het scherm en de RV-meter buiten worden nog weinig toegepast.  

 

7.6 Potplant bloeiend 
In Figuur 67 en Figuur 68 hieronder zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van 

potplant bloeiend toegelicht.  

7.6.1 Conclusie implementatie potplant-bloeiend 
Bij de teelt van pot-en perkplanten kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de 

implementatie van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT worden beide al toegepast. Schermen 

tegen uitstraling wordt voor 70% toegepast in de teelt. 20% past het neutraal tot gering toe, deze 

zouden overtuigd moeten worden door de grote groep die het wel veel toepassen. Luchten boven 

het scherm zonder kier wordt voor 80% toegepast in de teelt, dit zou de overige 20% die erover 

beschikken maar het niet toepassen moeten overtuigen het wel te gaan toepassen.  

 

Het gebruik van de sensoren die worden voorgedragen door HNT is er bij de potplant bloeiend telers 

40% die hierover beschikt, ongeveer 60% beschikt niet over deze sensoren. 30% past de meetbox 

Figuur 67: Potplant, bloeiend implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Figuur 68: Potplant, bloeiend implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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boven het scherm en de RV-meter ook toe, dit zou de overige 10% die erover beschikken ook moeten 

overtuigen deze toe te passen. Uitzondering hierop is de PAR-meter, hier beschikt 70% wel over. 60% 

past deze ook toe in de teelt, dit zou de overige 10% die erover beschikken moeten overtuigen deze 

ook toe te passen. 

 

Binnen de potplant bloeiend respondenten beschikt 60% over horizontale/verticale ventilatoren voor 

verdamping te stimuleren. 40% geeft aan deze ook toe te passen binnen hun teelt. Dit zou de overige 

20% die erover beschikken moeten overhalen om deze wel toe te passen. 

 

Met betrekking tot het VPD past niemand dit toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat 70% van de potplant bloeiend respondenten beschikt over een 

vernevelingsinstallatie, slechts 10% past deze niet toe, deze zouden moeten worden overgehaald 

doordat 60% het wel toepast. Ongeveer 70% beschikt niet over een ontvochtigingssysteem.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen. Kan er 

geconcludeerd worden ongeveer de helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde aspecten 

met betrekking tot schermen en vernevelen wordt er geteeld volgens de principes van HNT, maar er 

zijn ook enkele aspecten waarbij niet volgens de principes van HNT geteeld wordt. Bijvoorbeeld 

toepassen van minimumbuis voor vocht afvoer en het gebruik van sensoren en ontvochtigen middel 

van droge lucht van buiten.  

 

7.7 Potplanten blad 
In Figuur 69 en Figuur 70 hieronder zijn de teelttechnische aspecten onder de respondenten van 

potplant blad toegelicht.  

 

 

 

 

Figuur 69: Potplant, blad implementatie 1/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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7.7.1 Conclusie implementatie potplant-blad 
Bij de potplant blad kan het volgende geconcludeerd worden met betrekking tot de implementatie 

van HNT. De twee speerpunten vanuit HNT worden schermen tegen uitstraling 90% toegepast in de 

teelt, dit zou de overige 10% ook moeten overtuigen om het te gaan toepassen. Verder wordt het 

luchten boven gesloten scherm voor 60% toegepast. Hier wordt al een klein gedeelte aan energie 

mee bespaard.  

 

Het gebruik van de sensoren die worden voorgedragen door HNT is er bij de pot- en perkplanten 

telers 30% die hierover beschikt, ongeveer 70% beschikt niet over deze sensoren. Uitzondering 

hierop is de PAR-meter, hier beschikt 60% wel over. De PAR-meter wordt ook voor 40% toegepast, 

dit zou de overige 20% die wel over de PAR-meter beschikken maar niet toepassen moeten 

overtuigen.  

 

Binnen de potplant blad respondenten beschikt 60% over horizontale/verticale ventilatoren voor 

verdamping te stimuleren. 50% geeft aan deze ook toe te passen binnen hun teelt. Dit zou de overige 

10% die erover beschikken maar deze niet toepassen moeten overtuigen om dit wel te gaan doen. 

 

Als er wordt gekeken naar de RTR-regeling geeft 40% aan deze toe te passen in hun teelt, 20% geeft 

aan wel over de RTR-regeling te beschikken maar deze niet toe te passen, ook hier zou de grootste 

groep de kleine groep moeten overtuigen.  

 

Met betrekking tot het VPD past slechts 10% dit toe. Het VPD is waarschijnlijk ook nog een relatief 

onbekende term voor vele, dit zal nader onderzocht moeten worden. Als er gekeken wordt naar 

technieken (vernevelingsinstallatie en ontvochtiging) die kunnen helpen bij het verminderen van het 

gasverbruik blijkt dat 60% van de potplant blad respondenten beschikt over een vernevelings-

installatie en deze ook toepassen. 70% beschikt niet over een ontvochtigingssysteem.  

 

Verder geeft 60% aan de variabele minimumbuis en ventileren toe te passen voor luchtbeweging. Dit 

zou de 20% die erover beschikt moeten overtuigen om dit ook toe te passen.  

 

Met betrekking tot de onderste vijf stellingen, die gerelateerd zijn aan het traditioneel telen. Kan er 

geconcludeerd worden dat iets minder dan helft nog volledig op deze wijze telen. Op bepaalde 

aspecten met betrekking tot schermen en vernevelen wordt er geteeld volgens de principes van HNT. 

Maar er zijn ook enkele aspecten waarbij niet volgens de principes van HNT geteeld wordt. 

Bijvoorbeeld ontvochtigingssysteem, kastemperatuur is leidend voor ventilatie en gebruik van 

sensoren speelt ook nog geen grote rol in deze teelt.    

Figuur 70: Potplant, blad implementatie 2/2 (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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8. Knelpunten 
Deelvraag 6: Wat houdt bedrijven tegen om HNT te accepteren en implementeren? 

Met betrekking tot de acceptatie van HNT zijn er geen problemen te voorzien in de toekomst. De 

bekendheid is zeer goed en ook de acceptatie hiervan is goed. De meeste respondenten zijn zich 

ervan bewust dat het iets nieuws is, dat in de toekomst meer toegepast gaat worden.  

 

Bij het overgaan naar veranderingen en 

nieuwe manieren van werken treedt er 

altijd weerstand op. Uit de enquête is 

gebleken dat 8% niet bekend is met 

HNT. De redenen die deze 

respondenten hadden aangegeven 

omdat ze niet bekend zijn met HNT zijn 

als volgt: ze hebben er geen tijd in 

gestoken, geen interesse in en tot slot 

dat de teelt al jaren goed gaat. Zie 

Figuur 71. Naast dat er een gedeelte 

niet bekend is met HNT, is er ook een 

gedeelte van de respondenten bekend 

met HNT maar passen zij dit niet toe. 

Hier hebben wij ook enkele reden voor 

namelijk: nog te ver weg/ onbekend bij 

de teelt, de kennis ontbreekt en tot slot 

er zijn investeringen nodig. Zie Figuur 72 

hiernaast. 

 

In het vervolgtraject met diepte-

interviews is de focus komen te liggen op 

respondenten die bekend zijn met HNT en 

het niet toepassen tot respondenten die 

het in geringe mate tot gedeeltelijk 

toepassen.  

 

Uit de enquête kwamen een aantal 

knelpunten naar voren waarom HNT op 

het huidige moment niet meer wordt 

toegepast. Verder kwamen er bij de 

diepte-interviews ook een aantal zaken 

naar voren waar ondernemers, 

bedrijfsleiders en teeltmanagers tegenaan lopen bij HNT. Onderstaand zullen de knelpunten kort 

opgesomd worden waarna deze vervolgens worden toegelicht: 

o Kennis  

o Tijd 

o Gaat al jaren zo 

o Overtuiging gevolgd door resultaat 

o Risico te groot 

o Groepsdiscussie/ bijeenkomsten 

o Sensoren/ VPD  

 

Figuur 71: Niet op de hoogte van HNT (N. Gommans & J. Hoeijmakers) 

59%23%

18%

Waarom pas je HNT niet toe?

Nog te ver weg / onbekend bij
teelt

Kennis ontbreekt

Investeringen nodig

Figuur 72: Waarom respondenten HNT nog niet toepassen (N. Gommans & 
J. Hoeijmakers). 
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8.1 Kennis 
Allereerst geeft iedereen aan de basiscursus van HNT al gevolgd te hebben of dit jaar nog te gaan 

volgen. Wegens Covid’19 hebben enkele respondenten hierbij vertraging opgelopen. Hierbij krijgen 

de personen de desbetreffende kennis overgedragen. Maar vaak is dit volgens hun niet voldoende 

om te beginnen met het toepassen van enkele aspecten van HNT, hiervoor zijn groepsbijeenkomsten 

op gewasniveau nodig waarbij alles per teelt rustig doorlopen en bediscussieerd kan worden met de 

medetelers. Enkele respondenten geven aan deze cursus wel al gehad te hebben en nu ook meer toe 

te passen. Het voordeel hiervan is dat er altijd ondernemers zijn die al meer toepassen, als de 

resultaten hiervan positief zijn geven andere respondenten aan eerder overtuigd te raken.  

 

8.2 Tijd 
Verloren tijd kun je niet inhalen. Veel ondernemers, bedrijfsleiders en teeltmanagers maken meer 

uren dan een gemiddelde fulltime medewerker. Het zijn nu eenmaal functies met veel 

verantwoordelijkheid en veel werk. Vele geven ook aan het HNT niet 1,2,3 ingevoerd kan worden, je 

moet je er eerst bewust van worden, erin verdiepen en dan langzaam stapje voor stapje iets nieuws 

gaan toepassen. Mocht het verkeerd lopen, moet je namelijk weten aan welke factor het ligt. 

Daarom heeft alles ook tijd nodig.  

 

8.3 Het gaat al jaren zo 
Vele ondernemers, bedrijfsleider en teeltmanagers telen al jaren, zo niet tientallen jaren op de 

traditionele manier. Zoals het geleerd is van oudere generaties of andere teeltmanagers, meer op 

basis van groene vingers. Bij HNT komt hier een omslag in de denkmethode in en wordt er meer naar 

data en cijfers gekeken en spelen de echte groene vingers een minder belangrijke rol. Maar om HNT 

toe te kunnen passen is het nodig eerst de materie van HNT goed te snappen, te begrijpen en weten 

hoe dit toegepast moet worden. De personen moeten afstappen van hun vaste gewoonten, waar het 

al jaren goed bij gaat en in de meeste gevallen maximale resultaten worden geleverd. Waarom zou 

dit aangepast worden als het resultaat hierdoor onzeker wordt.  

 

8.4 Overtuiging door resultaat 
Een ander knelpunt dat de respondenten aan hebben gegeven is dat er vaak pas bereidheid is om 

iets in te voeren en door te voeren nadat zij er zelf van overtuigd zijn geraakt. Hierbij geven ze aan 

pas overtuigd te raken als zij op andere bedrijven zien dat de toepassing ook werkt en de plant het 

goed oppikt. Hoe meer goede resultaten zij zien op andere bedrijven hoe meer en hoe eerder zaken 

zullen worden doorgevoerd en worden geïmplementeerd.  

 

8.5 Risico te groot 
Een ander knelpunt wat de respondenten aangeven is dat ze ook te maken hebben met risico’s. 

Onder bepaalde principes van HNT wordt er een vochtiger klimaat gecreëerd, dit verhoogt ook de 

kans op ziekten en virussen, dit kan weer lijden tot meer uitval, hogere kosten en langere 

opbrengsten. Daarnaast is de traditionele manier volgens hunzelf vaak nog de meest optimale en 

indien ze wijzigingen hierin aanbrengen geeft dit een bepaald risico op opbrengstvermindering.  

 

8.6 Groepsdiscussie/ bijeenkomsten 
Als er wordt gekeken naar het afgelopen jaar hebben vele respondenten de fysieke bijeenkomsten al 

gemist om over de teelt te praten. Het gewas kan het beste fysiek beoordeeld worden en niet door 

de camera zoals vele respondenten hebben aangegeven. Verder gaven de respondenten aan dat ze 

graag meer kennis willen krijgen en vooral willen sparren over de toepassingen van HNT in fysieke 

bijeenkomsten met hetzelfde gewas. Alles samen doorlopen en zelf toepassen/ of niet toepassen en 
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kijken hoe andere het toepassen. Als het bij hun goede resultaten oplevert gaan ze het zelf ook 

toepassen, aldus de respondenten.   

 

8.7 Sensoren en VPD 
Veel respondenten gaven aan over een behoorlijk aantal sensoren te beschikken of er in het verleden 

mee gewerkt te hebben. Vele gaven ook aan dat ze regelmatig niet wisten wat ze nu met de sensor 

aan moesten of hoe ze hier gerichter mee konden sturen, het gaf hun enkel data. Een voorbeeld wat 

geen sensor is maar wel een getal aangeeft dat vele respondenten op hun klimaatcomputer kunnen 

zien is het VPD. Bijna alle respondenten zijn er bekend mee, maar niemand past dit toe of werkt er 

mee. Er wordt aangegeven er niet mee te werken omdat ze niet precies weten wat het getal inhoudt 

maar ook niet hoe er mee gestuurd moet worden. Hier ontbreekt een gedeelte aan kennis.  
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9. Behoefte voor groter draagvlak 
Deelvraag 7: Waar hebben bedrijven behoefte aan om HNT te implementeren? 

Met behulp van de enquête en de diepte-interviews zijn de behoeftes bij ondernemers, 

bedrijfsleiders en teeltmanagers inzichtelijk geworden. Hiermee is inzichtelijk geworden waar deze 

groep personen meer behoefte aan heeft om HNT te kunnen implementeren binnen hun bedrijf.  

 

9.1 Kennis vergroten 
De grootste behoefte voor ontwikkeling van HNT in de toekomst ligt met name bij het vergroten van 

de kennis. De respondenten vinden het makkelijker om de kennis op te nemen in kleine 

discussiegroepen en praktijkbijeenkomsten waarbij de kennis wordt overgebracht en ook 

toepassingen bij elkaar in de kas vergeleken kunnen worden. Aan de hand hiervan raken ze eerder 

overtuigd van HNT en zullen toepassingen eerder worden doorgevoerd. De respondenten zijn daarin 

graag bereid hun kennis te vergroten. De respondenten hebben de behoefte dat deze cursussen 

regionaal en gewas specifiek aangeboden worden. 

 

9.2 Toepasbaar op ieder gewas 
Een andere behoefte waar met name de pot-en perkplanten respondenten behoefte aan hebben is 

dat HNT meer toepasbaar wordt opgesteld voor ieder gewas. Reden hiervoor is dat in de ogen van 

deze groep respondenten HNT met name gefocust is op glasgroenten en snijbloemen. In hun ogen 

voor een gedeelte ook logisch omdat dit de grote gewassen zijn waarbij over het algemeen meer 

energie wordt gebruikt in de teelt en daarnaast zijn er in de pot- en perkplanten enorm veel 

verschillende teelten. Maar hierin wordt weinig aangeboden met hoe ze het nu op de juiste manier 

kunnen toepassen en daarbij zijn er volgens de respondenten ook weinig praktijkvoorbeelden die het 

toepassen, er is geen meetlat waarbij ze resultaten kunnen zien zodat ze er ook in gaan geloven en 

het kunnen gaan toepassen.  

 

9.3 Herhaling  
Een andere behoefte die bij alle respondenten naar voren komt is dat HNT onder de aandacht moet 

blijven, het begrip is inmiddels 10 tot 15 jaar bekend in de wereld. Het is een lange weg die 

bewandeld moet worden om en hiervoor is een lange adem nodig. Daarom moet er continu 

aandacht voor blijven en moet er veel herhaald worden om steeds meer ondernemers, 

bedrijfsleiders en teeltmanagers te kunnen overtuigen.  
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9.4 Adviseurs 
Tot slot is de rol van de adviseurs bij de enquête naar voren gekomen. 45% van de respondenten is 

het ermee eens dat adviseurs voldoende ondersteuning bieden bij het doorvoeren van HNT. Dit 

betekent dat 55% hier nog niet tevreden mee is. Aan de hand hiervan is er gekozen om ook bij de 

diepte-interviews terug te komen op dit punt. Hieruit is gebleken er op vele bedrijven een 

teeltadviseur komt, maar deze adviseur niet direct adviseert met principes vanuit HNT. Ook zij willen 

eerst voldoende resultaten zien bij andere bedrijven. De bedrijven nemen volgens hunzelf vaak de 

adviseur bij de hand met betrekking tot telen volgens HNT. Steeds meer adviseurs gaan wel langzaam 

de kant op dat ze de positieve kanten ervan inzien en ook meer adviseren in de richting van HNT. 

Kanttekening die hierbij gemaakt moet worden is wel dat adviseurs niet graag risico’s adviseren en 

vooral veilig advies geven met weinig risico’s. Zij moeten de telers scherp houden en voor fouten 

behoeden. Uit de enquête maar ook uit de diepte-interviews blijkt dat telers graag zouden zien dat 

de adviseurs de telers meer bij de hand nemen op het gebied van HNT in plaats van andersom. Zij zijn 

de personen die op veel bedrijven komen, veel kennis hebben van zowel theorie, onderzoek als 

praktijk. De grotere partijen binnen de advisering participeren zelf veel in onderzoek op eigen 

locaties, hierdoor beschikken zij over meer kennis en kunnen telers eerder en meer innovatief advies 

voorleggen over bijvoorbeeld de principes van HNT en andere nieuwe technologieën in de sector die 

van toepassing zijn. De kleinere partijen binnen de adviserende sector beschikken niet over deze 

mogelijkheden en kunnen daarom ook minder innovatief advies geven omdat zij geen 

onverantwoorde risico’s willen voorleggen aan hun klanten. 
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10. Vervolgstappen 
Deelvraag 8: Welke vervolgstappen zijn er nodig om de overstap naar HNT te verkleinen? 

 

10.1 Groepsdiscussie/ teeltbijeenkomsten 
Om te zorgen dat de overstap naar HNT verkleind kan gaan worden zullen er in de toekomst meer 

gewas specifieke bijeenkomsten gepland moeten worden waarbij HNT centraal staat. Deze zullen 

regionaal en gewasspecifiek plaats moeten vinden. Het is dan laagdrempelig om hieraan deel te 

nemen. Daarnaast wordt er veel kennis en klimaatdata uitgewisseld en zullen er discussies 

plaatsvinden. Doel is om dit 2 tot 4 keer per jaar te doen met de desbetreffende groep en daarbij de 

klimaatgegevens ook te vergelijken en hierbij de verschillen tussen de principes van HNT wel of niet 

toepassen. Dit zal de kracht van het herhalen en de overtuiging van goede resultaten andere 

deelnemers doen overhalen om HNT meer te gaan toepassen.  

 

10.2 Sensoren  
Zoals in voorgaande hoofdstukken al is beschreven zijn er veel verschillende soorten sensoren. 

Tijdens de enquête en interviews is naar voren gekomen dat veel telers en ondernemers niet precies 

weten wat de gegevens uit bepaalde sensoren nu inhouden, hoe de cijfers te interpreteren maar 

vooral hoe erop te sturen. Dit betekent dat er gebrek aan kennis/kunde ontstaat en daardoor de data 

niet optimaal wordt gebruikt. De vervolgstap hiervoor is dat leveranciers van sensoren meer scholing 

gaan geven bij afname van sensoren en zorgen dat er altijd een koppeling gemaakt kan worden met 

de desbetreffende klimaatcomputer. Hier is ook een belangrijke rol weggelegd voor de 

klimaatcomputer leveranciers en de adviseurs.  

 

10.3 Toepasbaar maken op elk gewas 
HNT wordt voorlopig met name vormgegeven rondom glasgroenten en snijbloemen. Hierbij wordt 

met name de focus gelegd op de grotere gewasgroepen zoals tomaat, paprika en komkommer. De 

onderzoeksresultaten van HNT zouden ook meer gericht moeten worden op kleinere gewasgroepen 

om hun ervan te overtuigen dat HNT ook voor hun gewas zinvol is om toe te passen. Dit speelt met 

name bij de pot-en perkplanten waarbij volgens de respondenten weinig resultaten bekend zijn over 

toepassingen van HNT in de pot-en perkplanten. 

 

10.4 Adviseurs 
Zoals bovenstaand al benoemd is zien telers een belangrijke rol weggelegd voor adviseurs in de 

toekomst. De adviseurs komen op veel bedrijven, de grotere adviesorganisaties zijn betrokken bij de 

onderzoeken en ontwikkelingen in de sector. Om ervoor te zorgen dat deze kennis niet alleen binnen 

de grote adviesorganisaties zoals bijvoorbeeld Delphy blijft, is een advies hiervoor scholing aan 

kleinere (individuele) adviseurs om te zorgen dat deze groep ook op de hoogte blijft van de kennis en 

dit weer kan voordragen aan hun klanten. Hierdoor kan HNT ook eerder worden doorgevoerd. Op 

deze manier ziet iedereen de positieve resultaten die in onderzoek en bij andere telers worden 

bereikt en kunnen telers eerder overtuigd raken van toepassingen van HNT.   

 

10.5 Lessen van HNT in het onderwijs 
De laatste jaren is er in het onderwijs steeds meer aandacht geweest voor HNT in combinatie met 

Plant Empowerment. Dit kwam op de HAS met name naar voren in het laatste jaar van de opleiding. 

Hierbij werd er alleen cursus/ uitleg gegeven over HNT, het essentiële gedeelte van toepassen 

ontbreekt hierbij. Een vervolgstap zou zijn dat het in een eerder leerjaar gegeven wordt, zodat er 

gedurende de opleiding of zelfs gedurende het leerblok er praktische proeven of teelten mee gedaan 

kunnen worden zodat studenten dit ook kunnen ervaren.  
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11.  Conclusie en aanbeveling  
Hoofdvraag: Bij hoeveel procent is Het Nieuw Telen (HNT) geïntegreerd in de glastuinbouw en hoe 

kan het draagvlak (acceptatie, integratie en implementatie) voor HNT worden vergroot?  

 

11.1 Het Nieuwe Telen 
Het Nieuwe Telen (HNT) is een teeltmethode waarbij nieuwe inzichten op het gebied van kasklimaat 

en een verandering in het gedrag van de teler leiden tot een optimaal teeltresultaat in een kassen 

door slim te werken met schermen, minimumbuis, actieve ontvochtiging, verneveling en CO2, met 

als neveneffect het besparen van energie. Bij de toepassing van HNT staat de plant centraal. 

Het Nieuwe Telen (HNT) is een nieuwe manier van telen en klimaatregelen op basis van 

plantfysiologie en natuurkunde. De klassieke manier van telen is vooral gebaseerd op gevoel en 

praktijkervaring.  

11.2 Segmentatie van bedrijven met betrekking tot HNT 
Voor het grootste deel van de enquête en de verdere verwerking ervan is gebruikt gemaakt van de 

segmentatie op basis van type gewas. Het type gewas zegt veel over de manier van telen van de 

respondent. Het soort gewas is van groot belang bij de keuze van de teeltstrategie of teeltmethode, 

daarnaast worden vervolgcursussen van HNT ook gegeven op basis van gewas.   

 

11.3 Stand van zaken met betrekking tot de acceptatie van HNT 
Van alle respondenten is 92% bekend met Het Nieuwe Telen. Hiervan past bijna de helft (49%) het 

gedeeltelijk tot zelfs al volledig toe binnen hun teelt. Het positieve hieraan is dat het grootste 

gedeelte wel al bekend is met HNT en het zelfs al gedeeltelijk of zelfs volledig toepast in de huidige 

teeltstrategie. 8% van de respondenten gaf aan niet bekend te zijn met HNT. De reden hiervoor zijn 

ze hebben er geen tijd in gestoken, geen interesse in en tot slot dat de teelt al jaren goed gaat. 

 

Over het algemeen vindt ongeveer 70% dat HNT op dit moment een belangrijk onderwerp is in de 

sector, het een belangrijk middel is in de verduurzaming en dat het kansen biedt. Het beeld richting 

HNT is dus zeer positief. Verder kan geconcludeerd worden dat HNT op dit moment bij de helft van 

de bedrijven onder de aandacht is en zij hiermee bezig zijn met implementeren. Bij 45% wordt actief 

vormgegeven aan HNT binnen het bedrijf. Tot slot is 45% van de respondenten tevreden met de 

beschikbare ondersteuning en kwaliteit bij het vormgeven aan HNT.  

 

11.4 Stand van zaken met betrekking tot implementatie van HNT 
11.4.1 Tomaat  

Ruim de helft van de tomatentelers maakt in hun teelt gebruik van de speerpunten van HNT. Hierbij 

worden met name de speerpunten schermen tegen uitstraling en luchten boven een gesloten 

scherm zonder kier en het werken met sensoren voor ongeveer 60% toegepast in de teelt.  

 

11.4.2 Paprika 
Als er wordt gekeken naar de paprikatelers maakt ongeveer 65% gebruik van de speerpunten van 

HNT. Hierbij wordt veel gebruik gemaakt van schermen tegen uitstraling, het gebruik van sensoren 

binnen de teelt en tot slot het gebruik van horizontale/ verticale ventilatoren. Uitzondering hierop is 

het luchten boven gesloten scherm zonder kier, dit wordt voor 35% toegepast.  
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11.4.3 Komkommer 
Ongeveer 75% van de komkommertelers maakt in hun teelt gebruik van de speerpunten van HNT. 

Hierbij worden met name de speerpunten schermen tegen uitstraling en luchten boven een gesloten 

scherm zonder kier veel toegepast in de teelt. Ongeveer de helft werkt ook met de voorgedragen 

sensoren vanuit HNT. Tot slot werkt ongeveer 63% met de horizontale/ verticale ventilatoren in de 

teelt om verdamping te stimuleren. 

 

11.4.4 Chrysant 
90% van de chrysantentelers maakt in hun teelt gebruik van de speerpunten van HNT. Hierbij worden 

met name de speerpunten schermen tegen uitstraling en luchten boven een gesloten scherm zonder 

kier veel toegepast in de teelt. Ongeveer 55% maakt ook gebruik van de voorgeschreven sensoren. 

Verder maakt 71% gebruik van een onvochtigingsinstallatie en horizontale/verticale ventilatoren om 

te ontvochtigen en verdamping te stimuleren. 

 

11.4.5 Gerbera 
100% van de gerberatelers maakt in hun teelt gebruik van het speerpunt schermen tegen uitstraling. 

Daarnaast pas 63% luchten boven een gesloten scherm zonder kier toe in de teelt. Ruim 60% van alle 

gerberatelers maakt gebruik van de voorgeschreven sensoren van HNT.  Verder maakt ruim 60% 

gebruik van de horizontale/ verticalen ventilatoren om verdamping te stimuleren in de teelt. In de 

gerberateelt kan geconcludeerd worden dat bijna 90% de RTR-regeling toepast.  

 

11.4.6 Potplant bloeiend 
75% van de potplanttelers maakt in hun teelt gebruik van de speerpunten van HNT. Hierbij worden 

met name de speerpunten schermen tegen uitstraling en luchten boven een gesloten scherm zonder 

kier veel toegepast in de teelt. De enige sensoren die in de pot-en perkplanten teelt veel wordt 

toegepast is de PAR-meter, deze wordt voor 70% toegepast. Tot slot maakt ongeveer 60% gebruik 

van de vernevelingsinstallatie in de teelt.  

 

11.4.7 Potplant blad 
90% van de potplant telers maakt in hun teelt gebruik van het speerpunt schermen tegen uitstraling. 

Daarnaast past 60% luchten boven een gesloten scherm zonder kier toe in de teelt. In de potplant 

blad teelt wordt er nog weinig gebruik gemaakt van sensoren.  

 

11.4.8 Teelt algemeen 
Er kan geconcludeerd worden dat de twee speerpunten in alle gewasgroepen voor meer dan de helft 

worden toegepast. Verder kan er meer energie bespaard worden in de snijbloemen en glasgroenten 

dan in de pot en perkplanten want hier wordt al minder gas in verbruikt dan in de andere twee 

gewasgroepen en hierdoor is besparen lastiger. Er kan over het algemeen over alle teelten 

geconcludeerd worden dat het gebruik en de kennis van sensoren achterwege blijft. Dit komt omdat 

de kennisoverdracht van verkopende partij naar de koper/teler te beperkt is. Er zijn ontzettend veel 

sensoren op de markt, maar voor telers is het vaak onduidelijk wat deze nu opleveren, wat de output 

van de data betekent en hoe ze er het beste op kunnen sturen. Daarnaast is het VPD, zo blijkt uit de 

interviews wel een bekend begrip. Maar niemand werkt ermee omdat onbekend is hoe ze ermee 

moeten werken of erop moeten sturen.  Verder zijn alle toepassingen teelt afhankelijk, in niet elke 

teelt is iedere ‘installatie’ van toegevoegde waarde bijvoorbeeld ontvochtigingsinstallatie of 

vernevelingsinstallatie. Verder is uit de interviews gebleken dat telers vinden dat het volledig 

toepassen van de principes van HNT het gewas niet altijd beter maakt, de productie kan wel 

omhooggaan maar de kwaliteit van het gewas wordt er niet altijd beter van. Daarom geven veel 

telers aan alleen toe te passen wat in hun ogen beter is voor de plant ook al lijdt dit niet direct tot 
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productieverhoging maar een weerbaarder gewas. Daarnaast zijn de conclusies per teelt kort 

weergegeven omdat deze niet met elkaar vergeleken kunnen worden. 

  

11.5 Knelpunten om te implementeren 
Er kan geconcludeerd worden dat er een aantal knelpunten zijn die telers in de weg staan om HNT te 

implementeren of verder te implementeren. Een van de hoofdobstakels is kennis. Veel telers geven 

aan regelmatig kennis te missen om verdere implementatie door te zetten of ermee te gaan 

experimenteren doordat ze niet goed weten wat de gevolgen van hun acties zijn. Dit is een 

combinatie van kennis waardoor ze ondernemersrisico willen beperken.  

 

Het tweede knelpunt waar telers tegenaan lopen is tijd. Het implementeren van HNT is geen proces 

dat even langs de dagelijkse zaken in gang wordt gezet. Hiervoor moet tijd worden vrijgemaakt en is 

vaak iets dat op de langere termijn wordt gepland.  

 

Het derde knelpunt is dat telers aangeven dat ‘’het al jaren zo gaat en zo gaat het goed’’.   Vele telers 

telen hun gewas al tientallen jaren op de traditionele manier, hier vanaf stappen gaat tegen 

natuurlijke principes in, dit speelt altijd bij veranderingen. Veel telers maken gebruik van 

verschillende toepassingen van HNT alleen zijn ze zich hiervan niet bewust. De telers worden steeds 

meer bekent met HNT en ervan bewust en bereid toe om hier langzaam steeds meer de 

veranderingen van door te voeren. Dit vergt nu eenmaal tijd en geduld.  

 

Het vierde knelpunt waar telers tegenaan lopen is dat zij graag resultaten willen zien om ervan 

overtuigd te raken. Alleen theorie en verkooppraat zijn niet voldoende om de teeltprincipes te 

wijzigen. De telers zouden graag teelt specifiek meer resultaten willen zien van doorgevoerde 

wijzigingen in onderzoek of bij andere telers die wel volledig overtuigd zijn van HNT. De bevestiging 

doormiddel van meer resultaten geeft telers inzicht in de gevolgen voor hun teelt hiermee willen ze 

een gedeelte van het ondernemersrisico mee afdekken. 

 

Het vijfde knelpunt is dat het risico te groot is dat er problemen in de teelt ontstaan met 

opbrengstverlies tot gevolg. Daarnaast zijn er vaak leveringsplichten aangegaan met bedrijven 

waaraan voldaan moet worden. Hierdoor zijn grote bedrijven minder snel bereid om hun stabiele 

productie te wijzigen en hier risico’s voor te nemen.  

 

Het laatste knelpunt komt mede door Covid’19 en is dat er het afgelopen jaar geen fysieke 

bijeenkomsten zijn geweest. Telers willen het gewas fysiek kunnen beoordelen en daar op locatie de 

teeltdata langs leggen. Telers geven aan dat hierbij de groepsdiscussies van toegevoegde waarde zijn 

en zij hierbij ook eerder overtuigd kunnen raken van bepaalde toepassingen van HNT. Er kan 

geconcludeerd worden dat groepsdiscussies/ teeltbijeenkomsten van groot belang zijn bij het verder 

implementeren van HNT.  

 

11.6 Behoefte voor verdere implementatie  
De grootste behoefte bij telers is dat zij zich willen blijven ontwikkelen en voorop willen lopen met 

alles. Hierbij is kennis van essentieel belang, iedereen is zich ervan bewust dat kennis niet komt 

aanwaaien maar proactief bijeenkomsten, webinars en seminars moeten worden bijgewoond. 

Daarnaast ontbreekt bij met name de pot-en perkplanten telers de kennis, voorbeelden en 

resultaten om HNT toepasbaar te maken voor deze gewasgroep. HNT is in hun ogen met name 

gericht op grotere gewasgroepen. Ongeveer de helft van de telers ziet een belangrijke rol weggelegd 

voor adviseurs. Zij komen op veel bedrijven, zijn op de hoogte van de nieuwste ontwikkelingen en 

zouden door hen ook graag meer geadviseerd en bij de hand willen worden genomen door de 

adviseurs, die er voor hun het beste uithalen.  
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11.7 Vervolgstappen 
Er zijn een vijftal vervolgstappen die gemaakt kunnen worden om HNT verder te implementeren. 

Allereerst het oppakken van groepsdiscussies/ teeltbijeenkomsten. Hierin kan in kleine groepen teelt 

specifiek en per regio de discussie rondom HNT aan te gaan. Hierbij zou het initiatief moeten komen 

van GTN en KAE.  

 

Ten tweede zouden toeleveranciers en de adviessector meer scholing moeten geven over de 

sensoren, hoe te interpreteren en toe te passen in de teelt en klimaatcomputer. Dit ligt voor een 

groot gedeelte bij de teler wat hij of zij afspreekt met de verkopende partij. Hier ligt een kans voor de 

adviessector om het gebrek aan kennis te verstrekken met extra advies over sensoren. Ook kunnen 

hogescholen hierop inspelen door de studenten nog meer kennis en ervaring te laten opdoen van de 

nieuwste sensoren. 

 

Ten derde zorgen dat HNT vertaald wordt naar gewas specifieke toepassingen voor iedere teelt met 

resultaten. Ten vierde de rol van de adviseurs blijft zeer belangrijk in de toekomst. Zij komen op veel 

bedrijven, zijn het eerst op de hoogte van nieuwe ontwikkelingen en hebben veel kennis.  

 

Slot kan het onderwijs ook een belangrijke rol spelen bij de volgende generatie tuinders. Hierbij dient 

niet enkel kennis te worden overgedragen met behulp van lessen, maar blijft alles beter in de 

hoofden van studenten hangen als er ook praktisch mee gewerkt wordt met proeven in kassen of 

meekijken bij innovatieve bedrijven en het toepassen tijdens stages en of opdrachten.  

 

 

11.8 Eindconclusie 
Verder kan geconcludeerd worden dat alle toepassingen teelt afhankelijk zijn, niet in elke teelt is 

iedere ‘installatie’ van toegevoegde waarde bijvoorbeeld ontvochtigingsinstallatie of 

vernevelingsinstallatie. Ook kan er geconcludeerd worden dat telers vinden dat het volledig 

toepassen van de principes van HNT het gewas niet altijd beter maakt, de productie kan wel 

omhooggaan maar de kwaliteit van het gewas wordt er niet altijd beter van. Daarom geven veel 

telers aan alleen toe te passen wat in hun ogen beter is voor de plant ook al lijdt dit niet direct tot 

productieverhoging maar een weerbaarder gewas. 

 

Er zijn een vijftal onderdelen die kunnen helpen om de vervolgstap richting HNT te kunnen 

verkleinen, dit zijn: 

- Groepsdiscussie/ teeltbijeenkomsten 

- Sensoren en de kennis hierover 

- Toepasbaar maken van HNT voor elk gewas 

- Adviseurs rol in de toekomst 

- Lessen en toepassen van HNT in het onderwijs 
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12. Discussie  
 

Nadat de conclusies en aanbevelingen bovenstaand zijn uitgewerkt en beschreven kunnen er een 

aantal zaken tegen het licht aan worden gehouden.  

 

Allereerst kan de vraagstelling met de verzamelde data worden beantwoord. Er is eerst gekozen voor 

een brede opzet van kwantitatieve gegevens om een breed beeld te krijgen van de sector. Achteraf is 

er gebleken dat dit de juiste aanpak was. Er is namelijk een goed en breed beeld verkregen, aan de 

hand hiervan kon er met behulp van diepte-interviews gerichte kwalitatieve gegevens worden 

verkregen op het gebied waar kansen/mogelijkheden lagen. Uit de sector kwam achteraf ook de 

respons dat dit een juiste keuze was om het zo aan te pakken.  

 

Op basis van literatuur werd verwacht dat er een indeling werd gemaakt kon worden op basis van 

gewas, geografische liggen en ondernemerschap. Bij de verwerking is er tot uiting gekomen dat het 

lastig is om te segmenteren op basis van geografische liggen en ondernemerschap. De focus tijdens 

de enquête was ook op het gewas en niet op type ondernemer. Achteraf is daardoor gebleken dat 

segmentatie enkel mogelijk is geweest op basis van gewas. Daarnaast is gebleken dat HNT gewas 

specifiek toegepast moet worden en niet met elkaar vergeleken kan worden. Het gedeelte literatuur 

vanuit HNT komt overeen met het onderzoek dat er is uitgevoerd in de praktijk waarbij de plant 

centraal staat. Telers zijn steeds meer bezig te sturen op plantdata en minder enkel op basis van 

groene vingers.  

 

De conclusies zijn volledig af te lijden uit de resultaten van de enquête en de diepte-interviews. Een 

verbeterpunt van de enquête zou zijn dat er gevraagd wordt naar de leeftijd van de respondent. Dan 

zou er later ook conclusies getrokken kunnen worden over hoe een bepaalde leeftijdscategorie naar 

de uitgangspunten van HNT kijkt. Daarbij is er nooit een mening verwerkt van één enkele of een 

kleine groep, maar altijd een grotere groep respondenten. Het hele verslag is opgebouwd door een 

klein gedeelte literatuur. Gevolgd door veel meningen van respondenten over hoe hun telen en er 

denken op dit moment voor te staan. Verder is het onderzoek aangevuld met persoonlijke 

communicatie met telers. Hierdoor is een mooi evenwicht ontstaan tussen literatuur, meningen van 

respondenten en persoonlijke communicatie. Het beeld van het gebruik van HNT is over het 

algemeen een stuk positiever dan dat de ondernemers uit de enquête hebben aangegeven. De 

ondernemers passen vaak al in meerdere maten principes van HNT dan dat ze denken. 

 

Met behulp van dit onderzoek en de resultaten zijn enkele vervolgstappen aangedragen. De 

volgende projectgroep zou hiermee aan de slag kunnen gaan door samen met de 

belangenbehartigers een plan op te stellen hoe hier het beste invulling aan kan worden gegeven. De 

vervolgstappen kunnen dan in gang worden gezet.   
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13. Evaluatie 
 

Als er teruggekeken worden op het BO traject van 20 weken kan het volgende geëvalueerd. De 

samenwerking tussen de twee studenten is als zeer professioneel en prettig ervaren door beide 

studenten. Ook de samenwerking met de begeleider is door de studenten als informeel en 

professioneel ervaren. Er zijn regelmatig goede discussies geweest tussen beide partijen met 

betrekking tot de aanpak en invulling van het onderzoek. Hierbij heeft de coach sturing proberen te 

geven, maar dit werd door de studenten niet in alle gevallen opgevolgd. Dit werd tijdens de discussie 

bediscussieerd en vaak kwam aan het einde een goede compromis.  

 

Daarnaast is er op het begin van het onderzoek besloten om enkele specialisten erbij te betrekking 

om meer draagvlak en kennis binnen boord te halen. Hierbij is er regelmatig contact geweest met Jan 

Voogt, een van de grondleggers van HNT om de checklist van HNT door te nemen en kritische vragen 

te stellen. Daarnaast is Robert Solleveld, verantwoordelijk voor de portefeuille HNT van 

Glastuinbouw Nederland betrokken geweest als praktisch en kritisch sparringpartner en verstand van 

ondernemen. Daarbij was het zonder het netwerk van Glastuinbouw Nederland niet gelukt om het 

beoogd aantal respondenten te behalen voor de enquête. Uiteindelijk was ook deze partij zeer 

tevreden met de opgeleverde resultaten.  
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Bijlage 1: SPSS-uitwerkingen 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tabel 2: Kruskal-Wallis Test voor alle 
algemene vragen van de enquête (Deel 1) 
(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 3: Kruskal-Wallis Test voor alle algemene vragen van de enquête (Deel 2) (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 4: Mann-Whitney Test voor totale oppervlakte glas glasgroenten - snijbloemen 
(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 5: Mann-Whitney Test voor totale oppervlakte glas snijbloemen – perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 6: Mann-Whitney Test voor gemiddelde leeftijd glasopstanden glasgroenten - 
snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 7 Mann-Whitney Test voor gemiddelde leeftijd glasopstanden glasgroenten – perkplanten 
en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 8: Mann-Whitney Test voor gasverbruik glasgroenten – perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 9: Mann-Whitney Test voor gasverbruik snijbloemen – perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 10: Mann-Whitney Test voor hangt er belichting glasgroenten – perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 11: Mann-Whitney Test voor hangt er belichting snijbloemen – perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 



 

92 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Tabel 12: Mann-Whitney Test voor hoeveel schermen hangen er glasgroenten – 
snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 13: Mann-Whitney Test voor hoeveel schermen hangen er glasgroenten – 
perkplanten potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 14: Mann-Whitney Test voor op de hoogte van sensoren glasgroenten – perkplanten 
en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 15: Mann-Whitney Test voor op de hoogte van sensoren snijbloemen – perkplanten 
en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 16: Mann-Whitney Test voor toekomst en gebruik van data glasgroenten – 
snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 17: Mann-Whitney Test voor toekomst en gebruik van data snijbloemen – 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 18: Mann-Whitney Test voor het delen van teeltdata glasgroenten – perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 19: Mann-Whitney Test voor het delen van teeltdata snijbloemen – 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 20: Mann-Whitney Test voor op de hoogte van onderzoeken glasgroenten – 
snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 21: Mann-Whitney Test voor op de hoogte van onderzoeken snijbloemen – 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 22: Kruskal-Wallis Test voor ben je bekend met HNT en pas 
je dit ook toe? (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 23: Kruskal-Wallis Test voor alle onderdelen van de acceptatie van HNT (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 24: Kruskal-Wallis Test voor alle onderdelen van de integratie van HNT binnen de bedrijven (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 25: Mann-Whitney Test voor tevredenheid beschikbare bronnen 
glasgroenten - perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 26: Mann-Whitney Test voor tevredenheid beschikbare bronnen 
glasgroenten - snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 27: Kruskal-Wallis Test voor implementatie 1/2 van HNT binnen de bedrijven (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 28: Mann-Whitney Test voor schermen tegen uitstraling glasgroenten - perkplanten 
en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 29: Mann-Whitney Test voor schermen tegen uitstraling snijbloemen - 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 30: Mann-Whitney Test voor luchten boven gesloten scherm snijbloemen - 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 31: Mann-Whitney Test voor luchten boven gesloten scherm glasgroeten - 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 32: Mann-Whitney Test voor data uit meet box boven het scherm 
glasgroenten - snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 33: Mann-Whitney Test voor data uit meet box boven het scherm snijbloemen - 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 34: Mann-Whitney Test voor beschikking RV-meter glasgroenten - 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 35: Mann-Whitney Test voor beschikking RV-meter snijbloemen - perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 36: Mann-Whitney Test voor gebruik AV glasgroenten - perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 37: Mann-Whitney Test voor gebruik AV snijbloemen - perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 38: Mann-Whitney Test voor verlaging minimumbuis glasgroenten - 
snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 39: Mann-Whitney Test voor verlaging minimumbuis glasgroenten – perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 40: Mann-Whitney Test voor toepassen RTR-regeling glasgroenten - snijbloemen 
(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 41: Mann-Whitney Test voor toepassen RTR-regeling snijbloemen - perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 42: Mann-Whitney Test voor beschikken PAR-meter glasgroenten - snijbloemen (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 43: Mann-Whitney Test voor beschikken PAR-meter glasgroenten - perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 44: Mann-Whitney Test voor beschikken plant-temperatuurmeter glasgroenten - 
snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 45: Mann-Whitney Test voor beschikken plant-temperatuurmeter snijbloemen - 
perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 46: Kruskal-Wallis Test voor implementatie 2/2 van HNT binnen de bedrijven (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 47: Mann-Whitney Test voor gebruik VPD glasgroenten - snijbloemen (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 48: Mann-Whitney Test voor gebruik VPD snijbloemen - perkplanten en 
potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 49: Mann-Whitney Test voor toevoegen droge buitenlucht glasgroenten - snijbloemen 
(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 50: Mann-Whitney Test voor toevoegen droge buitenlucht glasgroenten – perkplanten en 
potplanten(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 51: Mann-Whitney Test voor verlaging in voornacht glasgroenten - snijbloemen (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 52: Mann-Whitney Test voor verlaging in voornacht snijbloemen - perkplanten en potplanten 
(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 53: Mann-Whitney Test voor schermkieren glasgroenten - snijbloemen (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 

Tabel 54: Mann-Whitney Test voor schermkieren glasgroenten - perkplanten en potplanten (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 55: Kruskal-Wallis Test voor implementatie 1/2 van HNT binnen de glasgroenten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 56: Mann-Whitney Test voor luchten boven het gesloten scherm tomaat - 
paprika (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 57: Mann-Whitney Test voor luchten boven het gesloten scherm tomaat - 
komkommer (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 58: Mann-Whitney Test voor beschikken over RV-meter tomaat - 
komkommer (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 59: Mann-Whitney Test voor beschikken over RV-meter paprika - komkommer (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 60: Kruskal-Wallis Test voor implementatie 2/2 van HNT binnen de glasgroenten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 61: Mann-Whitney Test voor vernevelen verhogen RV tomaat - paprika (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 62: Mann-Whitney Test voor vernevelen verhogen RV tomaat - komkommer (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 63: Mann-Whitney Test voor schermkieren tomaat - komkommer (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 64: Mann-Whitney Test voor schermkieren paprika - komkommer (N. Gommans & J. 
Hoeijmakers). 
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Tabel 65: Mann-Whitney Test voor vernevelen voor koeling tomaat - paprika (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 66: Mann-Whitney Test voor vernevelen voor koeling tomaat - komkommer (N. 
Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 67: Mann-Whitney Test voor toepassen variabele minimumbuis tomaat - paprika 
(N. Gommans & J. Hoeijmakers). 

Tabel 68: Mann-Whitney Test voor toepassen variabele minimumbuis tomaat - 
komkommer (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 69: Mann-Whitney Test voor implementatie 1/2 van HNT binnen de snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 70: Mann-Whitney Test voor implementatie 2/2 van HNT binnen de snijbloemen (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 71: Mann-Whitney Test voor implementatie 1/2 van HNT binnen de perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Tabel 72: Mann-Whitney Test voor implementatie 2/2 van HNT binnen de perkplanten en potplanten (N. Gommans & J. Hoeijmakers). 
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Bijlage 2: Diepte-interviews 
Interview 1 
 
Segment: Glasgroenten 
Teelt: Tomaat 
Oppervlakte: 28 ha 
 
HNT:   

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het toe te passen in geringe mate? Vanwaar 
de keuze voor geringe mate? (Kennis, houding, gedrag) 

Meneer geeft aan bekend te zijn met HNT. De informatie over HNT haalt hij uit vakbladen en in 
geringe mate van de teeltvoorlichter. Ook binnen de telers vereniging prominent is HNT een veel 
besproken thema. Het toepassen in geringe mate komt omdat hij eerst wat resultaten wil zien. Als hij 
een onderdeel van HNT gaat toepassen doet hij dit in kleine stapjes. Ook het aantal sensoren is 
momenteel een beperkende factor.  
 

- Waarom kiest u ervoor om het schermen tegen uitstraling maar in zeer geringe mate toe te 
passen? 60% van de tomatenkwekers past dit toe tot in zeer sterke mate.  

Het advies van de adviseur is bepalend, ook is een pygeometer eigenlijk noodzakelijk. Hierover 
beschikt hij momenteel nog niet. Verder geeft hij aan dat adviseurs terughouden zijn met het 
toepassen van HNT. 
 

- Waarom kiest u ervoor om luchten boven het scherm maar in geringe mate toe te passen? 
65% past dit toe tot in zeer sterke mate   

Het advies van de adviseur is bepalend, ook is een pygeometer eigenlijk noodzakelijk. Hierover 
beschikt hij momenteel nog niet. Verder geeft hij aan dat adviseurs terughouden zijn met het 
toepassen van HNT. 
 

- Ongeveer 80% van de respondenten beschikt over (meetbox boven scherm, PAR-meter, RV-
meter buiten, planttemperatuur meter) 50% hiervan past het ook toe in de teelt. U behoort 
tot de 30% die de meetbox boven het scherm in geringe mate toe. Waarom past u dit niet 
meer toe in uw teelt?  

Kennis van de sensoren en hoe je ermee moet werken is vaak de beperkende factor denk meneer. 
Verder is de rol van de adviseur ook erg belangrijk, maar zij laten het een beetje liggen. 
 

- Waarom denkt u dat 20% die beschikken over de horizontale/verticale ventilatoren dit niet 
toepassen?   

Ze weten niet hoe ze het moeten gebruiken. Wederom een gebrek aan kennis en goed advies. 
 

- 75% past de variabele minimumbuis toe voor luchtbeweging te stimuleren. Hier behoort u 
ook tot. Waarom past 25% dit niet toe verwacht u?  

In mindere mate van belang voor andere telers denkt de respondent. En onwetendheid. 
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- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee?  

Bij het bedrijf komt een particuliere teeltadviseur. Deze geeft niet of nauwelijks advies over HNT. Dit 
mist meneer wel een beetje, maar daarbij heeft hij zelf ook nog onvoldoende kennis om diepgaande 
gesprekken te voeren over HNT. Meneer geeft aan dat zijn klimaat techniek leverancier wel veel 
kennis heeft over HNT en dat zijn dat wel op aan sturen bij de aanschaf en dat zij ook advies geven 
om HNT technisch te ondersteunen. 

 
- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie?  

Meneer geeft aan dat hij graag het scherm zou willen gaan sturen op basis van uitstraling, maar 
hiervoor heeft hij meer kennis nodig. Deze kennis moet worden aangeleverd door de teeltadviseur. 
Een grote slag kan gemaakt worden bij de advies sector geeft de respondent aan. 
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))?  
Wel mee bekend maar meneer geeft aan dat hij hier nog niet of nauwelijks op stuurt. Hij stuurt 
momenteel nog meer op AV, RV en VD. In de toekomst staat hij wel open om meer te gaan sturen op 
VPD. 
 
Investeren/ sensoren   

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?   
Meneer geeft aan dat hij veel kansen ziet bij het autonoom telen van gewassen. Plantmeters en 
sensoren hebben zeker de toekomst maar hij geeft hierbij wel de kanttekening dat we niet moeten 
gaan focussen op 1 meter/ sensor voor de hele kas. Dit zou te veel risico’s met zich meebrengen. 
Wanneer er dan een afwijking ontstaan wordt de gehele kas daarop afgerekend en daarop gestuurd. 
 

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken?  
Planttemperatuur, pygeometer en de warmte beeld camera hebben de voorkeur aldus het bedrijf.  
 

- Waarom kiest u ervoor om bijvoorbeeld alleen te investeren in de Pyrgeometer? De RV-
meter buiten, PAR-meter en de planttemperatuurmeter beschikt ongeveer 80% van de 
tomaten respondenten over.  Hiervan past 50% het ook toe. 

Hiermee wil meneerhet energieverbruik verminderen door meer te schermen.    
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren?  

Belichting puur LED en uitbreiden. 
 
Implementatie 

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT?  

Het heeft meer tijd nodig en er moet meer natuurkundig inzicht komen bij alle telers. Geleidelijk zullen 
meerdere ondernemers om gaan, als je eenmaal ziet dat de resultaten verbeteren.  
 

- Waarom lukt het (niet) om vorm te geven aan HNT op het moment?  
Er moeten eerst meer resultaten komen en het moet meetbaar worden voor dat tuinders het meer 
gaan toepassen geeft meneer aan.  

 
- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 

Er zijn telers die verder zijn en er zijn ook telers die nog niet weten wat HNT is en er ook nog niets mee 
doen. Meneer geeft aan dat hij gemiddeld zal zitten met het implementeren van HNT tegen over 
collega telers. 
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- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?   

Meer kennis en meer tijd is nodig om HNT verder toe te passen geeft meneer aan. 
 

- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven?  

De adviseur zou meer kennis moeten hebben over HNT geeft de respondent aan. 
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?   

De bronnen die er momenteel zijn (KAE, GTN en WUR) zijn goed alleen moet er meer reclame 
gemaakt worden. En het moet gepromoot blijven worden elke keer weer opnieuw aldus het bedrijf.. 
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken?  

Teelt gegevens moeten meer vergeleken worden en het moet nog meer met elkaar vergeleken 
worden. Er moet een standaard komen voor klimaatgegevens zodat het makkelijker met elkaar 
vergeleken kan worden. 
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Interview 2: 
 
Segment: Glasgroenten 
Teelt: Paprika 
Oppervlakte: 28 ha 
 
HNT:   

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het toe te passen in geringe mate? Vanwaar 
de keuze voor geringe mate? (Kennis, houding en gedrag) 

Meneer gaf aan het in geringe mate toe te passen aan de hand van de verschillen in de cursusgroep. 
Er zijn namelijk een aantal paprika tuinders die er al veel verder mee zijn. De huidige manier bevalt 
echter prima, kwaliteit is goed, doel is om langzaamaan kleine stappen te maken en meer volgens de 
principes van HNT te gaan telen. Proefsgewijs steeds meer toe te passen en de redenen achter de 
methodieken ook te snappen.  
 

- 75% van de paprika tuinders past schermen tegen uitstraling toe, u past dit toe in zeer 
geringe mate. Waarom kiest u ervoor om maar in zeer geringe mate te schermen tegen 
uitstraling?   

Meneer gaf aan het in zeer geringe mate toe te passen omdat dit op basis is van het vertrouwde 
gevoel zoals het altijd is gedaan. Bij schermen is het je past het toe of niet, het scherm is open of 
dicht. Meneer gaf daarbij ook aan hij niet goed weet wanneer het juiste moment is om te schermen 
tegen uitstraling, hier heeft hij nog meer kennis voor nodig zij hij.  
 

- 80% van de paprika tuinders heeft een meetbox boven het scherm, hiervan past 60% het ook 
toe, u ook. Waarom denkt u dat de andere 20% het niet toepast?   

Meetbox boven het scherm is volgens meneer niet onmisbaar. Bij de kwekerij hebben ze niet op alle 
locaties een meetbox boven het scherm. Maar je moet weten hoe het werkt, je moet het snappen en 
het moet ook kloppen met wat je wil doen en doet.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vindt u dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

 Er komen bij de kwekerij diverse teeltadviseurs. Maar hier zit ook verschil in met betrekking tot 
advies van HNT. Er komt langzaam wel meer discussie in over HNT met de teeltadviseurs. Maar de 
teeltbegeleiding op zich is goed. Soms wel het idee dat je de teeltadviseur ook mee moet opleiden met 
betrekking tot HNT. Het verschil tussen nu en drie jaar geleden is positieve verandering.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie?  
Schermen tegen instraling, misschien soms te makkelijk het scherm laten dicht lopen, of juist niet. 
Door de adviseur wordt hij hierin niet geadviseerd. Meneer gaf aan het liefst meer kennis te krijgen 
hierover door bijvoorbeeld de teeltadviseur of door een thema middag met betrekking tot schermen.  
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))?   
Meneer gaf aan bekend te zijn met het VPD. Maar hij gaf ook aan het niet toe te passen binnen de 
teelt omdat hij eigenlijk ook niet wist waar hij dan het klimaat op moest sturen.  
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Investeren/ sensoren   
- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc? 

In HNT ziet meneer een snelle verandering met sensoren en camera’s. Een camera kan altijd hetzelfde 
perspectief bieden, is 24/7 beschikbaar. Het enige nadeel is dat je er waarschijnlijk meerdere nodig 
hebt om een betrouwbaar beeld te kunnen krijgen.   
 

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken?  
Er zijn enkele sensoren die meneer er in de toekomst graag bij wil hebben namelijk de meetbox boven 
het scherm, Pyrgeometer, warmtebeeld camera. Dit zullen in de toekomst de handvaten vormen die 
kunnen aangeven wanneer de plant  het moeilijk heeft.  
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren?  

Meneer gaf aan bereid te zijn om te investeren in een dubbelscherm maar ook in de Pyrgeometer. 
Hier beschikte hij nog niet over.  
 
Implementatie   

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT?  

Er kunnen een aantal redenen zijn waarom het een kwart van de respondenten/tuinders niet lukt om 
vorm te geven aan HNT. Ze zijn vertrouwd met de huidige strategie en daar gaat het ook goed mee. 
Andere reden kan zijn dat ze al op leeftijd zijn en daardoor niet meer de behoefte hebben om iets 
nieuws toe te passen of zich daarin te gaan verdiepen. Tot slot zou een reden kunnen zijn dat ze 
oudere glasopstanden hebben die minder geschikt zijn om te telen met behulp van HNT.  
 

- Waarom lukt het (niet) om vorm te geven aan HNT op het moment?  
Op dit moment lukt het nog niet om optimaal te telen volgens HNT. Binnen het bedrijf heeft tot op 
heden alleen meneer de cursus van HNT gedaan. Maar op de planning staat ook dat de dagelijkse 
teeltmensen de cursus moeten gaan volgen, hierdoor zal er vervolgens ook mee geteeld gaan worden 
met HNT.  
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie?  
Op dit moment gemiddeld, ongeveer hetzelfde als hun. Het ene bedrijf past het al meer toe als de 
andere. En zo zijn er ook bedrijven die HNT nog helemaal niet toepassen.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?   

Er is vooral behoefte aan het finetunen van de schermen, het goed in te stellen, wanneer in te stellen. 
Priva biedt hier ook al cursus en trainingen in aan, maar als er specifieke themabijeenkomsten zouden 
zijn zou dit nog meer helpen om het meer te kunnen doorvoeren. Hierin is dus meer begeleiding nodig 
om het te kunnen doorvoeren.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen? 

De beschikbaarheid van de bronnen is goed en juist. Wat je nodig hebt kun je goed en makkelijk 
vinden. Hierin is GTN ook niet opdringerig.  
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- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?   

Om de vervolgstap richting HNT te verkleinen is het van belang dat meer personen de cursus HNT 
gaan volgen, hierdoor de materie beter gaan snappen en het daardoor ook beter kunnen gaan 
toepassen. Dit kan vervolgens specifiek in teelt gerelateerde cursussen worden besproken hoe het 
beste de bepaalde zaken toegepast kunnen worden en hoe mede tuinders het al toepassen.  
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Interview 3: 
 
Segment: Potplant Bloeiend/ blad 
Teelt: Groenteplanten en perkgoed 
Oppervlakte: 8 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het toe te passen in geringe mate? Vanwaar 
de keuze voor geringe mate? (Kennis, houding, gedrag) 

Reden hiervoor om in mindere mate aan te kruisen was omdat de teelt zich minder leent voor HNT.  
 

- 90% past schermen tegen uitstraling toe in de teelt, u ook. Waarom denkt u dat 10% het niet 
toepast? 

Ik denk dat er bij de 10% een gebrek aan kennis is, onwetendheid hoe toe te passen. Daarnaast 
ontbreekt de techniek misschien op de bedrijven.  
 

- Luchten boven het gesloten scherm wordt voor 60% toegepast, waarom past de andere 40% 
het niet toe denkt u? 

Ik denk dat er bij de 40% een gebrek aan kennis is, onwetendheid hoe toe te passen. Daarnaast 
ontbreekt de techniek misschien op de bedrijven. Daarnaast weten of kunnen ze misschien niet het 
verschil tussen kas temperatuur, buitentemperatuur en temperatuur boven het scherm monitoren, 
hierdoor is het ook lastiger om dit toe te kunnen passen.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

Op deze locatie komt er geen teeltadviseur, maar hier zou wel een markt liggen als je een goede 
teeltadviseur hebt die ook achter HNT staat en het ook goed weet toe te passen of hierin goed advies 
kan geven.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Meneer gaf aan HNT hap klaar te brengen makkelijker zou zijn, in de praktijk met studie of 
excursieclubs waarbij makkelijker met elkaar dingen bediscussieerd kunnen worden. Meneer gaf aan 
de temperatuur boen het scherm of PAR-meter je hierdoor ook beter het scherm dicht kan sturen.  
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Meneer gaf aan bekend te zijn met VPD, maar het niet te gebruiken omdat hij niet echt weet hoe hij 
het toe kan passen.  
 
Investeren/ sensoren  

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?   
Kansen zijn er vooral door dat er meer een nieuwe kennis beschikbaar is. Hierdoor wordt het telen 
minder gedaan op basis van groene vingers maar wordt er ook meer onderbouwd. Met meerdere 
sensoren kan er ook beter gemonitord worden en kan er beter gestuurd worden.  
 

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
Sensoren waar in de toekomst in geïnvesteerd zou kunnen worden zijn Pyrgeometer, meetboxen maar 
ook de fotosynthese meter. Hiermee kan de stand van de huidmondjes ook goed gemonitord worden.   
 

- Waarom is de PAR-meter interessanter voor uw teelt dan bijvoorbeeld Meetbox boven het 
scherm, RV-meter buiten, planttemperatuur meter? 

De PAR-meter gebruik je iedere dag om bijvoorbeeld aan de hand daarvan te schermen.  
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- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 

te investeren? 
Meneer gaf aan dat het niet nodig is om te investeren in een ontvochtigingsapparaat. Het 
energieverbruik is al erg laag en dit kan niet veel verder worden verlaagd door een 
ontvochtigingsapparaat. Wel zou hij investeren in de diverse sensoren.  
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Meneer gaf aan het mogelijk ligt aan de leeftijd van de telers. Als ze van de oudere generatie zijn 
vinden ze het vaak goed en willen ze geen nieuwe dingen meer wijzigen of aanleren voor enkele jaren. 
Het is een uitstervend beroep.  
 

- Waarom lukt het (niet) om vorm te geven aan HNT op het moment? 
Reden waarom dat het op dit moment nog niet heel erg lukt om vorm te geven aan HNT is omdat het 
energieverbruik al erg laag is, het is dus lastig om nog meer te kunnen besparen.  
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
Meneer denkt dat zij in de voorhoede zitten met betrekking tot het toepassen van HNT binnen het 
bedrijf. Meestal zijn het oudere collega’s die er geen interesse in hebben of het gebrek aan kennis 
hiervan hebben.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

De behoefte ligt volgens meneer vooral aan het overdragen van de kennis. Er is veel kennis maar die 
moet ook goed overgebracht worden, dit kan alleen door het continu blijven herhalen van de 
informatie. Hierin zouden studieclubs of iets in die richting ook helpen. Hoe andere het toe passen of 
hoe het beter toegepast kan worden.  
 

- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven? 

Meneer geeft aan een voorstander te zijn van een groep telers 2 keer per jaar bij elkaar te laten 
komen met onderwerpen die spelen bij HNT en die praktisch zijn waarbij alles weer uitgelegd wordt 
en hoe toe te passen, waar ze tegenaan lopen en dergelijke.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

De beschikbaarheid van de bronnen is goed, zeer goed aanbod. Hierin valt weinig meer te halen. KAE 
is een goede kennisbron. Het ligt nog aan een stuk communicatie overdracht, dit kan nog beter. 
Kleinere studieclubs op basis van teelt spelen hierbij een positieve rol en kunnen hier goed aan 
bijdragen.  
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Om de vervolg stap te verkleinen zijn gewas specifiek kennis en communicatie overdracht nodig. Eerst 
de cursus globaal volgen met verschillende teelten bij elkaar. Gevolgd door specifieke cursussen per 
gewas. Dan volgt er ook meer discussie en wordt de kennis nog beter overgedragen.  
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Interview 4: 
 
Segment: glasgroenten 
Teelt: Komkommer 
Oppervlakte: 8 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het toe te passen in geringe mate? Vanwaar 
de keuze voor geringe mate? 

Meneer geeft aan dat hij de basiscursus HNT heeft gevolgd en een aantal jaar later nog eens de 
vervolgcursus van HNT gevolgd heeft met een groep komkommer telers. Hij geeft aan dat hij gebruik 
maakt van sommige toepassingen van HNT in zijn teelt strategie, maar dat hij niet alles toepast. Hij 
vindt namelijk dat wanneer je exact de technieken van Peter van Weel toepast dat het gewas een 
beetje slapjes en waterig komt te staan. Hij wil eerst meer testen en dan langzaam meer gebruik 
gaan maken van HNT. 
 

- 65% past schermen tegen uitstraling toe, tot in sterke mate. Hier behoort u ook tot. Waarom 
denkt u dat de overige 35% het niet toepast?  

Hij denkt dat andere telers vertrouwen hebben in hun huidige strategie en in mindere mate 
vertrouwen hebben in een andere vorm van telen. Het heeft tijd nodig en er moeten meer resultaten 
zichtbaar zijn voordat sommige ermee gaan testen. 
 

- 84% past luchten boven het gesloten scherm toe zonder kier, hier behoort u ook tot. 
Waarom denkt u dat de overige 16% het niet toepast?  

Er zijn telers die heilig geloven in kieren op vocht. Deze telers gaan ook niet snel testen met luchten 
boven het scherm zonder te kieren.  
 

- 75% beschikt over meetbox boven het scherm/RV-meter en 50% past dit ook toe, u ook. 
Waarom denkt u dat 25% het dan niet of nauwelijks gebruikt? 

Hij geeft aan dat hij wel naar de meetbox boven het scherm kijkt maar er niet echt op stuurt. Hij geeft 
aan dat hij meer regelt op instraling, dit zullen de meeste komkommer telers beamen. 
 

- Waarom pas je de RTR-regeling maar in zeer geringe mate toe? 73% van de respondenten 
past hem toe en 16% niet. 

Hij geeft aan dat hij er nog geen goede ervaringen mee heeft. Dit komt wellicht ook doordat hij niet 
echt weet hoe hij het toe moet passen en uit moet lezen. Wellicht zou er meer kennis moeten worden 
gedeeld over de RTR-regeling. 
 

- 80% beschikt over horizontale/ verticale ventilatoren. Waarom heb jij de keuze gemaakt om 
er tot op heden (nog) niet in te investeren? 

Deze teler beschikt er wel over, vraag verkeerd gelezen. Hij geeft aan dat er een veel gelijker klimaat 
in de kas is en raad het elke teler aan. Waarom andere telers ervoor kiezen om het niet te doen weet 
hij niet. 
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

De adviseur heeft wel kennis over HNT maar in mindere mate. Hij moet soms zelf de adviseur wijzen 
op technieken van HNT. De adviseur staat er zeker wel voor open. 
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Wat zijn de grenzen van het luchten boven het doek? Hij geeft aan het nu meer op gevoel te doen. 
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- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
De respondent geeft aan dat hij er wel mee bekend is maar niet weet hoe hij ermee moet werken. 
Hierover moet meer kennis verstrekt worden! 
 
Investeren/ sensoren  

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?  
De respondent ziet erg veel kansen in sensoren en meters. Het geeft de teler meer houvast en hoeft 
minder in de kas te komen om hetzelfde resultaat te kunnen behalen.  
  

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
Sapstroom, Diameter stengel, verticale vocht meting, wegen van de matten, andere sensoren en 
elementen meting in de mat. 
 

- Waarom bent u niet bereid om te investeren in andere sensoren? (bijvoorbeeld 
planttemperatuur meter) 

Je kunt er vaak te weinig mee. Je verzamelt veel informatie maar doet of kan er weinig mee.  
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

Bodemsensoren lijken in de toekomst meerwaarde te kunnen geven voor de komkommer teelt. 
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Zijn er onbekend mee en de wil om iets nieuws te leren is er vaak niet. Sommige telers zijn traditioneel 
en blijven dit ook. Koude teelten minder directe besparing dus dan is de motivatie ook minder. 
 

- Waarom lukt het (niet) om vorm te geven aan HNT op het moment? 
Veel zijn er aan het testen en dat heeft tijd nodig. Herhaling van de cursus is van belang. Dit moet je 
eigenlijk jaarlijks of tweejaarlijks bijhouden. 
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
Er zijn telers die er niets mee doen maar dit wil zeker niet zeggen dat ze slecht telen. In tegendeel zelfs 
het zijn vaak goede telers, maar hoelang blijft het duurzaam voldoende? 
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

De informatie moet goed bereikbaar blijven. Broeikoppen onderzoek zou perfect zijn. 
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

De informatie is er alleen meer reclame maken en nog meer promoten. 
 
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Nog meer kennis en langzaam meer vertrouwen creëren. Zorgen dat met de juiste resultaten 
personen worden overtuigd om HNT meer te gaan toepassen.  
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Interview 5: 
 
Segment: Glasgroenten 
Teelt: Komkommer 
Oppervlakte: 10 ha 
 
HNT:   

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het gedeeltelijk toe te passen. Vanwaar de 
keuze voor gedeeltelijk toe te passen in te vullen? (kennis, houding, gedrag) 

Keuze voor gedeeltelijk toe te passen is te verklaren doordat met bepaalde aspecten wel en andere 
aspecten nog niet volgens HNT wordt geteeld. Er wordt veel vochtiger geteeld en meer gestuurd op 
AV, hierbij wordt ook bij een gedeelte van de kassen met een ontvochtiger gewerkt en andere kassen 
nog niet. Daarnaast wordt er minder geteeld met behulp van de temperatuur integratie. 
 

- 65% past schermen tegen uitstraling toe, tot in sterke mate. Hier behoort u ook tot. Waarom 
denkt u dat de overige 35% het niet toepast?   

Meneer geeft aan dat hij denkt dat het komt doordat deze personen er geen kennis over hebben. Of 
er niet in geloven, ze missen de overtuiging en het aantonen ervan.  
 

- 84% past luchten boven het gesloten scherm toe zonder kier, hier behoort u ook tot. 
Waarom denkt u dat de overige 16% het niet toepast?   

Ook gedeeltelijk weer gebrek aan kennis. Maar luchten boven het scherm is wel niet altijd beter en 
het brengt ook risico’s met zich mee. Op bepaalde tijden op een dag is het niet beter om dat te doen.  
 

- 75% beschikt over meetbox boven het scherm/RV-meter en 50% past dit ook toe, u ook. 
Waarom denkt u dat 25% het dan niet of nauwelijks gebruikt?  

Meneer geeft aan dat hij denkt dat het komt doordat deze personen er geen kennis over hebben. Of 
er niet in geloven, ze missen de overtuiging en het aantonen ervan.  
 

- 79% beschikt over horizontale/verticale ventilatoren, 63% past deze ook toe in de teelt. 
Waarom denkt u dat 16% het niet of nauwelijks toepast/  

Luchtstroming is altijd positief. Maar als je tegen de grens aan zit met betrekking tot het vocht dan 
krijg je ook te maken met risico’s zoals condensatie. Hier moet je durven om op de grens te zitten 
want je kunt makkelijker virussen krijgen. 
 

- 73% van de respondenten past de RTR-regeling toe. 15% past de RTR-regeling niet of 
nauwelijks toe, waar ligt dit aan denkt u?  

Meneer geeft aan dat hij denkt dat het komt doordat deze personen er geen kennis over hebben. Of 
er niet in geloven, ze missen de overtuiging en het aantonen ervan. Hij geeft wel aan niet gebruik te 
maken van de automatisch RTR-regeling in de klimaatpc. Je hebt soms in de ochtend anders het risico 
op condensatie.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee?  

Er komt een teeltadviseur op het bedrijf. Adviseur stond op het begin niet achter HNT. Maar nadat hij 
de cursus had gevolgd en ook de vooruitgang ziet bij kwekers komt het langzaam wel mee. Nu 
adviseert hij ook steeds meer op uitstraling.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie?  
Zorgen dat er een goede juiste regeling komt. Komt fase dat het doek open moet dus dat je niet meer 
moet luchten. Maar wanneer dat is is, de vraag. 
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- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))?  
Ja, meneer is bekend met het VPD. Staat ook op de klimaat computer maar doet er verder niks mee. 
Sturing op VD en AV, kijken aar het AV in het scherm. Geen idee wat de cijfers van het VPD precies 
zeggen en hoe erop gestuurd moet worden.  
 
Investeren/ sensoren   

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?    
Vooral weten wanneer het gewas condensatie kan krijgen, zo verklein je de kans op ziekten. 
Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken?  
Sensoren zijn vooral plantsapstroommeter, maar ook planttemperatuurmeter en warmte beeld 
camera.  
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren?  

Bereid om in alle drie de camera’s te investeren.  
  
Implementatie   

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT?  

Gebrek aan kennis, niet kunnen en/of willen begrijpen van de natuurkunde. Maar het kan ook als je 
op leeftijd bent je het niet meer wilt leren en het wel goed vind geweest zo.  
Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie?  
Geen idee hoe ze het nu doen. Verschillende passen het helemaal toe, andere gedeeltelijk en sommige 
niet. Iedereen is er vrij in om het te gebruiken zoals ze willen.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?   

Momenteel vooral met scherm open of dicht doen, wanneer is het juiste moment. Hoe is het beste 
technisch het regelen. Hoe wil en kun je de plant generatiever telen. Cursus van HNT bij wonen is 
weer is interessanter in een groep.  
 

- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven? 

Voldoende informatie aanwezig, maar hij mist discussie met collega’s over het toe te passen van HNT 
op het moment. Kleine groepsdiscussies en kennis/ervaring delen en uitwisselen.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?   

Overbrengen van kennis door iemand in kleine discussies moet vertellen hoe en wat er speelt. Kennis 
overbrengen, niet alleen lezen maar in kleine groepen uitleggen. Regionaal de cursus geven.  
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?   

KAE moet het nog meer gaan promoten en eventueel regionaal groepsdiscussie op gaan zetten zodat 
het onderwerp vaak besproken gaat worden in de sector. 
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Interview 6: 
 
Segment: glasgroenten 
Teelt: Paprika 
Oppervlakte: 100 ha 
 
HNT:  
 

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het toe te passen in geringe mate? Vanwaar 
de keuze voor geringe mate? 

We moeten binnen het team meer bewust worden van de mogelijkheden met het toepen van HNT. 
Ook moet het meer meetbaar worden waardoor telers er meer handvaten van krijgen bij het sturen 
van de teelt. We blijven het stap voor stap testen en langzaam voeren we HNT steeds meer door in 
onze strategie geeft de respondent aan. 
 

- 75% van de paprika tuinders past schermen tegen uitstraling toe, u ook. Waarom denkt u dat 
de andere 25% het niet toepast?  

Beperkte kennis over HNT en ze denken vaak van het gaat toch al jaren goed zo waarom moeten we 
dan iets veranderen. 
 

- 80% van de paprika tuinders heeft een meetbox boven het scherm, hiervan past 60% het ook 
toe, u ook. Waarom denkt u dat de andere 20% het niet toepast?  

Sinds kort gebruiken we de meetbox boven het scherm meer en meer. We zien dat het vaak koeler is 
boven het scherm en dat we hier wel wat mee kunnen. Eerst meer bewustwording en dan steeds 
meer toepassen. 
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

De teeltadviseur die bij 4evergreen komt adviseert niet over HNT. Dit betekent niet dat hij er niet voor 
open staat, maar hij heeft er zelf weinig kennis van. Wel houdt hij het bedrijf scherp wanneer ze een 
nieuw onderdeel van HNT toe willen passen wordt dit eerst bediscussieerd met de teelt voor lichter en 
geeft hij er zijn mening over. Zo wordt het bedrijf wel altijd scherp gehouden met de stappen die ze 
willen zetten. 
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Het bedrijf geeft aan zat ze meer zouden willen weten over het schermen op vocht. Momenteel 
scheren ze op uitstraling. Ze zouden in de nabije toekomst liever willen gaan schermen op vocht. 
Hiervoor willen ze eerst meer kennis ontwikkelen zodat ze wel overwogen stappen kunnen zetten 
richting het schermen op vocht. 
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Weet wat het is maar doe er niks mee. Weet niet exact hoe hij het moet of kan gebruiken en stuurt 
momenteel op VD en AV. 
 
Investeren/ sensoren  

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?   
Het bedrijf geeft aan dat ze graag een luchtsnelheidsmeter voor tussen het gewas zouden willen 
hebben. Deze zijn er wel maar de meter moet hele kleine verschillen kunnen aantonen en dus heel 
secuur kunnen meten. Met deze meter kunnen ze in de zomer sturen op minder lucht beweging en in 
de winter sturen op meer lucht beweging. 
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- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
30MHZ hangt er nu net in eerst een kijken wat dat oplevert. Daarna wellicht een warmtebeeld 
camera en infrarood planttemperatuur meter en overal een meetbox boven het scherm plaatsen. 
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

Zoals hierboven benoemd en beschreven. Verder bleek uit het verleden dat een plantsapmeting wel 
wat interessante metingen heeft opgeleverd waardoor ze ook wel het een en ander hebben 
aangepast in de teelt strategie maar daarna was het effect van de meting ook weg. Ditzelfde gelde 
voor de luchtkwaliteit meter. Eerst een mooi resultaat mee behaald maar daarna levert het niks meer 
op. 
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Ze pakken zich er vaak niet de tijd voor ze zien de meerwaarde er niet van in. Het gaat al jaren zo 
goed, waarom dan aanpassen. Maar langzaamaan als ze goede resultaten zien bij andere zullen ze 
hier ook sneller omgaan naar HNT.  
 

- Waarom lukt het (niet) om vorm te geven aan HNT op het moment? 
Eerst een stuk bewustwording creëren onder de telers. Eerst moet met de cursus andere kennis 
worden bijgebracht, vervolgens moeten ze het snappen, er overtuigd van raken. Dan de resultaten 
zien bij andere en gedeeltelijk langzaam meer toepassen. Het heeft gewoon tijd nodig! 
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
Er zijn bedrijven die verder zijn en er zijn bedrijven die minder ver zijn. De respondent geeft aan dat hij 
zijn teeltstrategie moet waarborgen en niet zomaar grote stappen kan zetten, daarvoor is het risico te 
groot binnen het bedrijf. 
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

De extra cursus die we intern gaan volgen. Dus hierdoor ook meer kennis, meer tijd en meer 
overtuiging door resultaten. 
 

- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven? 

Strategie die aangehouden kan worden moet duidelijker worden. Er zou meer advies moeten worden 
gegeven op het bedrijf gericht.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

De huidige bronnen die er zijn volstaan, maar wellicht zou er meer reclame gemaakt moeten worden. 
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Zo doorgaan, de jonge generatie mee krijgen met HNT dan heeft het alleen maar tijd nodig voordat 
HNT meer en meer toegepast zal worden. Het moet langzaam meer toegepast worden en hiervoor is 
tijd en overtuiging nodig door bij voorbeeld meer kennis/ resultaten deling. Met bijvoorbeeld kleine 
proeven studenten er ook bij betrekken en laten toepassen bijvoorbeeld op scholen.  
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Interview 7: 
 
Segment: Glasgroenten 
Teelt: Tomaat 
Oppervlakte: 15 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het gedeeltelijk toe te passen. Vanwaar de 
keuze voor gedeeltelijk toe te passen in te vullen? 

Meneer geeft aan het gedeeltelijk toe te passen omdat waar zij in geloven, schermen tegen 
uitstraling, kieren boven gesloten scherm, ze dat ook toepassen. De perfecte groei voor de plant is 
niet altijd de perfecte groei voor de productie. Vandaar de keuze voor gedeeltlijk toe te passen.  
 

- 60% past schermen tegen uitstraling toe, tot in sterke mate. Hier behoort u ook tot. Waarom 
denkt u dat de overige 40% het niet toepast?  

Meneer denkt dat dit te wijten is aan het feit dat ze er mogelijk niet in geloven. Of het niet helemaal 
snappen. De afgelopen jaren is er al veel veranderd, je moet het snappen, erachter staan en erin 
geloven.  
 

- 60% past luchten boven het gesloten scherm toe zonder kier, hier behoort u ook tot. 
Waarom denkt u dat de overige 40% het niet toepast?  

Vroeger als je ging schermen koste het de productie. Je moet het eerst zien, en de resultaten ook 
voordat je het gaat toepassen. Het zal voor een deel ook onwetendheid zijn.  
 

- Ongeveer 80% van de respondenten beschikt over (meetbox boven scherm, PAR-meter, RV-
meter buiten, planttemperatuur meter) 50% hiervan past het ook toe in de teelt. U behoort 
hier ook toe. Waarom denkt ut dat de andere kwekers het niet toepassen?  

Je moet het eerst zien, en de resultaten ook voordat je het gaat toepassen. Het zal voor een deel ook 
onwetendheid zijn. Veel sensoren zijn nog niet hufterproof. Ligt eraan waar de camera staat 
opgesteld. Buiten RV is bijvoorbeeld al betrouwbaarder dan bijvoorbeeld camera binnen.  
 

- Waarom denkt u dat 20% die beschikken over de horizontale/verticale ventilatoren dit niet 
toepassen?  

Geen idee, dit is zonde van de investering als je die hebt hangen maar je past het niet toe.  
 

- 75% past de variabele minimumbuis toe voor luchtbeweging te stimuleren. Hier behoort u 
ook tot. Waarom past de 25% dit niet toe verwacht u? 

Wij passen het ook niet altijd toe, het is namelijk afhankelijk van de situatie. Passen wel steeds meer 
de variabele minimumbuis toe. De denkwijze is daarbij niet zwart/wit. Degene die het niet doen zullen 
verwacht meneer oudere personen zijn.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

Ja er komt een teeltadviseur. Hij stimuleert sommige dingen wel, andere dingen niet. Hij pakt eruit 
wat van toepassing is voor hun en waar hun zelf ook in geloven.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Wat zijn de effecten wanneer nu wel of wanneer niet. Waar is de scheidingslijn om te gaan schermen. 
Wat is het perfecte moment, als de kop zwak is moet het scherm open als de kop sterk is moet het 
scherm dicht. Maar wanneer is nu het perfecte moment.  
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- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de belichtingsstrategie 
Momenteel schakelen ze snachts altijd eerst op naar 50% en een uur later naar 100%. Maar wanneer 
is het juiste moment om op te schalen? Dat is de vraag. Verder volgt meneer ook de ontwikkelingen in 
LED, met name hybride heeft eerder de voorkeur.  
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Meneer geeft aan bekend te zijn met het VPD. Maar er niks mee te doen. Stuurt nu vooral op AV. 
Weet niet precies hoe het getal werkt. Wat het begrip verder doet en weet ook niet hoe hij erop moet 
sturen.  
 
Investeren/ sensoren  

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?   
Meneer ziet zeker kansen in sensoren in de toekomst. Deze sensoren moeten echter wel hufterproof 
zijn, ze moeten het juiste meten, tegen een stootje kunnen en praktisch blijven. Je krijgt veel 
informatie uit sensoren, zal alleen maar meer worden, maar je moet ook weten wat je ermee kunt 
doen, hoeveel heb je er nodig.  
 

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
Stengeldiameter, weegschalen, meetboxen boven het scherm, warmtebeeldcamera. Ze moeten 
praktisch werken en hufterproof zijn.  
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

Bereid om te investeren in advies aan de hand van sensoren. Hierdoor nog gerichter de teelt kunnen 
sturen. Maar dat gaat alleen als de camera’s hufterproof zijn en betrouwbaar.  
 

- Waarom bent u niet bereid om data te delen met uw concollega’s/onderzoeks/instellingen? 
Meneer geeft aan bereid te zijn om data te delen. Binnen hun telersvereniging gebeurt dit ook. Het 
mag alleen intern gedeeld worden. Anders kan iedereen met deze data in de toekomst tomaten telen 
en dat is niet de bedoeling.  
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Te weinig tijd aan besteden, het nut er niet van inzien. Als je bijvoorbeeld maar 1 locatie hebt en je 
bent al ouder, kan meneer zich voorstellen dat je er geen behoefte aan hebt om iets nieuws te leren 
als het nu allemaal ook nog goed gaat.  
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
Meneer geeft aan dat zij niet vooraan lopen en niet op de top. Maar wel in de voorste regionen en 
meedoen met HNT en waar hun zelf in geloven.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

Je loopt regelmatig tegen onbekendheid aan. Je wil graag nieuwe dingen uitproberen maar je valt in 
het onbekende. Je weet niet altijd wat er precies gebeurt. Je moet er tijd voor vrijmaken, je vergelijkt 
onderling met mede collega’s energie, arbeid en productie en nergens loop je daarbij uit de pas, niet 
bij mensen die HNT volledig toepassen maar ook niet bij tuinders die er niks mee doen en als iets 
werkt en je ziet dat het werkt, is het zo ingevoerd.  
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- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven? 

Meneer geeft aan in het verleden proeven te hebben gevolgd met groepjes. Hierbij heb je de 
discussie, het praktische verhaal en je ziet dingen. Als je het dan ziet werken, geloof je er eerder in en 
pas je het ook eerder toe.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen? 

De cursussen die er zijn en de beschikbare informatie is meer dan voldoende. Maar je moet 
uiteindelijk zelf tijd vrijmaken om de kennis juist op te nemen. Hierbij zijn fysieke besprekingen 
makkelijker en beter dan online.  
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Meer data waarbij bijvoorbeeld meer lijnen gecreëerd worden met wat er zou gebeuren als je het ene 
of het andere toepast. Nu loop je er tegenaan als iets veranderd weet je nooit 100% zeker wat er 
gebeurt.  
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Interview 8: 
 
Segment: Potplant, bloeiend 
Teelt: Phalaenopsis 
Oppervlakte: 10 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT maar het niet toe te passen. Waarom past u HNT 
niet toe? 

Meneer is wel bekend met HNT, maar doet zelf niet volledig de teelt (eigenaar). Zitten in de 
beginfase, cursus gevolgd en gaan nog meerdere mensen in het bedrijf de cursus volgen. 
Phalaenopsis is CAM plant en de ontwikkelingen van HNT lijkt daarin langzamer te gaan. Komt met 
name door gebrek aan kennis over HNT op dit moment. Ook zou de achterban van HNT meer mee 
moeten denken met de kleinere teelten en ook hierin meer kennis moeten ontwikkelen. Collega’s en 
voorlichters zijn er ook allemaal nog niet mee bezig, vandaar dat er wordt gekozen om geen risico te 
nemen. 
  

- 70% past schermen tegen uitstraling toe, 20% past ook toe. U heeft aangegeven het ook toe 
te passen, waarom past de 20% het niet toe denkt u? 

Doen ze wel omdat je anders voorttak kunt krijgen als je het niet doet, dan krijg je een extra tak en 
dat kost extra geld. Bij andere die het niet doen zou het onbekendheid zijn.  
 

- Luchten boven het gesloten scherm wordt voor 80% toegepast in de teelt, 20 past het niet 
toe. U heeft aangegeven het ook toe te passen, waarom past de 20% het niet toe denkt u? 

Met te veel kieren kwam er ongelijkheid in de teelt. Daarom is er ook gekozen om uiteindelijk meer te 
gaan luchten boven het scherm. Zo werd uiteindelijk ongelijkheid voorkomen. Andere passen het niet 
toe omdat het waarschijnlijk ook onwetendheid is. 
 

- Waarom kiest u ervoor om de horizontale/ verticale ventilatoren in zeer geringe mate toe te 
passen en niet meer toe te passen? 40% past dit wel toe in de teelt.  

Het draait omdat het er hangt, beter klimaat wordt bereikt door een beetje kieren in hun optiek. Ze 
draaien al vaak in de teelt.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

Er komen nu tijdelijk twee teelt adviseurs, verschil in inzicht ook in HNT. Maar beide zijn niet hard met 
HNT bezig. Ze zijn er terughoudend mee omdat ze andere dingen in de teelt belangrijk vinden. En met 
nieuwe dingen adviseren nemen ze ook risico’s. Heeft meer tijd nodig om langzaam meer te kunnen 
implementeren. Het zou meneer niks verbazen als er bij CAM planten apart gedeelte van HNT 
bijgesteld zal moeten worden en mogelijk enkele wijzigingen erin. Als teelt goed gaat, gaan er geen 
risico’s worden genomen. Staan er collectief voor open voor onderzoek te laten doen op aparte 
locaties.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Je wil iets dat resultaat geeft, je weet nooit precies welke actie welk resultaat geeft. Daar is 
onderzoek voor nodig. Denk het in Phalaenopsis meer tijd nodig is.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de belichtingsstrategie 
Er zijn onderzoeken geweest om efficiënter te belichten, in de praktijk wordt het allemaal aan de kant 
geschoven maar wordt niet toegepast, je bespaart wel iets maar risico wordt daardoor groter. 
Personen/ ondernemers zullen het waarschijnlijk niet aandurven.  
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- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Ja de respondent en het bedrijf zijn ermee bekend. Die sensoren hebben ze ook beschikbaar. Heeft 
een externe voorlichter veel op benaderd hoe ermee om te gaan. VPD is beetje raar voor CAM-plant 
als huidmondjes dicht zijn. Heeft geen nieuwe inzichten gebracht en huidige manier gaat goed. Doel is 
niet HNT maar het doel is goede planten.  
 
Investeren/ sensoren  

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?   
Je zoekt sensoren die iets opleveren waardoor je beter gaat telen. De bladtemperatuur meter is er al, 
wordt ook toegepast maar komt niet veel uit. Pyrgeometer wordt toegepast. Meerdere sensoren voor 
egaal klimaat te monitoren heb je meerdere goede sensoren nodig.  
 

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
Alleen alles voor egaal klimaat. Ook bereid voor meerdere sensoren toe te passen.  
 

- Waarom bent u niet bereid om nog te investeren in andere sensoren? 
Meneer geeft aan dat ze wel al veel getest hebben met sensoren maar dat je niet elke sensor kan 
gebruiken want dan krijg je zoveel data en je kunt niet alle data gebruiken. 
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

Verleden plantsapanalyse meter gekocht, kun je zien hoe hard plant groeit. Je moet er geld en tijd in 
stoppen om tot goede resulateten te komen.  
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Onbekendheid, gebrek aan tijd en interesse. Als er genoeg bekendheid is en het nut ervan in zien, 
gaan ze die tijd er ook insteken en het ook toepassen.  
 

- Waarom lukt het (niet) om vorm te geven aan HNT op het moment? 
CAM-plant en er daarvoor een aanpassing nodig is in de manier van HNT. Daarnaast moeten 
teeltmensen nog de cursus volgen. Heeft meer tijd nodig, omdat het in deze teelt nog niet voorop 
staat.  
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
Collega kwekers passen het ook allemaal niet toe.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

Heeft tijd nodig dat telers de cursussen doen. En daarnaast zijn er kleine dingen die toegepast kunnen 
worden om dat te optimaliseren. En verder zoek je dingen bij collega’s en onderzoek die worden 
toegepast. Bij meerdere telers de kennis is er niet, na cursus worden ze enthousiast, maar dan 
vervolgens komen de risico’s kijken en moeten ze worden terug geremd.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

Nee alles wat je nodig hebt is beschikbaar. Maar het ligt ook aan teler hoeveel je ermee doet.  
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- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Meer tijd, met voorbeelden bij collega’s en onderzoeksstations. Tonen van resultaten. Rol van 
adviseur is op dit moment ook goed, ze moeten geen risico’s aandragen.  
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Interview 9: 
 
Segment: Snijbloemen 
Teelt: Chrysanten 
Oppervlakte: 20-30 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het in geringe mate toe te passen. Vanwaar 
de keuze voor het in geringe mate toe te passen in te vullen? 

Niet de meest nieuwe technieken aanwezig. Je kunt het zonder investeringen gedeeltelijk toepassen 
en met de klimaatcomputer, maar overdag kun je niet ontvochtigen dus meer kan je niet doen. Je 
kunt beetje met doeken spelen toepassen. In de nieuw te bouwen kas zit het wel allemaal en kunnen 
we het dus meer gaan toepassen. 
 

- 90% past schermen tegen uitstraling en luchten boven gesloten scherm toe, u ook. Waarom 
denkt u dat de laatste 10% het niet toepast?  

Geen idee, warmte overschot en de warmte kwijtraken. Doek niet dicht houden. Uit 
kwaliteitsoogpunt zou meneer het de 10% het zeker willen meegeven om het wel te gaan doen.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

Ja van Delphy komt teeltadviseur. Ze gebruiken het wel, en een adviseur is er ook actief in. En 
adviseert ook om de investeringen te doen. Andere is wat terughoudender om investering te doen. 
Wanneer de investeringen als gedaan zijn is hij zeker niet terughouden met het toepassen van HNT.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Op welke momenten en uitstralingsniveau moet je het doek sluiten combinatie met 
buitentemperatuur. En in de zomertijd in hoeverre kun je het scherm gebruiken behalve boven de 
oogst bloemen en jong gewas of je het scherm gaat gebruiken.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de belichtingsstrategie 
Wordt ook een leerproces. Op beide tuinen komt LED bij dus wordt een leer en experimenteer jaar. 
Wat zijn de presentatie mogelijkheden met LED. 70 umol son- t en 120 umol LED.  
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Wel bekend met het VPD maar niet actief ermee. Werkt er ook niet mee, wel geleerd op cursus maar 
doet er verder niks mee. Stuurt momenteel indirect op AV. Er zouden meer telers gebruik van moeten 
gaan maken dan kan je onderling ook wat gaan vergelijken. Als ik de enige zou zijn die er op gaat 
sturen dan kan ik en mijn teelt adviseurs ook niks vergelijken met andere.  
 
Investeren/ sensoren  

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc.?   
Bekende Airmix of slurven waarmee je gedeeltelijk veel kan ontvochtigen zonder buis.   
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- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
Meer of minder klimaat aanhouden. Warmtebeeldcamera waarbij je visueel temperatuur verschillen 
inzichtelijk te maken. Maken nu ook gebruik van warmtebeeld camera om temperatuur te zien. Zien 
meer verschil in ruimte temperatuur meer dan in planttemperatuur. Pyrgeometer, 
planttemperatuurmeter, buiten vocht meter. Nu wordt het gemeten met airmix meetbox boven het 
doek. Buiten boven het doek kom je nog meer te weten.  
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

De respondent geeft aan dat hij elektronische ontvochtiging niet ziet zitten. Dit komt omdat dit veel 
energie kost en hij wil juist minder energie gaan gebruiken en niet meer. 
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Gebrek aan kennis, of ze hebben de installaties niet. Oudere mensen zouden kunnen denken nog een 
aantal jaren en vind het goed geweest ga geen geld meer investeren of nieuwe kennis leren. Mogelijk 
zou ook de lage energieprijs een rol kunnen spelen.  
 
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
Met de nieuwe tuin worden we voorop loper, veel geïnvesteerd in alle mogelijkheden. Maar met de 
andere locaties gewoon de middenmoot.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

Meer behoefte aan ontvochtigingssystemen op een tuin. Je moet dan anders vochtafvoeren. Met 
ontvochtiging/ airmix zou je dit wel kunnen verhelpen.   
 

- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven? 

Misschien tijd om een vervolgcursus te gaan doen, en bijgestuurd worden. De bedrijfsleider op die 
locatie ook. Scholing en een goede adviseur.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

Delphy improvement centre hadden ze nieuw onderzoeksvoorstel. Meer kijken naar praktijk 
mogelijkheden en niet direct naar energiebesparend. Meer naar hogere lichtniveau ’s onderzoek 
doen. Meer naar de praktijk luisteren met wat er mogelijk is.  
 

- Waarom denk je dat snijbloemen telers minder tevreden over de kwaliteit en 
beschikbaarheid van bestaande bronnen over HNT? 

Geen idee. Zal in HNT-cursus van sierteelt en daar was volop aandacht voor. Grote groentekwekers 
zijn wel heel professioneel overal in dus zij gaan misschien iets verder met de scholing van 
medewerkers en dergelijk en klimaatvergelijkingsgroepen. 
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Geen idee, zit bij de kweker tussen zijn oren. Hij moet het gaan toepassen en kijken wat hij daar met 
zijn middelen kan toepassen. Door adviseurs zullen hun best getriggerd worden daardoor om het 
meer te gaan toepassen.  
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Interview 10: 
 
Segment: Glasgroenten 
Teelt: Komkommer 
Oppervlakte: 10 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het gedeeltelijk toe te passen? Vanwaar de 
keuze voor gedeeltelijk mate? 

Als je 100% wil telen volgens HNT zal je wel een aantal problemen krijgen in de teelt aldus de 
respondent. Je verhoogt waarschijnlijk wel je productie maar je krijgt wel een zwakker gewas, 
kwaliteitsverlies en minder kleur op de producten. Daarom heb ik aangegeven HNT gedeeltelijk toe te 
passen, ik pas toe wat zinvol en goed is voor mijn gewas.  
 

- 65% past schermen tegen uitstraling toe, tot in sterke mate. Hier behoort u ook tot. Waarom 
denkt u dat de overige 35% het niet toepast?  

Onbekend, mogelijk geen pyrgeometer aanwezig. De telers die goed met het klimaat bezig zijn, zullen 
zich er wel bewust van zijn en het ook toepassen.  
 

- 84% past luchten boven het gesloten scherm toe zonder kier, hier behoort u ook tot. 
Waarom denkt u dat de overige 16% het niet toepast?  

Geen idee waarom zij het niet toepassen, mogelijk onbekend of geen kennis over.  
 

- 75% beschikt over meetbox boven het scherm en 50% past dit ook toe, u niet ook. Waarom 
behoren jullie tot de 25% die niet beschikken over een meetbox boven het scherm?  

We beschikken inderdaad niet over een meetbox boven het scherm, we hebben een meetbox buiten 
bij de ontvochtigingsinstallatie hangen. Werken ook meer met ontvochtiging, de investering in een 
meetbox boven het scherm zal er vanzelf wel een keer komen.  
 

- 73% van de respondenten beschikt over de RTR-regeling en past deze ook toe en 16% niet. 
Waarom denk je dat die 16% de RTR-regeling niet toepast? 

Zij passen de RTR-regeling toe op de handmatige manier, ze stellen de RTR in op lichtsom, veel 
mensen werken er op deze manier mee en niet volgens de regeling in de klimaatcomputer. Waarom 
mensen het niet toepassen, ook geen idee, gebrek aan kennis en onwetendheid.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

Er komt een teeltadviseur bij ons op het bedrijf, hij heeft regelmatig zijn bedenkingen bij HNT. Heeft 
de cursus zelf ook gevolgd, geeft soms advies en soms niet. Hij wil het beste eruit halen net zoals de 
telers. 
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Schermen is lastig met kieren en gelijke temperatuurverdeling. Je wilt niet kieren maar eerst luchten 
aan de luwe zijde, het blijft lastig om hier het juiste moment voor te vinden.  
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Ja de respondent is bekend met het VPD. Ze kunnen de VPD ook meten, als de VPD buiten een 
bepaalde lijn komt weet je dat de plant is de stress is. Maar er wordt niet specifiek gestuurd op VPD.  
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Investeren/ sensoren  
- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?  

Sensoren zijn de toekomst. Maar veel sensoren zijn nog in ontwikkeling maar je moet wel kijken en de 
tijd nemen om te wat de gegevens zeggen, hoe je ze moet toepassen. Voor autonoom telen heb je 
veel goede sensoren nodig, maar de mens blijft altijd nodig om het visueel te kunnen beoordelen.  
 

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
Sensoren van Sygro, die komen via de lampen leverancier. Daarnaast digitale camera’s en meters in 
temperatuur op hoogtes met beelden erbij. Alles moet digitaal draadloos worden. Daarnaast 
planttemperatuurmeter en plantsapmeter.  
 

- Waarom bent u niet bereid om te investeren in andere sensoren? (Bijvoorbeeld 
planttemperatuur meter) 

Zoektocht naar juiste sensoren en prijsverschillen zijn hierbij altijd afhankelijk. Nadeel is dat je 
sensoren moet blijven herstellen en goed moet blijven richten op de plant, ze moeten hufterproof zijn. 
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

De respondent geeft aan bereid te zijn overal in te willen investeren als er maar goede en 
betrouwbare data uit gehaald kan worden.  
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Mensen met lampen zijn er in mindere mate mee bezig door de overvloed aan energie. Daarnaast is 
er een groep telers die zeggen ik doe het al jaren zo en het gaat goed zo, maar volgens deze 
respondent zijn er altijd dingen die je kunt leren en optimaliseren. Verder is er ook nog een groep 
oudere tuinders die op leeftijd zijn, zij willen hun laatste jaren niet meer heel veel bijleren en de tijd 
uitzingen. Tot slot heeft het gewoon tijd nodig om langzaam iedereen meer volgens de principes van 
HNT te laten telen.  
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
De respondent denkt dat zij zelf in de middenmoot zitten globaal gezien. Er zijn er die meer HNT 
toepassen maar er zijn ook telers die het minder toepassen. Toen gas zo duur was werd het meer 
toegepast dan nu met de lage gasprijzen. Daarnaast ligt het ook aan de uitrusting die de bedrijven 
hebben.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

Kennis opbouwen, cursussen maar dit moet je zelf doen en er zelf tijd voor maken. Je bent als 
ondernemer met heel veel verschillende processen gelijktijdig bezig.  
 

- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven? 

Je moet alles onderbouwen met data en techniek, zorgen voor goede dashboarden en deze inzichtelijk 
maken. Dan kunnen andere personen makkelijk overtuigd worden en zien ze ook eerder de positieve 
aspecten ervan in.  
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- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

Goed, maar de communicatie en cursussen moeten alles bij de praktijk houden, niet altijd in 
processen denken. Maar zorgen dat het in de praktijk toepasbaar is voor de tuinders, daarnaast 
goede kennisdeling.  
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Resultaten en kennis delen, aandacht maken, voorlichters erbij betrekken. Meeste voorlichters 
hebben inmiddels wel een cursus gehad. Maar je hebt eigenlijk ook steeds meer beeldschermen nodig 
om goede data inzichtelijk te maken en de effecten ervan in te zien.  
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Interview 11: 
 
Segment: Snijbloemen 
Teelt: Chrysant 
Oppervlakte: 10 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het gedeeltelijk toe te passen. Vanwaar de 
keuze voor gedeeltelijk toe te passen in te vullen? 

Wanneer pas je het dan helemaal toe, niemand past het 100% toe, niemand past het 0% toe. Je past 
het toe zoals het bij jou op het bedrijf past. Twee kanten luchten, min mogelijk kieren zijn de 
standaarden die wij altijd gebruiken. In de basis begonnen voor energiebesparing, nu meer gefocust 
op productverbetering, daarom gebruik maken van HNT.  
 

- 90% past schermen tegen uitstraling en luchten boven gesloten scherm toe, u ook. Waarom 
denkt u dat de laatste 10% het niet toepast?  

Fors gaan luchten boven gesloten scherm, goede manier om te ontvochtigen. Geen uitstralingsmeter, 
wel meer gaan schermen in de ochtend en in de namiddag om uitstraling tegen te gaan. Meer 
schermen op instraling dan op uitstraling.  
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

Delphy komt op de tuin, twee wekelijks stekleverancier. Hoe kan het klimaat verbeterd worden en niet 
direct HNT toe te passen. Altijd vanuit kwaliteitsgedachte toe te passen, je loopt het samen door, wat 
gaat er goed, wat gaat er niet goed. In de ochtend te hoog vocht bijvoorbeeld. Dan is het scherm te 
dicht. Meer discussie en gezamenlijk naar een nieuwe strategie.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Energiescherm op 1 locatie, wanneer zou je meer werken met een energiescherm en wanneer werk je 
met beide schermen. Wanneer pas je er 1 toe en wanneer pas je ze beide toe. Wanneer kun je welk 
scherm het beste gebruiken en als het niet volgens wens loopt, hoe kun je dit dan makkelijk 
aanpassen.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de belichtingsstrategie 
Heeft het nut om in de maanden extra bij te belichten in de maanden maart, september, oktober. Ook 
met LED-belichting tot wanneer is het zinvol om bij te belichten en de extra kilo’s te krijgen. Februari – 
april, september en oktober. Standaard spectrum rood en blauw. Stap verder denken, welk spectrum 
hebben we nodig voor Full LED midden in de winter. De perfecte chrysant in bleiswijk en landelijke 
gewas commissie wordt er onderzoek naar gedaan, open communicatie overal in.  
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Ja ben er bekend mee, wordt niet op gestuurd. Kan ook niet uitgelezen worden inde klimaat pc. 
 
Investeren/ sensoren 

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc?   
Qua technieken zijn er de afgelopen jaren forse stappen gemaakt, Airmixen opgehangen goede 
verbetering, betere verdeling van klimaat. Op nieuwste kas LED-belichting met slurven volgens HNT 
veel gestuurd op ontvochtiging en betere verdeling van het klimaat. Continu de plant meter, hebben 
een vaste camera en meet LAI, knopontwikkeling. Goede ontwikkeling, staat alleen in de 
kinderschoenen. Het zijn twee verschillende dingen HNT is vochthuishouding meten op alle mogelijke 
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plekken. Respondent vraagt zich af hoe de planttemperatuur en dergelijke niet snel gekoppeld 
hieraan kunnen worden.  
 

- Welke sensoren hebben uw voorkeur voor in de toekomst erbij te gebruiken? 
Puur een camera, meet steelbreedte, lengte, knopdikte, temperatuur. Een pyrgeometer zou ook nog 
mooie tool zijn voor uitstraling te meten. AV-meting buiten en binnen zijn te klein daar kan de Priva 
ook nog niet op sturen. Dat het verschil automatisch gestuurd kan worden.  
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

Camera en pyrgeometer, er kan dan ook geschermd worden op instraling.  
 
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Het is afhankelijk van welk product je hebt en hoelang je al teelt. Als je iets al jaren doet is het 
moeilijk om te veranderen. Oudere mensen argumenten toespelen, hoe toe te passen.  
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
75% werkt er wel mee, alles wordt wel in verschillende mate toe gepast. De meeste zullen het ook 
toepassen. Vraag is of iedereen bewust ervan is dat het afkomt van HNT, dus iedereen past aspecten 
ervan toe.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan?  

Waar je tegenaan loopt in de teelt. Wat kan er beter in de teelt. Is per bedrijf verschillend, en meer kg 
productie per m2 hebben, hoe hou je dat gezond, is dat voldoende met HNT alleen.  
 

- Waar heb je meer ondersteuning/begeleiding bij nodig om HNT beter te begrijpen, 
vormgeven? 

Puur aan de cursussen, was leerzaam en goed dat je het gedaan hebt. Je leest wel eens iets maar 
daarna zitten er niet veel nieuwe dingen meer in. Als er nieuwe dingen zijn die toegepast kunnen 
worden of vernieuwingen in de klimaatcomputer is het wel van toegevoegde waarde om opnieuw 
cursus te doen.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

Meeste mensen krijgen een vakblad en e-mails, dan kun je er veel over lezen. Je moet er zelf 
achteraangaan maar het is wel in orde. Je kunt niet achteroverleunen dat de informatie komt 
aanwaaien.  
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Dan zullen ze met aspecten moeten komen hoe wij de teelt nog beter kunnen doen en het 
energieverbruik nog verder kunnen verlagen. Vervolg stappen verkleinen zal vooral zijn met kennis 
vergroten.  
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Interview 12: 
 
Segment: Snijbloemen 
Teelt: Gerbera 
Oppervlakte: 5-9.9 ha 
 
HNT:  

- U hebt aangegeven bekend te zijn met HNT en het toe te passen in geringe mate? Vanwaar 
de keuze voor geringe mate? 

Je bent nog regelmatig meer met je minimum buizen bezig of met de doeken. Er ontbreken nog meer 
instrumenten om meer volgens de principes van HNT toe te passen. Je hebt een WKK en belichting, en 
daardoor kun je niet optimaal volgens HNT te telen (warmteoverschotten). Durven meer met doeken 
te sluiten en te werken met minimumbuizen. Bij nieuwbouw zou waarschijnlijk wel slurven in de kas 
komen en LED-belichting 
 

- Luchten boven het gesloten scherm wordt voor 63% toegepast, waarom kiest u ervoor om 
het in gering mate toe te passen? 

 Vroeger deden we veel kieren om er zeker van te zijn om de warmte en vocht af te voeren. Nu durven 
we wel al meer te luchten boven het scherm zonder kier dan vroeger. Luchten best veel al boven het 
doek en er zit ook een zonnedoek tussen. Geeft al een gelijker klimaat met minder invloeden van 
bovenaf. Is veel op gevoel toepassen, maar vroeger was zekerheid grote kier. Nu durf je door de 
ervaring al minder te kieren en meer te luchten boven gesloten kier. In de nacht weinig met de buis en 
meer met vocht. 
 

- Komt er bij jullie een teeltadviseur? Hoe vind je dat de teeltadviseur advies geeft over HNT? 
Adviseert hij hier wel eens over of over teeltmethoden hiermee? 

Er komt een teeltadviseur. Het gaat puur om klimatologisch, om wat het beste is voor het gewas. Als 
bepaalde aspecten van HNT goed zijn wordt dat toegepast als het mogelijk is, maar wordt niet 
specifiek benoemd als HNT.  
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de schermstrategie? 
Pyrgeometer is kapotgegaan, maar mist wel de uitstralingsmeter. Daar werk je mee en vertrouw je 
op. Daar stuur je op tegen uitstraling omdat gerbera gevoelig is voor Botrytis. Kier in scherm is 
ontstaan door in wintermaanden als het vriest, maar kwam zoveel condens dat het ging rotte in de 
bloemen, daardoor kwam er een kiertje in het scherm. Durven steeds meer om kier dicht te maken en 
dicht te houden tegenwoordig. Eerst 10% kier, nu 1-2% en daarmee wordt al meer energie bespaard.   
 

- Wat zou u graag meer te weten willen komen over de belichtingsstrategie 
In de gerbera is LED op dit moment booming, zeker vanwege ODE meer output minder 
stroomverbruik. Bij LED zou er verzwaard kunnen worden en is er geen extra inkoop nodig. Het ideale 
spectrum is nog steeds niet goed bekend, bij FULL led moet er wit licht bij of niet, wat is genoeg licht. 
Wat is genoeg om het rendement eruit te halen en hoe is het rond te rekenen. LED samen met SON-T 
of alleen LED, wat heeft de toekomst.   
 

- Ben je bekend met het VPD (Vapor Pressure Difference (VPD))? 
Is bekend met het VPD. Kan ook worden uitgelezen in de klimaatcomputer. Er is een bepaald gebied 
wat ideaal is, daar wordt ook naar gekeken. Maar er wordt niet op de VPD gestuurd. Maar op RV, AV 
en VD. VPD gaat in de toekomst wel meer meespelen.  
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Investeren/ sensoren  

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc? 
  Er zijn veel kansen in, gasprijs is fors gestegen laatste periode, nu komt HNT meer erbij kijken. Nog 
niet ermee bezig welke sensoren. Wordt al gebruik gemaakt van planttemperatuurmeter, 
warmtebeeld camera. Vooral in hittegolf van belang hoe de plant in stand blijft tijdens zo’n periode. 
Psyrgrow is het bedrijf, meter is een stomatameter, meter die huidmondjesactiviteit meet. Vanuit de 
leverancier is het aanbod en begeleiding erbij zeer laag. Er moet weer een externe partij bij betrokken 
worden om te leren telen en kijken hoe de meter werkt. Peter van Weel helpt daar gelukkig wel beter 
bij. Belangrijk om de goede cijfers te kunnen verwerken.  
 

- Waar bent u eventueel bereid in om te investeren in de toekomst? Of juist niet bereid tot in 
te investeren? 

Druk bezig met metingen hoe snel een knop groeit, hoe snel een blad groeit, wat de plantbelasting is. 
De plant staat meer centraal, meten waar de plant zich prettig bij voelt. Hierdoor kun je beter op de 
juiste momenten juiste keuzes maken en beter sturen. Plantbelasting wordt geteld door knoppen te 
tellen, wordt veel gelabeld, en kijken hoeveel bloemen ervan afkomen, het aantal grammen dat er 
van de stelen af komen. Bie-max groeimodel gefocust op gerbera. Gearbox is bedrijf die zijn oogst 
assistent aan het maken, welke gerbera’s goed zijn en welke niet. Kunnen aan een bloem zien die net 
boven gewas uitkomt hoelang het duurt voordat deze klaar is. Zo kan plantbelasting in toekomst 
berekend worden.   
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Te maken met oudere glasopstanden, je kunt het alleen goed doen als je nieuwbouw dan kan alles 
volgens de principes. Daarnaast is de gasprijs laag geweest afgelopen tijd dus dan hoef je, je er niet 
zo druk om te maken. Er is een bepaalde groep die er al goed mee bezig zijn, en het wordt ook door 
ontwikkeld en er komt een moment dat er meer mee geteeld gaat worden.  
 

- Hoe denk je dat collega’s HNT toepassen binnen hun bedrijf, zijn ze verder dan jullie? 
Gerbera’s lopen we denk ik vrij veel voorop. Hier was ook proeftuin waar we veel mee deden, er is 
toen ook projectgroep ontstaan. Zijn meerdere bedrijven HNT gaan toepassen, collega is toen slurven 
bovenin gaan ophangen in plaats van onderin. Aantal hebben HNT gedaan omdat de subsidie goed 
was, daarom hebben ze het aangedurfd. Bij HNT komen de slurven bovenin nieuwe situatie.  
 

- Waar heb je behoefte aan bij het verder vormgeven aan HNT binnen jullie bedrijf? Waar 
ervaren jullie problemen mee/ waar lopen jullie tegenaan? 

 Geen idee, lopen niet tegen problemen aan. RV blijft een probleem. Mogelijk zou Airmix daarbij 
helpen. Eigenlijk makkelijk toe te passen en je bereikt mogelijk hetzelfde. 
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen? 

Er is voldoende informatie, nog niet om gevraagd dus geen idee. En er is goede informatie van alle 
teelten. Ligt zelf nieuw goed boek klaar. Er is voldoende om ermee verder te kunnen.  
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- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis? 

 Zorgen dat er dingen makkelijker geïmplementeerd kunnen worden, dat niet te veel van het oude 
overhoop halen. Alles wordt langzaam verbeterd. Eerst was het alleen een ventilator, nu bijvoorbeeld 
al van boven het doek (Airmix). Geen basiscursus van HNT gevolgd. Sta er wel voor open bij een 
vervolgcursus met praktijk met anderen die het wel toepassen en dan leer je veel meer dan een 
basiscursus. Is beter dan alleen de theorie. Maakt niet uit in welke teelt, overal kun je goede dingen 
uit halen. Je kunt ook misschien anders of nieuw denken, maar iedere plant heeft ook dezelfde 
principes. Belangrijkste is goede camera’s en sensoren die de juiste gegevens uit de plant kunnen 
halen, dat maakt het telen op data ook beter.  
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Interview 13: 
 
Segment: Glastuinbouw Adviseurs 
Teelt: Groenten, Snijbloemen en potplanten adviseursmanager 
Oppervlakte: Een van de grotere adviseursorganisatie ’s in de glastuinbouw 
 
HNT: 

- Wat is jullie standpunt tegenover HNT? 
Bij een verandering moet je het blijven herhalen en blijven roepen. Het zit inmiddels bij de tuinders 
tussen de oren dat het ander moet, minder gas etc. Het is een van de speerpunten binnen het 
onderzoek en binnen hun klanten. Er worden proeven gedaan om het randje op te zoeken, dit kan wel 
niet bij klanten geadviseerd worden. Het doel is minder gebruik van fossiele brandstoffen, maar door 
deze nieuwe inzichten zijn ook opbrengsten omhooggegaan. Elke kweker heeft het erover, ook met 
het teeltadvies. Zijn het er wel niet altijd mee eens, zitten cruciale fouten in, andersom de bedenkers 
hebben HNT goed in gang gezet. Ze hebben een aantal cruciale dingen, die in de praktijk niet werken.  
Goede manier van denken ontwikkeld.  
 

- Hoe geven jullie vorm/ advies aan/over HNT? 
Bespreken alles met de klanten, er zijn ook HNT-trainingen geweest. Side-kick van de trainingen, om 
het te vertalen naar de praktijk. Heeft een goede samenwerking opgeleverd en dit maakt het voor 
telers ook makkelijker. Gaan ook met iedereen de discussie aan. Het gebruik van extra sensoren is ook 
toegenomen hierbij, top 10 van sensoren per teelt. In de mono teelten zoals groenten tomaat, 
paprika, komkommer wordt er al veel met data gedaan. Er ligt voor deze adviespartij hierbij ook een 
kans om het gebruik van sensoren te stimuleren en deze kennis over te brengen. 
 

- Hoe zorgen jullie ervoor dat jullie adviseurs op de hoogte zijn van de nieuwste kennis? 
Elke maandagochtend is er kennisoverleg met bedrijven waarbij er overleg is over lopende dingen en 
nieuwste ontwikkelingen die eraan komen zoals bij sensoren. Daarnaast zijn er ook verdiepingsdagen 
waarbij nieuwe dingen besproken worden.  
 

- Hoe wegen jullie risico’s van nieuwe teelt technieken af bij het vormen van een advies? 
Veel proeven met HNT en daar wordt veel van geleerd, er kan een hoop 1 op 1 vertaald worden. 
Kennis wordt overal vandaag gehaald, van WUR tot andere universiteiten en daarmee nauwe 
contacten mee te onderhouden. En natuurlijk met de bedrijven overleggen. Uitproberen maar wel 
met zekerheid. Altijd eerst experimenteren in eigen proefkas.  
 

- Uit de enquête en het verdiepende onderzoek blijkt dat adviseurs soms terughoudend zijn 
met advies geven over HNT, is dit dan een persoonlijke keuze of heeft dit met risico’s te 
maken? 

Persoonlijke keuze, consultants snijhortensia hebben 98% van de markt maar doen niks met HNT. Die 
adviseurs geloven er niet in, en dan halen klanten er iemand anders bij voor deze kennis. Hangt van 
de adviseur af of ze er advies over geven. Het is afhankelijk per sector en adviseur.  
 

- Welke rol heeft uw organisatie momenteel bij het vormgeven van HNT? 
Als side-kick gefungeerd bij veel groepsbijeenkomsten. Bij het vervolg zitten hun ook als side-kick. Bij 
de perkplanten zit nog een verdieping. Groenten zijn ook al veel geweest. Veel via proeven blijven 
aantonen. En via proeven kennis delen en vakbladen. Bij komend jaar proeftomaat ook fossiel vrij 
telen. Meeste is dagelijks gesprek met de ondernemer.  
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- Welke rol zou uw organisatie in de toekomst willen hebben bij de verdere implementatie van 
HNT? 

Zijn bezig met het autonoom telen, er zijn aantal bedrijven in het buitenland waarbij de teelt via deze 
adviespartij autonoom wordt aangestuurd. Daar zitten ook HNT-trucs in verwerkt. Er kan per soort in 
tomaat en komkommer al worden ingesteld. Gaat meer richting de toekomst zo en het wordt meer 
ondersteund. Tussenstap is pc berekend het en adviseert om het zo in te stellen. 
 

- Ziet uw organisatie zich als een ambassadeur van HNT? 
Het komt niet uit de koker van deze adviesorganisatie. HNT wordt een warm hart gedragen door de 
organisatie, maar ze zijn niet de ambassadeur dit zijn de oprichters. Maar ze zijn wel verantwoordelijk 
om het aan te dragen bij de bedrijven.  
 
Investeren/ sensoren 
 

- Wat voor kansen zie je in HNT? Met name gericht op technieken, sensoren etc.?   
Er zijn mooie nieuwe sensoren, deze zijn ook nodig. De meeste sensoren meten om de plant heen. De 
nieuwe sensoren meten meer van de plant zelf, het draait meer om de plant. Plantsensoren worden 
steeds belangrijker.  
 
Implementatie  

- Waarom denk je dat het een kwart van de respondenten/ tuinders niet lukt om vorm te 
geven aan HNT? 

Teveel traditioneel denken, het is topsport allemaal. 10 jaar geleden 11.000 ondernemers, nu 4.000. 
Bedrijven worden groter en professioneler maar ze zijn bereid om minder risico’s te nemen. Bij 
grotere bedrijven staan minder voor innovaties dan kleine bedrijven. Kleinere bedrijven zijn daarbij 
wel innovatiever. Hoe kun je traditioneel denken te doorbreken, door continu erover te hebben. Maar 
op een gegeven moment houdt het op. Als iemand het niet wil, moet je het accepteren dat het 
ophoudt.  
 

- Wat vind je van de beschikbaarheid van de bronnen en de ondersteuning bij het begrijpen en 
vormgeven van HNT. Wat zou beter kunnen?  

Er is nu weer een seminar- training, ze hebben een goed boek. Er zijn ontzettend veel trainingen, veel 
artikelen. Er is voldoende informatie beschikbaar als de wil er is om er iets over te weten te komen 
dan is het beschikbaar. 
 

- Wat is er in jullie ogen nodig om de vervolgstap richting HNT te verkleinen/ makkelijker te 
maken? Meer kennis?  

Discussie levendig houden, ontwikkelingen gaan snel, met name door de ontwikkeling in de sensoren. 
Het is goed om dit allemaal met elkaar te delen. Het is goed om een aantal bijeenkomsten per jaar te 
houden. Meer resultaten delen en de gasprijzen moeten stijgen, dit zou bedrijven stimuleren om 
sneller stappen te zetten met HNT. Wanneer de gasprijzen laag zijn stimuleert het minder om minder 
gas te gaan gebruiken dan wanneer de gasprijzen hoog zijn.   
 


